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© כל הזכויות שמורות

מאכן  קאלט 

הכרה,  אונזער 

אין  אנערקענונג 

דאס וואס מיר טוען 

אויבערשטן,  פאר'ן 

וועט  און דעמאלט, 

צעברעכן  אונז  טרייסל  יעדע 

עם קומענדיגן ד  

וועט  שבת 

ישראל  כלל 

ווידעראמאל מאכן 

אין  טריט  זייערע 

פונעם  ריכטונג 

בית המדרש און הערן "פרשת זכור".

ווידעראמאל  זיך  וועט  ישראל  עם 

ארום  באלעמער,  דעם  ארום  פארזאמלען 

דעם ספר תורה און הערן דעם קול פונעם 

בעל קורא: זכור! אל תשכח!

אט די אזהרה טוט כלל ישראל חזר'ן יאר 

יערליך, שוין כמעט דריי טויזנט יאר.

נאכאמאל  קומט  פונדאסניי  יאר  יעדעס 

דער דערמאנונג: געדענק! פארגעס נישט! 

נישט  דיר  מ'האט  אז  זאגן  נישט  זאלסט 

געזאגט... 

---

אויף  איבערזיכט  קורצן  א  מאכן  לאמיר 

פארשידענע קאלירפולע דורות צוריק אין 

כלל ישראל.

און  המדרש  בית  אין  אריינגיין  לאמיר 

הערן צוזאמען דאס ליינען פרשת זכור.

מיט  בונקער  אין  זיצט  עקיבא  רבי 

לערנען  זיי  און  תלמידים  הונדערטער 

תורה שטילערהייט, אין ליכט פונעם גזירה 

ציטער  א  אין  איינגעהילט  גאסן  די  זענען 

קענען  זעלנער  רוימישע  די  שרעק,  און 

אנקומען אין יעדע ליאדע מינוט, און אויב 

וועלן  דאן  תורה,  לערנען  אונז  זיי  כאפן 

א  פון  וואקל  יעדע  דער'הרג'נען,  אונז  זיי 

בלעטל טוט זיי אויפטרייסלען.

רבי  זכור!  פרשת  קומט  עס  אט!  און 

און  תלמידים  זיינע  צו  זיך  ווענדט  עקיבא 

זאגט זיי:

גוטע  אין  יעצט  זיך  געפינען  מיר  "אה... 

אומשטענדן, עמלק לויפט אונז נישט נאך, 

מיר  און  המדרש  בית  אין  זיצן  אלע  מיר 

ווייסן  מיר  זעלבסט,  זיך  שעצן  צו  ווייסן 

מיר  לערנען!  מיר  וואס  תורה  די  שעצן  צו 

כדי  עד  זענען,  מיר  חשוב  ווי  פארשטייען 

כך, אויף אזוי ווייט, אז מיר זענען גרייט זיך 

מוסר נפש צו זיין".

איר  תלמידים,  טייערע  מיינע  "אבער! 

זאלט  איר  געדענקט!  געדענקען!  זאלט 

עס  תשכחו!  ואל  זכרו  פארגעסן!  נישט 

מער  וועלן  מיר  וואס  טאג  א  קומען  וועט 

און לערנען  בונקער  אין  זיצן  נישט דארפן 

תורה, נישט יעדע קליינער קריץ וועט ענק 

מעגליך  אז  דערשרעקן  און  אויפשוידערן 

וועט מען ענק כאפן"...

בית  לעכטיגן  א  אין  זיצן  וועלן  זיי  "ניין! 

המדרש, טויזענטער לומדים, קאווע און טיי 

א ברייטקייט,  זיין צוגעשטעלט מיט  וועט 

צו  מעגליכייט  די  זיין  יעדן  פאר  וועט  עס 

אנע  טובים  מעשים  און  מצות  זיין  מקיים 

קענען  מען  וועט  רואיגערהייט  שטער, 

דעמאלט!  אבער  אויבערשטן.  דעם  דינען 

וועט פלוצלינג קומען עמלק, און ער וועט 

ארויסציען אונזער מארעך פון אינעווייניג... 

און  שעצונג  אונזער  ארויסציען  וועט  ער 

וועט  ער  מעשים,  אונזערע  אויף  בליק 

ח!  כַּ שְׁ זְכֹר! אַל תִּ
'זכור' אין יאר תש"ה, 'אל תשכח' אין יאר תשע"ט

מחשבה  קאפיטלען
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דערשרעקן,  מילדע און  יעדע 

וועט  התמודדות  און  פארמעסטעניש 

ער מצליח זיין צו צעברעכן... דעריבער: 

זכור! ואל תשכח!"

תלמידים!  זיינע  ווארנט  עקיבא  רבי 

יעצט  ארדענונג!  אין  אלעס  איז  יעצט 

איז נישטא וואס צו ציטערן פון עמלק, 

נישט  עמלק  וועט  בונקער  אינעם 

טאג  איין  יא...  רומאים  די  אנקומען... 

נאך כאפן, אבער עמלק  אונז  זיי  וועלן 

אונזער  אריינקומען!  נישט  דא  וועט 

נישט  ער  קען  נפש  מסירות  יעצטיגע 

א  קומען  וועט  עס  אבער  צעברעכן, 

מסביב...  אלוקיך  ה'  לך  בהניח  טאג, 

אין  זיין  וועט אלעס  ווען פלוצלינג 

בסדר,  זיין  וועט  אלעס  ארדענונג, 

אנקומען...  עמלק  וועט  דעמאלט 

זכור! אל תשכח!!!

---

טאטע  דער  שפעטער,  דורות 

אינעם  גלות-ליידן  גייען  זון  און 

תורה  שמירת  צוליב  סיביר  קאלטן 

ומצוות, זיי מאכן זייערע טריט אין 

פארגליווערע  מיט  אייז,  סיבירישע  די 

אינעם  דבוק  זיי  זענען  גלידער 

אין  אויבערשטן אין אלע אומשטענדן, 

פרשת  קומט  דעמאלט  און  מצב,  יעדן 

זכור...

דער טאטע ווענדט זיך צו זיין זון און 

זאגט אים: געדענק! אל תשכח! זאלסט 

וויסן אז אמאל וועט אנקומען עפעס אן 

עמלק...

נישט  זיך  ער  געפינט  יעצט  ניין! 

פון  תפקיד  דער  ווייל  אונז,  מיט  דא 

פארקעלטערן...  צו  אונז  איז  עמלק 

אזוי  מיר  טוען  סיביר  אין  דא  אבער 

אונזער  מיט  פלאקערן  און  ברענען 

קאכענדיגן שליחות צו טון דעם רצון ה' 

קענען  נישט  אונז  אויף  זאל  עמלק  אז 

געוועלטיגן...

מיר  אייז,  די  ברעכן  מיר  טוען  דא 

זיך  זיך אין מקוה מיט א רצון  טובל'ען 

אין  אויבערשטן,  צום  דערנענטערן  צו 

אזא היץ פון קרבת אלקים וועט עמלק 

אונז גארנישט קענען טון...

אבער געדענק! אל תשכח!

עס וועט קומען א טאג און אונזערע 

קינדער וועלן זיצן בכבודו של עולם, אין 

המדרש,  בית  לעכטיגן  אנגעהייצטן  אן 

כל טוב שבעולם,  וועלן האבן  און ענק 

און  פעלן,  גארנישט  ענק  פון  וועט  עס 

ויזנב  אנקומען,  עמלק  וועט  דעמאלט 

בך, ער וועט זיך נאכוויידלען נאך אונז, 

קרך"...  "אשר  דעם  מאכן  וועט  ער  און 

ער וועט אונז פראבירן צו אפקילן, און 

זיין  קינדער  אונזערע  וועלן  פלוצלינג 

פארמאטערט  פארמאטערט...  און  מיד 

אין  הפרך  עבודת  די  פון  וואס???  פון 

זיי  ניין!!!  וועלדער???  סיבירישע 

וועלן זיין מיד און אויסגעמוטשעט פון 

שפירן  זיך  וועלן  זיי  שייכות"...  "חוסר 

אפגעפליקט, זיי וועלן נישט שפירן דעם 

קרבת אלקים, זיי וועלן נישט שפירן אז 

הימל  אין  פאטער  באליבטער  אונזער 

אונזער עבודה, עמלק  זיך מיט  רעכנט 

שייכות  קשר,  אונזער  אפרייסן  וועט 

פאטער  אונזער  מיט  פארבינדונג  און 

ואל  זכור  געדענק!  אבער  הימל...  אין 

פארהאן  איז  עס  אז  געדענק  תשכח! 

אזא באגריף ווי עמלק!... 

דא  זען,  נישט  דאס  וועסטו  דא 

וועסטו נישט טרעפן דעם עמלק, אבער 

דערפאר ליינען מיר יאר יערליך פרשת 

זאלן  מיר  דערמאנען,  צו  אונז  זכור, 

געדענקען אז עס איז דא אזא זאך...

---

אין  געטאו  אינעם  מאמע  אידישע  א 

קינד  א  נאך  און  קינד  א  נאך  ווארשא, 

זי  אומשטענדן,  שווערע  די  אונטער 

ברענגט אראפ נאך א נשמה אויף דער 

אינעם  ומצוקה,  צרה  די  אין  וועלט, 

אינעם  לאגע,  פינסטערן  און  ביטערן 

אויף  זיך  שטעלט  הונגער  שטערבליכן 

נאך א נשמה, נאך א אידיש קינד, מיט 

א דערהויבענע מסירות נפש ערציט זי 

דעם אויבערשטנס קינדער אונטער די 

געפערליכע אומשטענדן. 

זי  גייט  זכור  פרשת  יענעם  אין 

אינעם בית המדרש, אין געטאו, און 

דעמאלט הערט זי דעם בעל קורא 

שטימע,  באסאוון  זיין  מיט  ליינען 

ער רופט אויס הויעך:

פרויען!  אידישע  ערליכע 

עס  נישט!  פארגעסט  געדענקט! 

איז פארהאן א פיינט וועלכער מען 

רופט עמלק...

דא  נישט  זיך  געפינט  ער  ניין... 

נישט  אים  איר  וועט  דא  געטאו,  אין 

טרעפן, דערפאר דארפט איר חזר'ן און 

געדענקען, נישט פארגעסן!!! עס וועט 

קומען א טאג און מיר וועלן זיין אינעם 

גן עדן דא אויף דער וועלט, עס וועט זיין 

א שפע פון גשמיות, די עקאנאמיע וועט 

מאמע  אידישע  יעדע  הויעך,  גאר  זיין 

קינדעראון  אירע  ערציען  קענען  וועט 

אלע  זיין  וועלן  עס  עסן...  צו  געבן  זיי 

וויכטיגע ארגעניזאציעס וועלכע וועלן 

און פארגרינגערן  ארויסהעלפן, שטיצן 

צו ערציען די קינדער מיט די מינומים 

ווייטאג און שוועריגקייטן.

וועט  דעמאלט  דעמאלט!  אבער 

ער  און  עמלק,  אנקומען  פלוצלינג 

און  זלזול  פון  מינע  א  ווייזן  דיר  וועט 

וואס? די עקרת הבית?  גרינגשעצונג... 

ווערד?  ביסטו  וואס  טוסטו?  וואס 

וואס האסטו שוין געטון היינט? האסט 

<<< פארזעצונג פון זייט 1

מחשבה   קאפיטלען

פארזעצונג אויף זייט 3 <<<

אבער דא אין סיביר 
טוען מיר אזוי ברענען 

און פלאקערן מיט אונזער 
קאכענדיגן שליחות צו 

טון דעם רצון ה' 
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קינד  דיין  פון  ווינדל  דעם  געטוישט 

אנגעווארעמט  אים  האסט  מאל...  צען 

אים  האסט  און  מאל  פינף  פלעשל  א 

געגלעט און געקושט צווישן הונדערט-

מאל...  הונדערט  צוויי  און  און-פופציג 

ביסט  דו  וואס  איז  דאס  עס...  איז  דאס 

דיין לעבן...  ווערד?! טו שוין עפעס אין 

שוין  מאך  דיר?!...  מיט  זיין  וועט  וואס 

א  אריין  ברענג  פארשריט...  עפעס 

ווערד...  עפעס  ווער  שטוב,  אין  הכנסה 

אנקומען  וועט  עמלק  ווען  און 

וועט דאס זיין גאר שווער...

נאציס  פארשאלטענע  די  קעגן 

מיר  פארמעסטן,  זיך  מיר  טוען 

און  דייטש  מיט'ן  מלחמה  האלטן 

ירבה'  'פן  זיגן אים... ער זאגט  מיר 

אבער  ירבה'...  'כן  זאגן  מיר  און 

וועט קומען  זכור! אל תשכח! עס 

א טאג און עמלק וועט קומען, און 

ער וועט פשוט מזלזל זיין אין וואס 

אונזער  אפקילן  וועט  ער  טוען,  ענק 

"א  פון  באגריף  הייליגן  אויפן  שעצונג 

אידישן מאמע"! 

ווארשער  אין  פרויען  געדענקט 

נישט! דער אמת'ער  געטאו! פארגעסט 

מיר  אונז!  אויף  נאך  לאקערט  פיינט 

 זענען נאכנישט פטור געווארן פון אים! 

---

היינט  דא  זיך  געפינען  מיר  והנה! 

צוטאג, יארע תשע"ט, מיר אלע לעבן!

אויף  גערעדט!  זיי  האבן  אונז  פון 

דורות  אלע  פון  לויף  אין  דור!  אונזער 

האט מען שטענדיג דערמאנט אונזערע 

אל  געדענקט!  געדענקט!  עלטערן: 

נאכמאל  און  איינמאל  און  תשכחו! 

וועט  עס  אז  דערמאנט  אונז  מען  האט 

זיין  וועט  דעמאלט  וואס  דור,  א  קומען 

א זיסער פיינט וואס וועט אונז קושן און 

ארומהאלדזן, מען רופט אים עמלק!!!

מיר דארפן שוין נישט דעם "זכור" און 

נישט דעם "לא תשכח"...

אויפן  טיף  טיף  זיך  געפינען  מיר 

פראנט!!!

אנדערן  אן  געדענקן  דארפן  מיר 

פון  דערמאנען  זיך  דארפן  מיר  "זכור"... 

די פריערדיגע דורות, פון זייער מסירות 

שעצונג  דער  און  ה'  רצון  פאר'ן  נפש 

דאס  אין  פארמאגט  האבן  זיי  וואס 

פארשטיין  דארפן  מיר  טוען,  זיי  וואס 

וואס  דור  אזא  אין  זיך  געפינען  מיר  אז 

געווען  זענען  דורות  פארגאנגענע  אלע 

פארנומען צו דערמאנען און זיך גרייטן 

אין  געראנגל  פשוט'ן  נישט  דעם  קעגן 

מיר  דא!  זענען  מיר  און  דור...  אונזער 

לעבן אינעם דור פון וואס די רעדע איז! 

און אלע אויגן זענען געוואנדן צו אונז! 

מיר געפינען זיך טיף טיף אינמיטן דעם 

עס  און  עמלק,  מלחמת  היציגן 

נאר,  נישט איבער,  אונז  בלייבט 

אז מיר זאלן זיך אפשאקלען פון 

יאוש  און  שלעפענישן  פיס  די  

קרעכצן... צא! הלחם בעמלק!

און  דערהערן  פארשטיין,  צו 

אונזער  אונז  אין  ארייננעמען 

גרויסער  אונזער  גרויסע מעלה, 

מיר  וואס  שותפות  און  חשיבות 

טאטן  אונזער  מיט  פארמאגן 

ער  אונז,  אויף  ווארט  וואס  הימל  אין 

ווארט אויף אונזערע מצוות און מעשים 

טובים, ער ווערט פיל מיט נחת פון יעדן 

צוגעקומענעם אידישן נשמה וואס מיר 

אזוי  נאר  און  אזוי!  און  ערציען,  טוען 

עמלק  זכר  דעם  אויסמעקן  מיר  וועלן 

מתחת השמים, לא תשכח!

***

מחשבה   קאפיטלען

קעגן די פארשאלטענע 
נאציס טוען מיר זיך 

פארמעסטן, מיר האלטן מלחמה 
מיט'ן דייטש און מיר זיגן 

אים... ער זאגט 'פן ירבה' און 
מיר זאגן 'כן ירבה'...

<<< פארזעצונג פון זייט 3

פון די אנדערע זייט ווערט געפאדערט פון די תלמידי משה רבינו, אז 'אחד יש בסוף כמה דורות'... איין טאג וועלן זיי זיך אויך דארפן לערנען ווי אזוי זיך אליינס 
צו מגייר זיין, אליינס פירן, אויך אנדעם וואס איינער, א מנהיג אדער איינגעשטעלטער וועט הייסן אדער באפעלן.

און ווען די תלמידי משה רבינו און תלמידי רבי עקיבא האבן נישט נוהג כבוד געווען איינער אינעם אנדערן, זענען מיר אלע באקאנט וואס עס האט דעמאלט 
וועלט, אן תורה.  וואוסטער  פאסירט. עס איז געווען א 

נישטא קיין ברירה, אפילו אויב דיין גאנצער עקסיזטענץ עקזיסטירט און גייט אן דורכן כח היחיד, ביסטו אבער געצוואונגען מודה צו זיין אינעם ספעציעלן תפקיד 
פונעם מוסד און סיסטעם. טראצדעם וואס דו ווייסט צו טראכטן, רעדן און שריבן וועגן דיין ארום אא"וו דארפסטו אבער וויסן אז א סיסטעם האט א חשוב'ע 

שליחות וואס נאר זיי קענען דאס באווייזן און נישט דו...

דער "אומנות" וואס ווערט געפאדערט פון ביידע זייטן איז, נוהג כבוד צו זיין איינער אינעם אנדערן, און צו וויסן ווען און ווי אזוי זיך צו פארקירעווען.

זאל דער אויבערשטער העלפן אז מיר זאלן זוכה זיין צו ערפילן זיין רצון שטענדיג, וואו אימער מיר טוען זיך נאר געפינען.
***

פראגעס
ענטפערס
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e.shalhevesyiddish@gmail.com :פראגעס קענען געשיקט ווערן צו הרב עזריאל טויבער שליט”א, דורך אימעיל

שאלות וואס זענען 
געענטפערט געווארן דורך 
הרב עזריאל טויבער 
שליט“א

פראגעס
ענטפערס

א גוטן, 

עס  און  לעבן,  אויפן  בליק  מיין  טוישן  ממש  טוען  ספרים  אייערע 
זאל  איך  וואס  אנדעם  אויבערשטן  דעם  דינען  צו  ב"ה  מיר  ברענגט 
ווי  און  ווען  אויבן,  פון  אנווייזונגען  און  באפעל  א  אויף  ארויסווארטן 
שליט"א  הרב  כבוד  איז  נקודה  דעם  אט  אין  השי"ת.  דינען  צו  אזוי 
אבינו,  אברהם  פון  עבודה  גאנצער  דער  איז  דאס  אז  מאריך,  אסאך 
דער כח היחיד, און בך חותמין, מיט אברהם אבינו איז מען חותם אין 

דור. דעם 

דאס אלעס טו איך לערנען און פארשטיין מיט גרויס פרייד, כמים 
קרים על נפש עייפה.

אז דער  זיין,  און מודה  זיין אמת'דיג  צו  געצוואונגען  בין  איך  אבער 
אמת'ער סיבה פארוואס איך שפיר אזוי גוט צו פארשטיין די ווערטער 
וויבאלד  גליונות און ספרים, איז,  וואס שטייט געשריבן אין אייערע 
פונעם  זיין אנדערש  צו  איז,  אינערליכער טבע  און  נאטורליכער  מיין 
ארום, און נעמען קרעדיט, זיך שפירן אויפריכטיג מיט יעדע זאך וואס 
געדאנקען  די  זענען  איך טו אנדערש פונעם סיסטעם, און דעריבער 
מיין לעבנס  אויף  ווי א הסכמה  אייך  פון  לייען  און  וועלכע איך הער 

שטייגער.

אין  פעלער  אסאך  פארהאן  איז  עס  אז  אויך  פארשטיי  איך  אבער, 
וועלכע מען דארף זיך מכניע זיין און זיך לאזן פירן פונעם סיסטעם. 
וואס דאס פארלאנגט אסאך חכמה  בנוגע חינוך הבנים  צי איז דאס 
איינער  יעדער  דאך  מוז  סוף-כל-סוף  וויבאלד  גבולים,  קלארע  און 
בעדואינער  די  ווי  לעבן  נישט  קען  מען  און  באלאנגען,  ערגעצוואו 
אויפן פרייען פעלד, איך מוז באלאנגען אין א חסידות אדער קהילה, 
זיך  שווער  זייער  מיר  ווערט  דא  שוועריגקייט,  מיין  איז  דא  דא!  און 
מיר  עקל  איך  מענטשן,  אנדערע  דורך  פירן  לאזן  און  באגרעניצן  צו 
סיסטעם  אויפן  ברייטקייט  א  מיט  רעדן  איך  טו  ליידער  און  דערפון 

א.ד.ג.

גראד,  גיין  צו  זייט  איין  פון  מעגליך  איז  אזוי  ווי  פראגע:  מיין  איז 
ישר כאשר עשה אותי האלוקים, און נישט זיין געבינדן צו די געזעצן 
לעבן  אויך  דאקעגן,  און  קהילה,  און  סיסטעם  פונעם  הלכות  און 

ערגעצוואו. באלאנגען  און  קהילה,  די  אינערהאלב 

ווי אזוי איז מען מצליח צו טאנצן אויף צוויי חתונות ביינאזאם?

ע:
אג

פר

די  פארהאן  תלמידים.  סארטן  צוויי  טרעפן  מיר 
תלמידים פון משה רבינו און פארהאן די תלמידים 

פון רבי עקיבא.

דער חילוק צווישן די ביידע איז הימל און ערד.

די תלמידי משה רבינו זענען ווי א צוזאמענארטיגער 
קהילה און סיסטעם להבדיל. פארהאן שרי אלפים, 
דער  פארהאן  און  עשרות,  שרי  און  מאות  שרי 
אים  צו  זיך  זענען  אלע  וואס  רבינו,  משה  מנהיג, 
מבטל. און ווי פארשטענדליך, אתפשטותא דמשה 
איז דא א התפשטות  דור  יעדן  אין  ודור,  דור  בכל 
פון משה רבינו, אויך אין אונזער דור איז פארהאן 
יעדע  וואס  חסידות'ער,  אדער  אדער  קהילות 
זייער  פארמאגט  באזונדער  חסידות  און  קהילה 
הנהגה,  אייגנארטיגע  זייערע  להבדיל,  רבינו  משה 
פארשרייבונגען, הלכות און מנהגים. און אפילו דער 
חינוך אין מוסד א' איז אנדערש ווי דער חינוך פון די 
משה. תלמידי  די  זענען  אהער  ביז  מוסדות.  אנדערע 

סוג  אנדערער  דער  איז  פארקערט  פונקט  אבער 
עקיבא. רבי  תלמידי  די  תלמידים, 

רבי עקיבא איז געווען א בן גרים, ער איז געווען אן 
עם הארץ ביז די פערציג יאר, ביז ווען אין איין טאג 
האט ער זיך גענומען אין די הענט אריין, און פון זיין 
אייגן  אן  אויף  גיין  אנגעהויבן  ער  האט  ווילן  אייגן 
נאר  האט  ער  וואס  און  וועג,  אויסגעטראטענעם 
געטון, אלעס איז געקומען פון זיך זעלבסט, ער האט 
מחנך געווען א גאנצער דור ווי אזוי צו זיין "יחידים", 
ווי אזוי אלעס קומט פונעם מענטש זעלבסט, פון זיין 
בלויז  קומט  וואס  שמים  מלכות  עול  פונעם  קבלה, 

מענטש. פונעם 

עס שטייען די תלמידי משה רבינו קעגן די תלמידי רבי עקיבא, און עס ווערט פון זיי געפאדערט אז זיי זאלן נוהג כבוד זיין איינער אינעם 
אנדערן.

עס ווערט געפאדערט פון די תלמידי רבי עקיבא אז זיי זאלן וויסן און פארשטיין אז ביידע זענען וויכטיג, ביידע דארף מען האבן. סיי די 
תלמידי משה און סיי די תלמידי רבי עקיבא.

עס ווערט געפאדערט פון די תלמידי רבי עקיבא, אז זיי זאלן פארשטיין אז יעדער מענטש איז געצוואונגען און דארף באלאנגען ערגעצוואו, 
אין א קהילה, אין א מוסד, אין א סיסטעם, וויבאלד נאר דארט איז מעגליך צו ערציען ערליכע אידישע דורות ווי די תלמידי משה רבינו.

אל:
עזרי

בי 
ב ר

הר
ער פון 

טפ
ענ
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מ'איז  ווען  טוהן  מ'מוז  וואס  זאכן  וויכטיגע  די  פון  איינע 
מקריב א קרבן, איז די מצוה פון "על כל קרבנך תקריב מלח" 
לייגן זאלץ אויף יעדע קרבן, די תורה זאגט אונז אויך דעם 
טעם, ווייל ביי ששת ימי בראשית ווען דער אייבישטער האט 
אפ געטיילט די וואסערן  אויף צוויי האבן די אונטערשטע 
וואסער געוויינט און זיך געבעטן זיי זאלן אויך זוכה זיין צו זיין 
נאנט צום אייבישטער האט זיי דער באשעפער צו געזאגט 

אז פון זיי וועט מען ברענגען זאלץ פאר יעדע קרבן.

וואס איז דער עניין אז דווקא ביי די קרבנות זאל מען לייגן 
אזוי  ווי  און  מצוות?  אנדערע  ביי  נישט  פארוואס  זאלץ? 
טוהט דאס פארעכטן דאס וואס די וואסער האט געבעטן?

נאר מיר ווייסן אז די קרבנות רופן זיך אין דעם נאמען ווייל 
זיי זענען געמאכט געווארן אז דורך דעם זאל זיך דער מענטש 
מתקרב זיין – דערנענטערן צום אייבישטער דורך די עבודה 

פון די קרבנות ווערט א מענטש נענטער און הייליגער.

זאגט אונז די תורה דו ווייסט ווי אזוי מ'ווערט נענטער? דו 
ווייסט וואס ברענגט אז דער קרבן זאל דיך דערנענטערן? 

די זאלץ!

רש"י  ווי  אזוי  געווען  איז  זאלץ  די  פון  מעלה  גאנצע  די 
ברענגט אראפ אז זיי זענען געווען מים בוכים, זיי האבן זיך 
אויסגעוויינט און זיך געבעטן מיט טרערן אז זיי ווילן זיין נאנט, 
זיי האבן געהאט א רצון און א השתוקקות צום אייבישטער, 
דאס האט זיי געברענגט נאנט און דאס האט זיי געגעבן די 
זכות, און דאס דארפן מיר געדענקען ביי יעדען קרבן אז דער 
עיקר איז נישט די גרויסקייט פון די בהמה דער עיקר איז די 
זיין  ליגן אינעווייניג נאנט צו  וואס  רצונות און די שאיפות 
צום הייליגן באשעפער, דאס מאכט דעם קרבן פאר א קרבן.

תורה האט  די  וואס  סיבה  די  אויך  איז  אז דאס  זיין  קען 
אנגעהויבן מיט דיני קרבן נדבה פאר די דינים פון קרבנות 
חובה, א זאך וואס האט לכאורה געדארפט זיין פארקערט.

דאס קומט אונז לערנען אז די ערשטע זאך ביים קרבן איז 
נישט וואס איך מוז מאכן יוצא צו זיין, דער עיקר איז וואס 

איך וויל מאכן מיך צו דערנענטערן.

פסוק  ערשטע  די  אין  שרייבט  רש"י  וואס  דאס  און 
"בקרבנות נדבה דיבר העניין" רש"י האט דא משנה געווען 
פון זיין דרך צו שרייבן "דיבר הכתוב" אדער "הכתוב מדבר" 
ווייל רש"י וויל אונז דא זאגן דער גאנצער עניין רעדט דא פון 
נדבה דער גאנצער עניין פון קרבנות איז די נדבה דער רצון 
פון דער מענטש זיך צו פארבעסערן און זיך צו דערנענטערן, 
ווייל אויב נישט איז דער עיקר פון די קרבנות חסר מן הספר.

כלל ישראל האט געענדיגט אויף צו בויען די משכן, 
דער אייבישטער האט גערוהט אין כלל ישראל, יעצט 
איז כלל ישראל שוין געווען גרייט זיך צו דערהייבן און 
עבודה  דורכ'ן  אייבישטער,  צום  דערנענטערן  צו  זיך 

פונעם משכן.

צו  אונז  ויקרא  פרשת  אין  תורה  די  אן  הייבט  יעצט 
לערנען די דינים פון די קרבנות, די תורה הייבט זיך אן 
מיט די ווערטער "אדם כי יקריב מכם קרבן להשם", א 

מענטש וואס וויל מקריב זיין א קרבן.

דער לשון פון "אדם כי יקריב מכם" איז נישט באקאנט 
אין די גאנצע תורה ס'איז נישטא קיין איין מצוה וואס 
הייבט אן מיט די סארט ווערטער, מ'טרעפט קיינמאל 
נישט דעם לשון "אדם כי ישמור את השבת" "אדם כי 
יקנה עבד עברי" א.א.וו. נאר דא ביי די קרבנות ברענגט 

די תורה דעם לשון.

פארוואס דווקא ביי קרבנות זאגט די תורה דער לשון 
"אדם"?

נאך א נקודה דארף מען פארשטיין, דער פסוק שרייבט 
"אדם כי יקריב מכם קרבן לה'" – א מענטש וואס זאל 
מקריב זיין פון ענק א קרבן, ס'וואלט געדארפט שטיין 
אדם מכם כי יקריב קרבן – איינער פון ענק וואס וועט 
מקריב זיין א קרבן דער ווארט איז דאך נישט אויפ'ן 
לכאורה  ווארט  דער  איז  בכלל  און  פלאץ?  ריכטיג'ן 
איבעריג, וואס קומט אונז דאס לערנען? מ'קען דאך 

פארשטיין די גאנצע פסוק אויך אן די ווארט "מכם"?

אז  ווייסן  מיר  פארשטיין,  מען  דארף  נקודה  א  נאך 
ויקרא שטייט מיט א קליינע אלף, און ס'איז דא אסאך 
מפרשים וואס רעדן דא אויף די ענוה פון משה רבינו 
וואס האט געוואלט אינגאנצן אוועק נעמען די אלף 
און דער אייבישטער האט אים געזאגט דאס איבער צו 

לאזן און וועגן איז דער אלף א קליינער.

וואס  מאך  אפאר  נאך  תורה  אין  דא  איז  למעשה 
אין  משה"  אל  "ויקרא  ווערטער  די  ס'שטייט 
אין  דא  דווקא  פארוואס  איז  פלעצער,  פארשידענע 
די פרשה פון די קרבנות איז דא דער קליינער אלף? 
ס'שטייט  וואס  פסוקים  אנדערע  ביי  נישט  פארוואס 

פריהער אין חומש שמות? 

*

מנחם איז געווען א נארמאלער פיינער בחור אין ישיבה, 

און דאס איז געווען זיין גרעסטע פראבלעם.

מנחם האט געלערנט אין איינע פון די בעסטע ישיבות 
אין שטאט, ער האט גוט געלערנט און אלעס איז אים 
געווען  נישט  איז  מנחם  אבער  גוט,  זייער  געגאנגען 
צופרידן פון זיך, מנחם האט א גאנצע צייט געשפירט 

אז ס'איז נישט דאס וואס ער האט געוואלט.

ער פלעגט זיצן און צו קוקן ווי אזוי די בחורים שטיין 
ארום מענדל דער למדן און מ'איז זיך מפלפל אין די 
סוגיא, ווי אזוי מ'גייט צו צו בערל דער בקי און מ'פרעגט 
אים פשט אין די גמרא, ווי אזוי מ'נעמט ארום יענקל 
דער תלמיד חכם און מ'הערט צו פון אים די פשט אין 

שיעור, און די אויגן זענען אים ארויס.

פארוואס קומט קיינער נישט צו צו מיר? פארוואס גייט 
מען נאר צו זיי – האט ער זיך געטראכט מיט א קנאה.

מ'זאל  עולם  דעם  ברענגן  צו  פראבירט  האט  מנחם 
צו גיין צו אים, ער האט פראבירט מיט פארשידענע 
וועגן צו באווייזן אז ער קען אויך גוט לערנען און אז ער 
האט אויך וואס צו פארקויפען, אבער ס'איז אים נישט 

געגאנגען.

איך האב איין פראבלעם – האט מנחם געוואוסט – איך 
בין א נארמאלער בחור, איך האב גארנישט ספיציעל 

צו פארקויפן איך בין סתם א פשוטער בחור.

און ער האט עס נישט געקענט דערהייבן.

אויב ס'גייט נישט אין למדנות וועט עס גיין אין אנדערע 
זיך – און פון  זאכן. - האט מנחם מחליט געווען ביי 
פון  פרומער  דער  געווארן  מנחם  איז  אן  דעמאלס 
ישיבה, ער זיך גענומען דאווענען מיט א ערנסטקייט 
און זיך אנגעהויבן צו פירן מיט פארשידענע חומרות 
אויף יעדע טריט און שריט, יעדער זאל באמערקן און 
יעדער זאל פארשטיין אז אויב ס'איז דא איינער וואס 

איז פרום און ערליך איז ער דער איינער.

ס'איז אריבער א שטיק צייט און מנחם האט געווארט 
צו שפירן אז ער איז עפעס א ספיציעלער בחור איינער 
וואס מ'קוקט ארויף אויף אים, אבער ער שפירט עפעס 
נישט אז ער ווערט ארויף געקוקט, ער שפירט אז דער 
טראכט  ער  אנדערע,  אויף  ארויף  מער  קוקט  עולם 
וועלכע חומרות קען ער נאך מאכן אז מ'זאל זעהן אז 

ער איז דער צדיק, אבער ס'גייט נישט.

מיט פרומקייט וועט עס נישט גיין – איז מנחם געקומען 

ווען איז דער מענטש 
אויך א "אדם"?

א גוטן שבת

    פרשת ויקרא זכור                                        גליון צח שנה ג 



צו א מסקנא – די ערנסטע בחורים קוקן מיך נישט אן, מסתמא שפירן זיי אז איך 
בין נישט ריכטיג ערליך.

און ער האט דאס ווייטער נישט געקענט דערהייבן.

פון טאג צו טאג האט זיך מנחם געטוישט זיין בילד און פראבירט צו ווערן דער 
קנאקער פון ישיבה, ער האט פראבירט רעכט און פראבירט לינקס אבער דא 
איז דער מצב געווארען נאך שווערער, קיינער האט אים אפילו נישט אנגעקוקט 

קיינער האט זיך נישט געמאכט צו טוהן פון אים.

דאס איז געווען די ערגסטע פון אלעס ווייל דא האט מנחם אליין אויך געשפירט אז 
דאס איז נישט זיין ריכטיגע פלאץ און אז ער פאסט נישט אריין אין דעם.

מנחם איז געווען זייער צובראכן אין זיך, ער האט זיך ממש מייאש געווען פון 
זיינע ישיביש'ע יאהרן, און אזוי האט ער א דורך געשטיפט א טאג נאך א טאג 
אין ישיבה, מיט א מוירעדיגע צובראכנקייט וואס ער האט עס נישט געקענט 

דערציילן פאר קיינעם.

אריבער די גאס קעגן איבער די ישיבה איז געווען א מושב זקנים, איין ווינטערדיגע 
טאג האט מנחם פארשפעטיגט מנחה אין ישיבה און געגאנגען דאווענען אין די 

מושב זקנים.

די פלאץ איז געווען פיין אין רוהיג, די אלטע יידען זענען צוזאמען געזעצן, מיט 
ווארימע געלעזר טיי און אביסל מזונות, און געלערנט געשמאק משניות.

די רוהיגקייט און די ווארעמע אטמאספער האט אים זייער געפאלן און מנחם האט 
מחליט געווען נאך מנחה צו בלייבן זיצן אין לערנען אין די קליינע בית מדרש'ל פון 

די אלטע יידען.

מנחם האט זיך געזעצט אין א ווינקל מיט א גמרא זיך אריין געזינקען אין לערנען 
זיסע  א  געפלויגן אפאר שעה מיט  דורך  ס'איז א  אזוי  ווי  נישט געשפירט  און 

געשמאקע לערנען.

שוין לאנג האב איך נישט געשפירט אזא געשמאק – האט מנחם געטראכט ביי 
זיך – אינטערעסאנט וואס מאכט דא אזוי געשמאק אין די פלאץ.

צומארגנס איז מנחם נאך אמאל געגאנגען צום מושב זקנים לערנען, דא איז רוהיג 
און געשמאק קיינער יאגט זיך נישט, קיינער מוז נישט געווינען, קיינער מוז נישט 
זיין בעסער פון יענעם, כולם אהובים כולם ברורים, דא קען איך לערנען מיט א 
רוהיגקייט אן צו טראכטן וואס מ'טראכט פון מיר און ווי חשוב איך בין – האט 

מנחם באשטעטיגט.

טאג נאך טאג איז מנחם געקומען אין די מושב זקנים צו די קליינער בית מדרש'ל 
זיך געזעצט אין א ווינקל מיט א גלאז טיי און זיך איינגעזינקען אין ים התלמוד מיט 

גרויס פארגעניגן.

א וואך איז אריבער מנחם האט זיך שוין געשפירט היימיש מיט זיין ווינקל און מיט 
זיין בית מדרש ער האט געלערנט פלייסיג און נישט געטראכט אז ער מוז צוריק 

גיין אין ישיבה.

איין טאג זעצט זיך אוועק א קעגן אים א אלטער ייד מיט א לאנגע ווייסע בארד, 
און א זיסע שמייכל אויפ'ן פנים.

שלום עליכם טייערער בחור – זאגט דער ייד וואס האט געהייסן ר' משה – איך 
פארשטיי אז דו ביסט א נייער תושב אין די מושב זקנים, אה?

ניין ניין – איז מנחם געווארן אינגאנצן רויט – איך לערן דא א קעגן איבער אין 
ישיבה.

איז וואס זוכסטו דא ביי אונז שוין אפאר טעג – פרעגט ר' משה 

אריין צו קומען ביי אונז אין מושב זקנים מוז מען אסאך יאהרן שווער ארבעטן– 
האט זיך ר' משה צושמייכלט – מ'קען נישט אזוי שנעל אריין קומען צו אונזערע 

חבורה.

מנחם האט נישט געוואוסט וואס צו ענטפערן און געשוויגן.

איז וואס זאגסטו? – האט ר' משה נישט נאך געלאזט – אויב דו לערנסט אין ישיבה 
איז פארוואס קומסטו אהער לערנען? איז נישטא קיין פלאץ אין ישיבה?

איך וועל אייך זאגן די אמת – האט מנחם געעפנט זיין הארץ פאר ר' משה – איך 
האב פארלוירען מיין געשמאק צו זיצן אין ישיבה, איך שפיר אין ישיבה אז איך בין 
גאר נישט ווערט, איך בין נישט זייער גוט און לערנען און נישט אין אנדערע זאכן, 
איך שפיר אז איך בין סתם א פשוטער בחור, סתם עפעס איינער, נאך א נומער 
צווישן אלע נומערן איך טרעף מיך נישט מיין פלאץ אויף אזא אויפן וועגן דעם 
זיץ איך דא, די ישיבה וועט גאר נישט פארלוירען אויב איך וועל נישט זיצן דארט.

דו פארשטייסט וואס דו טוהסט דא – איז ר' משה פלוצלינג געווארן זייער ערנסט 
– דו פארשטייסט וואס דו האסט יעצט געזאגט?

וואס האב איך געטוהן? וואס האב איך געזאגט שלעכט? – פרעגט מנחם – איך 
האב נאר דערציילט מיינע געפיהלען.

ר' משה הייבט אויף זיין ארבעל און ווייזט זיין האנט פאר מנחם, אויף זיין האנט 
איז געווען אריין געקריצט נומערן וואס די נאציס ימ"ש האבן אים אריין געקריצט 

אויף זיין האנט.

דו ווייסט וואס דאס מיינט? – האט אים ר' משה געפרעגט – דאס וואס דו האסט 
געזאגט איז דאס וואס איך האב דא אויף מיין האנט.

וואס? וואס האב איך געזאגט?

די נאציס ימ"ש – האט ר' משה דערציילט – האבן געוואלט אויס הרגענען גאנץ 
כלל ישראל, זיי האבן נישט געוואלט האבן קיין יודען אויף די וועלט, אבער זיי 
האבן געוואוסט אז ס'וועט זיי נישט גיין, זיי האבן געוואוסט אז כלל ישראל וועט 
בלייבן אויף אייביג, זיי האבן פארשטאנען אז זיי וועלן קענען אויס הרגענען אפאר 

מליאנען ה"י, אבער ס'וועט זיכער איבער בלייבן יודען אויפ'ן וועלט.

וועגן דעם האבן זיי אונז אריין געקריצט די נומערן אין אונזערע הענט, זיי האבן 
געוואלט איבער דרייען די יודען פון מענטשן צו נומערן, זיי האבן אונז געוואלט 
אריין לייגן אין קאפ דו ביסט גאר נישט דו ביסט נישט קיין מענטש, דו ביסט סתם 
נאך א נומער צווישן אלע נומערן אזוי ווי די בהמות אין שטאל וואס האבן נומערן.

זיי האבן זיך געוואלט באווארענען אז אויב איינער וועט בלייבן לעבן זאל ער נישט 
בלייבן קיין יוד, נאר ער זאל בלייבן א נומער, אויב ער וועט בלייבן א נומער - האבן 
זיי געוואוסט - וועט פון דעם יוד גארנישט ארויס קומען, זיי האבן געוואוסט אז 
יעדער יוד איז א וועלט און יעדער איינער האט א חשיבות, זיי האבן געוואלט זיין 
זיכער אז אויב זיי וועלן נישט קענען הרגענען דעם גוף לפחות זאלן זיי הרגענען די 

נשמה פון דעם יוד און אים איבער דרייען אויף א נומער.

איך האב ברוך השם איבער געלעבט די שווערע צייטן און אויף געבויעט א 
משפחה, ס'איז אים ברוך השם נישט געלונגען צו מאכן פון אונז א נומער, אונזער 
גרעסטע נקמה איז געווען אויס צו לערנען אונזערע קינדער אז "בני בכורי ישראל" 
יעדער איינער איז א בן מלך און א חשובער קינד ביים אייבישטער, יעדער פון 
מיינע קינדער ווייסט אז ער איז נישט קיין נומער, ער איז א יידיש קינד, און דאס איז 

מיין גרעסטע נקמה אין דער דייטש ימ"ש.

און דא הער איך ווי דו זאגסט אז דו ביסט סתם א נומער צווישן נומערן – האט ר' 
משה געענדיגט זיינע רייד – ווי אזוי דערוואגסטו צו טראכטן אזא זאך, דו וואס דו 
האסט זוכה געווען צו זיצן אין א ישיבה אין לערנען, דו וואס דו האסט זוכה געווען 
צו וואס איך אין מיינע חברים האבן נישט זוכה געווען, ווי אזוי קענסטו טראכטן 

אזא זאך?! ווי אזוי קענסטו ארויף לייגן אויף דיין מויל אזעלכע ווערטער?!

איך בעהט זיך צו דיר – האט ר' משה אויסגעפיהרט מיט טרערן – שטיי אויף, גיי 
צוריק אין ישיבה, קוק נישט רעכטס און קוק נישט לינקס, קוק נאר אויף דעם וואס 
דו ביסט א יחיד ומיוחד פאר דער אייביטער קוק נאר אויף די ספיציעלע תפקיד 
וואס דער אייבישטער ווארט אפ פון דיר, און נאר אזוי וועסטו קענען שטייגן, נאר 

אזוי וועסטו קענען זיין נאנט צום אייבישטער.

מנחם האט צו געמאכט די גמרא, אריבער געגאנגען די גאס, און אריין אין ישיבה.

ר' משה האט מיר געראטעוועט מיין לעבן – האט מנחם דערציילט ווען ער איז 
געווארן ראש ישיבה אין זיין ישיבה.

*

די תורה געבט אונז דא א גרויסע יסוד און א הדרכה אין עבודת השם, ווי אזוי מען 
קען מצליח זיין זיך דערהייבן און זיך דערנענטערן צום אייבישטער.

המשך בעמוד ד'



שאלה: איך בין זייער א גוטער בחור, איך לערן גוט און איך האב ליב צו לערנען איך בין אויך ערליך און איך פראביר 
צו ארבעטן אויף מיינע מידות.
איך האב א שווערע פראבלעם מיט מדת הכעס, יעדע זאך וואס געשעהט ארום מיר שטערט מיר און איך ווער אויף 
גערעגט אויף א משונה'דיגע אופן, און איך גיי ממש ארויס פון די כלים, איך פלאץ עס אויס אויף מיינע חברים און איך 
מאך דעמאלס אסאך שטותים, וואס פארשעמט מיך אליין'ס מיט דעם, וואס קען איך טוהן ס'זאל מיר זיין גרינגער זיך 
מתגבר צו זיין?

תשובה חלק ד':
אין די לעצטע פאר וואכן זענען מיר געבליבן מיט אפאר סארטן כלים וואס 

קענען אונז העלפן זיך מתגבר צו זיין אויף אונזער כעס.

א. די מחשבה: איך בין בעל הבית אויף מיינע געפילן און קיינער וועט זיך 
נישט שפילן מיט מיינע נערווען אן מיין רשות.

ב. די הבנה: איך צאל זייער א טייערע פרייז ווען איך בייזער מיך, און איך מוז 
נישט באצאלן אויף יענעמ'ס פעלער'ס.

ג. די פראגע: צו לייגן א פראגע אויף די מחשבה "ס'וואלט געדארפט זיין 
אנדערש", די פראגע שטעלט די גאנצע בייזקייט אונטער א ספק, וממילא 

נעמט דער שכל איבער די שליטה.

א  אין  מעשה  די  זעהן  און  דערווייטענס  פון  בילד  די  אנקוקן  בליק:  די  ד. 
וועלן מיר באמערקן אז ס'איז טאקע געשעהן  ריכטיגע פראפארציע, אזוי 
עפעס וואס ס'איז נישט בסדר אבער ס'איז דא נאך חלקים אויף די וועלט 

וואס זענען נישט אינטער געגאנגען.

איז  רוהיג  איז  אלעס  ווען  פראבלעם:  איין  מיט  געבליבן  זענען אבער  מיר 
טאקע נישט קיין פראבלעם צו טראכטן די אלע מחשבות, און קומען צו די 
מסקנא אז מ'דארף נישט און ס'לוינט זיך נישט זיך צו בייזערן, אבער וואס 
טוהט מען בשעת ס'קומט פאר א פאל וואס רעגט מיר אויף און די געפיל 
די שליטה  ווערט אנגעצינדען אין א דריטל סעקונדע און כאפט  סיסטעם 
אויפ'ן גאנצען מענטש און יעצט גיי הייב אן צו טראכטן, דער שכל האט דאך 

פארלוירען די שליטה און איז ארויס געווארפען פונעם מענטש.

וואס טוהט מען?

ס'איז באוויסט אז א גוטער סאלדאט איז איינער וואס פאר די מלחמה האט 
וואס ער האט צו טוהן  זיך געלערנט אלע זאכן  ער שווער געארבעט, און 
כדי מצליח צו זיין אין א מלחמה. ער האט געמאכט אסאך עקסערסייז און 
ספארט צו שטארקן זיינע מאסקעלן, בשעת מלחמה מוז ער שוין זיין גרייט, 

דעמאלס איז נישט די צייט אן צוהייבען לערנען וואס מ'טוהט.

ווען א מענטש קומט צו א מצב פון כעס, דעמאלס איז שוין די צייט פון די 
מלחמה, בשעת ס'געשעהט פאר א מענטש א מעשה וואס ברענגט צו כעס, 
איז ער שוין אריין אין די מלחמה, די געפיל איז שטערקער פון די שכל, און 

ער פירט דעם מענטש.

אויך אויף דעם איז דא א עצה: 

דער רבי ר' מיילעך שרייבט אין צעטיל קטן, אז ווען א מענטש האט ליידיגע 
צייט "יצייר במחשבתו כאילו אש גדול ונורא בוער לפניו עד לב השמים, 
על  לאש  עצמו  את  ומפיל  טבעו  את  שובר  השי"ת  קדושת  בשביל  והוא 
שאינו  ונמצא  למעשה,  מצרפה  הקב"ה  טובה  ומחשבה  השי"ת  קדושת 
שוכב  בטל רק מקיים מצוות עשה דאורייתא" – טייטש: ווען א מענטש 
האט ליידיגע צייט זאל ער זיך פארשטעלן ווי אזוי ער טאנצט אריין אין פייער 
און איז זיך מוסר נפש פאר'ן אייבישטער און דאס ווערט גערעכנט פאר אים 

אזוי ווי ער האט עס טאקע געטוהן.

וואס איז פשט פון דער שטיקל? איז דאס נישט סתם דמיונות? לערנט אונז 
דער רבי ר' מיילך צו האבען דמיונות אין קאפ? איך בין דאך אין מיין ווארעמע 
בעט אונטער די ווארעמע דאכענע, איז וואס העלפט עס צו טראכטן אז איך 

ווארף מיך אריין אין פייער? וואס טוהט עס אויף?

דער תירוץ איז אז די מחשבה פון א מענטש האט זייער א שטארקע כח, א 
מענטש קען מיט א מחשבה וואס ער טראכט טיף, אריין קומען צו א מצב 
וואס ער שפירט ממש די זאך וואס ער טראכט אויף דעם, אזוי ווי דער רבי 
ר' מיילך שרייבט אז ווען ער טראכט אז ער ווארפט זיך אריין אין פייער, און 
נישט סתם א מחשבה'לע וואס פליהט אריבער נאר "יצייר במחשבתו"- ער 
זאל זיך דאס פארשטעלן, נעמען דעם כח הדמיון און פארשטעלן פאר זיך די 
גאנצע מעשה, און ברענגען צו זיך די הרגשה ממש, ממילא וועט עס האבען 

א השפעה אויף זיין נפש אזוי ווי ס'וואלט געווען בפועל ממש.

ווען א מענטש האט א דמיון אז ס'איז עפעס געשעהן, און ער שטעלט עס 
פאר פאר זיך אין דמיון אזוי ווי ס'איז יעצט דא פאר אים, האט עס א השפעה 

אויף זיין נפש אינעווייניג כאילו ס'האט פאסירט בפועל ממש. 

די  מיט  מעשה  די  נאך  אמעריקע  אין  מעשה  באוויסטע  א  געווען  )ס'איז 
"טווין טאווערס", מענטשן זענען געווען זייער דערשראקן פון יעדע זאך, אין 
יענע תקופה איז פארגעקומען א פוטבאל שפיל אין א גרויסע פלאץ, ביי די 
הפסקה זענען מענטשן געגאנגען קויפן טרינקען, נאך די הפסקה האט זיך צו 
שפרייט א שמועה אז די טראריסטן האבן אריין געמישט קוקה קולה מיט 
גיפט צווישן די פלעשער, אזוי ווי די שמועה האט זיך פארשפרייט האבען 
מענטשן אנגעהויבן זיך צו פילן שלעכט און ברעכן, ס'איז געווארן א גאנצע 
פאניק דארט, ביז דער אחראי האט אויסגערופן אז מ'האט בודק געווען און 

אלע געטרענקע זענען בסדר, פלוצלינג האבן זיך אלע געפיהלט זייער גוט.

וואס איז דארט געשען? זענען מענטשן משוגע? ניין! דער דמיון האט כח 
זיך  האבען  מענטשן  די  ווען  און  ממש,  בפועל  גוף  אויפ'ן  זיין  צו  משפיע 
משפיע  ס'האט  אז  שרעק  אזא  מיט  געשעהן  ס'קען  וואס  פארגעשטעלט 

געווען אויף זייער גוף ממש.(

דער נפש פון דער מענטש ווערט מושפע פון א זאך וואס ער האט אדורך 
געלעבט אין זיין פאנטאזיע פונקט אזוי ווי פון אזאך וואס א מענטש האט 

ערלעבט אין די מציאות.

און דאס מיינט צו זאגן דער רבי רבי מיילעך, אויב די האסט דיך געברענגט 
אין  ווארפן  אריין  זיך  לאזט  דו  וואס  אזא מעשה  ערלעבן  צו  הדמיון  בכח 
פייער פאר'ן אייבישטענ'ס כבוד'ס וועגן, איז דאס פונקט אזוי ווי די האסט 

עס געמאכט במציאות ממש.

יעצט וועלן מיר נעמען דעם כלים און דאס אויסניצן פאר אונזער פראבלעם, 
איך  ווער  מעשה  בשעת  אבער  כעס,  מיין  אויף  זיין  מתגבר  מיך  וויל  איך 

פארלוירען. וואס טוהט מען?

איך נעם אין מיין דמיון אין די מחשבה, א מעשה וואס איז געשעהן, אדער 



אפילו סתם א מעשה וואס קען געשעהן, און איך שטעל מיר פאר ווי אזוי איך 
גיי אין ישיבה, און יענער בחור טוהט עפעס וואס קען מיר אויף רעגען, אין מיין 
דמיון שטעל איך מיר פאר די גאנצע מעשה, ביז איך שפיר ווי אזוי דער כעס 

אין מיר וועקט זיך אויף און איך גיי מיך אויף רעגען.

ווען איך קום אן צו דארט ברענג איך מיר ארויף די אנדערע מחשבות און די 
זיין?", "בין  אנדערע הבנות, "ווער זאגט אז ס'וואלט טאקע געדארפט אזוי 
איך גרייט צו באצאלן אזא טייערע פרייז אויף יענעמס שטותים?" "לאז איך 
יענעם איינברעכן אין מיין הארץ און זיך שפילן מיט מיינע נערווען?", "איז 
דאס טאקע אזוי שרעקלעך אז די וועלט גייט אונטער פון דעם? איך שפיר פון 
איין זייט ווי אזוי ס'גייט קומען דער כעס, און פון די אנדערע זייט טרייב איך 

אים אוועק, יעצט איז מיר אסאך גרינגער זיך מתגבר צו זיין.

איך שפיר דעם טעם פון די הצלחה ביי מיך, איך שפיר עס אין מיין גאנצער גוף 
ווי אזוי איך האב מיך מתגבר געווען און שטערקער געווארן, איך פראביר צו 
צוקומען די מערסטע וואס איך קען מיט מיין דמיון איך זאל דאס שפירן ממש.

נאך אזא דמיון וואס קען נעמען אמאל מינוטען און אמאל לענגער, האב איך 
מיין נפש געשטארקט קעגן כעס, און מיט יעדע מאל וואס איך מאך דאס ווער 
איך שטערקער און שטערקער, פאר מיין גוף איז דאס א התגברות אויף די 

כעס נישט נאר אין דמיון נאר בפועל ממש.

מיט יעדע מאל וואס א מענטש מאכט די פעולה ווערט זיין נפש מער און מער 
צו געוואוינט אויס צו ציהען די צייט וואס דער רגש צינט זיך אן און שנעלער 
ברענגען די צייט וואס דער שכל וועקט זיך אויף און מיט די צייט וועט ער 
מצליח זיין צו מגביר זיין די כח השכל אויף זיינע געפילן און בלייבן מיט א 

שליטה אויף זיך אויך ווען ס'געשעהט עפעס וואס רעגט אים אויף.

ס'איז דא נאך איין וויכטיגע זאך וואס מ'מוז מאכן.

ווען ס'געשעהט טאקע א ריכטיגע מעשה פון כעס, און איך האב נישט מצליח 
געווען איך בין אדורך געפאלן און מיך געבייזערט אויף נישט א גוטע אופן, איך 
שפיר מיך זייער שלעכט און צובראכן פון די בזיונות וואס איך האב מיר אליין 
אנגעמאכט, פון די טייערע פרייז וואס איך האב באצאלט, און פון די גרויסע 

גניבה וואס יענער האט מיר באגאנבעט מיינע געפילן.

א  פאר  מעשה  די  נעמען  איך  וועל  דערשלאגן,  מיך  און  זיצן  צו  אנשטאט 
טרעפ און פאר א לימוד אויף די נעקסטע מאל, איך וועל מיך מתבונן זיין און 
טראכטן וואס איז געווען מיין טעות וואס האט מיר אזוי שטארק געשטערט 

דא אז איך האב מיך אזוי געבייזערט.

מיר האבן די ערשטע חלק פון די תשובה דערמאנט אז דער כעס איז נישט 
קיין יתום ער זיצט אויף א אנדערע געפיל וואס וועקט אים אויף, און דא איז 
אונזער עבודה זיך מתבונן זיין און זיכן וועלכע שלעכטע געפיל האט זיך ביי 

מיר אויף געוועקט וואס האט צו געברענגט צום כעס.

איז ארויף געקומען די געפיל אז "מ'האט מיר פיינט"? אדער "מ'רעכנט זיך 
צו טרעפן  נישט פאר מיר"? פארביר  זיך  זארגט  "קיינער  נישט מיט מיר"? 

וועלכע געפיל שטייט אונטער דעם כעס.

און  טראכטן  אריין  קענען  איך  וועל  געפיל  יענע  טרעפן  וועל  איך  ווען  נאך 
טרעפן די וועג ווי אזוי אים צו פארעכטן, און איך וועל זיכער טרעפן א וועג 

אויב איך וועל אריין טראכטן.

צום סוף וועל איך פארשטיין די גרויסע מתנה וואס דער אייבישטער האט אונז 
געגעבן מיט מידת הכעס וואס דורך דעם וועל איך קענען אויס טרעפן וואס 

מיינע שוואכקייטן זענען און זיי פארעכטן.

הצלחה רבה!

וואס איז דאס א קרבן? 

א מענטש האט אין זיך א הייליגע נשמה וואס ער האט באקומען, א חלק אלוקי 
ממעל, דער יוד האט אבער באקומען צוזאמען מיט זיין הייליגע נשמה אויך א גוף 
מיט פארשידענע שלעכטע רצונות, און ס'געשעהט אז דער מענטש ווערט נכשל 
און ער פאלט אראפ פון וואס ער האט געוואלט זיין, האט אונז דער אייבישטער 
געגעבן א מעגליכקייט צו ברענגען א קרבן און דורך דעם קרבן זיך מתקרב זיין  

)קרבן = קרוב( זיך דערנענטערן צום אייבישטער.

זאגט אונז דער אייבישטער דו ברענגסט א קרבן דו ווילסט זיך צוריק דערנענטערן 
דו ווילסט דיך פארעכטן, אבער פאר אלעס זאלסטו נישט פארגעסן אז דו ביסט 
א אדם דו ביסט א מענטש דו האסט א חשיבות ביי מיר, ביסט טאקע געפאלן, דו 
ביסט טאקע נכשל געווארן, אבער דו ביסט נישט געווארן וועגן דעם אויס "אדם" 

האסט נישט פארלוירען דיין חשיבות.

און נאך מער, די תורה שרייבט נישט דעם לשון פון "איש" נאר "אדם" אדם איז 
א ווארט וואס מ'קען נישט זאגן בלשון רבים, אדם איז א אחד און א מיוחד, דער 
אייבישטער זאגט דיר זאלסט וויסן אויב דו ווילסט דיך דערנענטערן צו מיר, קוק 
דיך נישט ארום אין אלע זייטן צו זעהן ווער איז מער פון דיר, ווער איז ווייניגער פון 
דיר, בין איך גענוג גוט פאר דעם אדער פאר יענעם, ניין דו ביסט נישט אזוי ווי יענער 
דו ביסט א "אדם" א יחיד וואס ס'איז נאך קיינמאל נישט געווען און ס'וועט קיינמאל 

נישט זיין אזא איינער ווי דיר.

נאר ווען א מענטש קומט צו מיט די הבנה, אז ער איז א אדם, אז ער האט זיינע כוחות 
און ער דארף זיין זיך אליין, און ער האט א ספיציעלע חשיבות ביים בורא עולם קען 
ער זיין "כי יקריב מכם קרבן לה'' ער האט וואס צו געבן פון זיך צום אייבישטער, ווען 
ער שפירט זיך א מיוחד שפירט ער אויך אז ער האט וואס צו טוהן און ער קען זיך 

דערנענטערן און אוועק געבן פון זיך צום אייבישטער.

ווען דער אייבישטער האט געגעבן די תורה אויפ'ן בארג סיני האט דער אייבישטער 
ה' אלוקיך אשר הוצאתיך מארץ  "אנכי  געזאגט  און  ישראל  כלל   צו  גערעדט 
איז  גאנצע עשרת הדברות  די  יחיד,  גערעדט בלשון  געווען  איז  מצרים" אלעס 
גערעדט געווארן אזוי ווי צו א יחיד אפילו עס זענען דארט געשטאנען גאנץ כלל 
ישראל, כדי יעדער איינער זאל וויסן און פארשטיין אז דו ביסט טאקע א חלק פון 
כלל ישראל דו ביסט טאקע איינער פון אלע, אבער דיין קשר און דיין נאנטקייט צום 
אייבישטער איז א פערזענליכע זאך, א פריוואטע קשר צווישן דיר מיט'ן רבש"ע, 
נישט קיין חילוק ווער איז מיין שכן און ווער איז מיין חברותא, איז ער בעסער פון מיר 
אדער שוואכער פון מיר יעדער איינער איז א יחיד אין זיין קשר צום אייבישטער און 
יעדער איינער קען פון זיך אליין מקריב זיין און זיך דערנענטערן צום אייבישטער, 
ס'איז נישט תלוי אין זיינע ארומיגע און נישט אין וואס ער מיינט אז זיי טראכטן אויף 

אים, נאר אזוי קען זיין "אדם כי יקריב מכם קרבן להשם".

און וועגן דעם דווקא ביי די קרבנות פאסט צו ברענגען די ויקרא מיט די קליינע 
אלף, אונז צו לערנען אז אפילו ווען איך שפיר מיך א קליינער א גארנישט, זאל איך 
נישט פארגעסן אז איך בין א "אלף" א אחד און א מיוחד פאר'ן אייבישטער און איך 

בין ביי אים א גרויס חשיבות.

המשך מעמוד ב'



די אומשאצבארע סגולה  און די געוואלדיגע מעלה 
פון נישט רעדן ביים דאווענען

בס״ד

ָׁטובנַקְדִיש
קרן תוספות יום 

הקב״ה ישמרהו מכל צרה וצוקה מכל נגע ומחלה, ויחולו עליו כל הברכות
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א - גליון צ"ב
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פ' וי

תנתן לי נפשי בשאלתי ועמי בבקשתי:

מיינע 3 קינדערלעך ״קלויבן ישועות״; 
און יעדער פון זיי עקסטער ווערט 

געהאָלפן אויף א וואונדערליכן אופן!
לכבוד המערכת גליון הקדוש ״נקדישך״

לעצטע  די  לייענען  נאָכ׳ן  צוריק,  וואכן  אכט  בערך 

גליון  וואונדערבאַרן  אייער  שבת  וואך  יעדע  תקופה 

״נקדישך״, איבער דאָס ״חשיבות״ פון נישט רעדן ביים 

דאווענען און די ״ישועות״ וואס מ׳זעט בזכותה, האָט 

דאָס מיר אַ ריר געטון, און כ׳האב באשלאסן אז ״כ׳גיי 

עפּעס טון״. 

)אגב, א גרויסן ישר כח פאַר׳ן דאָס זען צו צעשפּרייטן אויך 

אידיש,  רעדן  וואס  אידן  טויזנטער  די  פאַר  ישראל,  ארץ  אין 

וואס דערקוויקן זיך דערמיט.(

מיטאָג  פרייטאָג  א  אין  האָב  איך  ועושה.  אומר 

אין  זענען  וואס  קינדער,  אונזערע  צונויפגענומען 

עלטער פון 10 יאר און יונגער, און זיי געזאגט: "אפשר 

שול  אין  רעדן  צו  נישט  אונטער  אויך  זיך  איר  נעמט 

ביים דאווענען און עס טון פאר עפּעס א זכות פאַר׳ן 

רבוש״ע?" 

גרויס  קיין  מיט  אנגערופן  תיכף  נישט  זיך  ס׳האט 

חשק... )זעט אויס אז דער נסיון איז טאקע גרויס( האָב איך 

מ׳טאָר  קינדערלעך,  אהער  "קוקט  אַזוי,  געזאָגט  זיי 

נעמט  איר  נו,  פּי הלכה.  על  רעדן,  נישט  דאָך באמת 

זיך דאָס פּשוט יעצט אונטער, און אין איינוועגס וועט 

איר שוין עפּעס פאַרדינען און אינזינען האָבן דערביי צו 

געהאָלפן ווערן". 

קינדער  די  און  זיי,  צו  גערעדט  שוין  האָט  ״דאָס״ 

פאַר  ״בקשות״  זייערע  ארויסצוגעבן  אָנגעהויבן  האָבן 

״ישועות״... 

*
דער עלטסטער, וועלכער איז 10 יאר צום גוטן, האט 

שוין  "זאל  מען  אז  זכות  א  זיין  זאל  דאס  אז  געבעטן 

פטור ווערן פון די חי'לעך”... וואָס איז? דאס איז עפּעס 

אַ ״מכה שלא כתובה בתורה״, מיט וואָס מיר מוטשען 

קריכט  עס  יאר!   4 לעצטע  די  בערך  פאר  שוין  זיך 

קליידער,  אין  איבעראל  ״מילב״  סארט  פּיצעלע  אזא 

ווייטער. און ס׳ממש  ווענט און אזוי  ספרים, שאַפעס, 

נישט מעגליך פטור צו ווערן פון זיי! עס שעדיגט נישט 

מ׳טאָר  און  ״שרץ״,  אַ  ס׳דאָך  אבער  זאכן,  קיין  ממש 

דאָס נישט עסן ח״ו. 

ס׳קוקט  ווי  פאָרשטעלן,  דאָך  שוין  זיך  איר  קענט 

אַז  קינדערלעך,  מיט  שטוב  אידישע  א  אין  אויס 

מען  דארף  טישטוך,  גאָפּעל,  גלעזל,  טעלער,  יעדער 

איבערקוקן )כמעט אזוי ווי מרור ערב פסח...( וויפיל מען 

נישט  איז  דערפון  ווערן  פטור  צו  פרובירט  שוין  האט 

הלכה למעשה:
 געענטפערט דורך הרה"ג ר' נחום צבי מאיר ראזענפעלד שליט"א 

מו"ץ בשיכון סקווירא, ומו"ל גליוני הליכות החיים

עטליכע הלכות וואס זענען נוגע אין יו"ט פורים

טיילן צדקה אינמיטן דאוונען 
מצות 	  א  דערמיט  מקיים  מען  איז  צדקה,  גיט  מען  ווען  

עשה דאורייתא, און מען עפנט דורך דעם די שערי שמים, 

אז די תפלות זאלן ארויפגיין אויבן אין הימל.

איז 	  דאוונען,  בשעת'ן  געשטערט  ווערן  צו  נישט  כדי 

פאר'ן  קליינגעלט  אנגרייטן  זאל  מען  אז  כדאי  שטארק 

דאוונען.

טאר 	  שמע  קריאת  פון  פרשה  ערשטער  דער  אינמיטן 

מען נישט געבן צדקה, אבער אויב מען האט שוין פריער 

געלייענט קריאת שמע, צ.ב.ש. אויב מען דאוונט נאכ'ן זמן 

קריאת שמע, איז עס מותר.

אויב מען קומט מיט א ראפל אינמיטן דאוונען, זאל מען 	 

לכתחלה מרמז זיין אז יענער זאל שרייבן דעם נאמען און 

קאנטאקט-אינפארמאציע.

אויב מען גיט צדקה אינמיטן הויך שמונה עשרה, זאל מען 	 

ווארט מיט'ן גבאי  אכטונג געבן נישט צו רעדן אפילו א 

צדקה און די וואס גייען נאך געלט.

 הלכות פאר די וואס גייען ארום נאך געלט 
קריאת 	  בשעת  אויך  אזוי  און  המגילה,  קריאת  בשעת 

התורה, זאל מען נישט ארומגיין נאך געלט.

זאלן 	  מנינים,  אלע  ביי  געלט  נאך  ארום  גייען  וואס  די 

האלט  מען  פאר  ארומצוגיין  אויסרעכענען  זיך  לכתחלה 

ביי די מנינים ביי "יוצר אור". 

ווען מען האלט ביים מנין ביי קריאת שמע זאל מען נישט 	 

גיין נאך געלט.
המשך אויף עמוד ב'

לוּ! מוּ וְקִבְּ קִיְּ
יעצט אין די הייליגע מסוגל׳דיגע טעג פון די ימי הפּורים

שיקט אייער משלוח מנות פאַר׳ן רבוש״ע
״נישט צו רעדן ביים דאווענען און קריאת התורה״

און זייט זוכה צו ישועות ורפואות



ָׁנַקְדִיש

און  אומגעהויער,  געווען  איז  מוטשעניש  דאָס  געגאנגען. 

מיינע קינדערלעך האָבן טאָג און נאַכט נאָר גע׳חלומ׳ט אַז 

מ׳זאל שוין פון דעם ביטערן אָנשיקעניש ווי אַמשנעלסטן 

פּטור ווערן.

שאל   - געלעגנהייט  גאלדענע  א  מען  האָט  אַצינד  נו, 

וויל דער צען- נו,  מ׳וויל...  וואס  מה דבעית, מ׳קען בעטן 

ווי  ״חי׳לעך״,  די  פון  ״פּטור״  פולשטענדיגער  אַ  יאריגער 

מ׳האט זיי ביי אונז גערופן.

אַנדער  אַן  געבעטן  האט  יאָר,   8 פון  צווייטער,  דער 

פאַרלאַנג: ער זאל מער נישט דארפן קיין מעדעצין. דאס 

דער  און  אלט,  חדשים   7 פון  מעדיצין  שוין  נעמט  קינד 

נעמען  דארפן  עס  וועט  ער  אז  געזאגט  האט  דאקטאר 

אביסל  אַריינבלאָזן  וועלנדיג  שפּעטער,  )גראַדע,   ...120 די  ביז 

האפענונג, האט ער געטוישט זיין אפּשאצונג אביסל, און געזאגט 

אז ער וועט עס מוזן נעמען ביז די 18 יאר ווען ער ענדיגט וואקסן 

בעז"ה(

געבעטן אז ער  – האט  יאר בליעה״ר   6  – דער דריטער 

זאל פטור ווערן פון א געוויסע פלאָגעניש וואס מאַכט זיך 

אפט ביי קלענערע קינדער. 

די  פון  צופרידן  ״אויסגעבעטן״...  זיך  האט  יעדער  שוין, 

אַריין  שול  אין  גאנצע משפּחה  די  שפּאנט  טובות  קבלות 

מיט האָפענונגספולע הערצער פאַר אַ קוואַל פון ישועות 

אין זכות פון דער קבלה טובה...

)גראדע, צו זיין אמת׳דיג, האט זיך מיר יא געהאַט אריינגעכאפט 

אזא  געבעטן  האט  עלטסטער  דער  פארוואס  מחשבה'לע  אזא 

באשטיין  קענענדיג  חי'לעך,  די  פון  ווערן  פטור  צו  זאך,  שווערע 

אז ער זאל בעטן עפעס א לייכטערע זאך, מער געאייגענט פאַר 

קינדער, וואס מען וועט זען א ישועה און ער וועט דערמיט האבן 

סיפוק פון די גרויסקייט פון קדושת ביהמ"ד. דעם צווייטן קינד׳ס 

בקשה איז דאך עפּעס אויף וואס מען האָפט כסדר אַז דער כל 

איז  געבעט  קינד'ס  דריטער  דער  און  ישועה  אַ  שיקן  וועט  יכול 

דאך ממילא עפּעס וואס אלע קינדער ווערן פטור פון דעם צום 

סוף, אָבער דאָס איז שוין אַ ״שווערע זאַך״, הגם היפּלא מה׳ דבר, 

אָבער אַזאַ ״מחשבה׳לע״ האב איך פאָרט געהאַט.( 

פּ'  צונאַכטס  פרייטאָג  געווען  איז  דאָס  פּנים,  כל  על 

שמות פאַר׳ן גיין אין שול.

*
יעצט, הערט און שטוינט.

א  מיר  באקומען  וארא,  פ’  דערויף,  דינסטאג  דעם 

פאַר  באקאנטער  א  צו  נישט  איינעם,  פון  רוף  טעלעפאן 

אונז, וואס דערציילט אונז אַזוי ״מסיח לפי תומו״, אז נאך 

א לענגערע תקופה וואס זיי האבן זיך געמוטשעט מיט די 

חי'לעך און פרובירט און גענישטערט אסאך אין דעם ענין, 

געוויסער  א  צו  אנגעקומען  דשמיא  בסייעתא  זיי  זענען 

הויז  דאָס  אויס  אליין  שפּריצט  מען  וואס  ״סם״  סאָרט 

דערמיט, און בעז”ה זענען זיי פּטור געוואָרן דערפון!

איי פארוואס רופן זיי אונז?! - ווייל זיי זענען געווען אַזוי 

פרייליך און געשפּירט אזא דערלייכטערונג אז זיי האבן זיך 

שפּירן  נאכ׳ן  זיי באשלאסן,  האָבן  ארויסגעדרייט דערפון, 

אויף די אייגענע ביינער דאָס מוטשעניש, אז זיי גייען לאזן 

מוטשען  זיי  אז  געהערט  האבן  זיי  וואס  יעדן  פאר  וויסן 

אַז דער פּראבלעם האט אזא גרינגע לעזונג  זיך דערמיט 

בעז״ה. 

כ׳זאג אייך דעם אמת: ס׳האט אויסגעקוקט ממש ווי א 

חלום!! אָט די ״בקשה״ וואס מיט אונזערע אויגן האט עס 

אויסגעזעהן "צו שווער”, איז די ״לעזונג״ דערצו געקומען 

טאַקע די ערשטע און כהרף עין!!

*
זעלבסט פארשטענדליך, אַז מיר האָבן תיכף באַשטעלט 

עס  איז  סיבות  טעכנישע  צוליב  אָבער  ״שפּריץ״,  דעם 

פאַר  געזאגט  איך  האָב  אנגעקומען.  נאכנישט  עפּעס 

אומגעדולדיג...  היבש  געווען  שוין  איז  וואָס  געזונדל  מיין 

״קינדערלעך, זעט אויס אז מען דארף די זכותים פון נאָך 

וכך  זכותים!"  נאָך  וואָך ״קדושת ביהמ"ד״. מיר דאַרפן  אַ 

און  קבלה,  די  אפּגעהיטן  שיין  האָבן  קינדערלעך  די  הוה, 

נאך שבת איז עס אנגעקומען!

*
יעדן שבת  ווען  וואכן,  געצויגן אפאר  זיך עס  אזוי האט 

שטארקט מען זיך פונדאסניי ״נישט צו רעדן ביים דאווענען״ 

און נאך יעדן שבת זעהט מען טאקע א דערנעטערונג צו 

דער ישועה; עס ווערט בעסער און בעסער.

יעצט, 8 וואכן נאך יענעם ערשטן ליל שבת קודש, איז 

מיט  אויסגעשפּריצט  פולקאָם  הויז  גאנצער  אונזער  שוין 

זכר  קיין  נישט  שוין  זעט  מען  אַז  לה’  הודו  און  סם,  דעם 

פון די חי'לעך! 

אָה, ווי גרויס איז דער כח פון מורא מקדש! 

*
די מעשה איז אבער נאכנישט פארטיג...

אַן  געהאט  מיר  האבן  בא,  פ'  דערויף,  וואכן   2

אפּוינטמענט ביי א געוויסער נאַטירליכער דאָקטאָר, מיט 

אונזער דריטן קינד צוליב אן אנדערע ענין. ווען מיר זענען 

געווען דארט האבן מיר געפרעגט דעם דאקטאר, אויב ער 

פראבלעם.  קינד'ס  צווייטן  דעם  פאר  העלפן  עפּעס  קען 

האט ער געזאגט אז ער דארף אים קודם זען.

ביידע  מיט  געגאנגען  מיר  זענען  וואך  קומענדיגע  די 

קינדער. אויף דעם צווייטע קינד, וואס נעמט שוין מעדעצין 

אז  געזאגט  דאקטאר  דער  האט  אלט,  חדשים   7 די  זינט 

ווידעראום,  צוהעלפן!  אים  וואס  אסאך  ער  האט  בעז"ה 

לכתחילה  מען  איז  אים  מיט  וואס  קינד  דריטער  דער 

געקומען צום דאקטאר מיט׳ן ערשטן פראבלעם האט ער 

געזאָגט אַז ער זעט יעצט, נאך 1 מאל ארבעטן אויף אים 

אז ער וועט אים נישט יעצט קענען העלפן אין דעם געביט.

אזוי, שטייענדיג דארט אויפ׳ן פּלאץ, איז מיר איינגעפאַלן 

צו פרעגן אויב אויף דעם אנדערע מיחוש - וואס ווי פריער 

זאל פטור  ער  געבעטן  געהאַט  קינד  דאָס  האָט  געשריבן 

ווערן פון דעם אין זכות פון נישט רעדן ביים דאווענען – קען 

דער דאָקטאָר יא העלפן...

אויף דעם איז געקומען אַ ברייטער: יאָ! 

*
זאכן  צוויי  די  אויף  קינדער,  צוויי  די  אָט  ופלא!!  הפלא 

וואס זיי האבן געבעטן, גענוי אויף דעם האט דער דאקטאר 

געקענט העלפן!

אויף  און  באהאנדלונגען,  די  אנגעהויבן  טאקע  מ׳האט 

ביידע קינדער זעט מען שוין ב״ה א שטארקע שינוי לטובה. 

השי״ת זאל העלפן ווייטער. 

פרייטאג,  איינציגן  יעדן  מחזק,  ווייטער  זיך  זענען  מיר 

זכות זאלן די  אנצוהאלטן די הייליגע קבלה, אז אין דעם 

אלע ישועות טאקע גיין ווייטער און ווייטער בעז״ה. די וואך 

האָב איך שוין געזאגט פאר מיינע קינדער, וועלכע זענען 

אַזוי איבערגענומען ווי ״מ׳זעט ישועות״: קינדערלעך, איר 

דעם  אין  אז  שוין  בעט  יעצט  כח,  גרויסן  אייער  דאך  זעט 

זכות זאָל שוין קומען משיח צדקינו!

זאל ער טאקע קומען בקרוב ממש, בזכות כח התפלה, 

והבל פיהם של תינוקות של בית רבן.

ביטע אָפּשרייבן און מפרסם זיין די מעשה לויט ווי איר 

פארשטייט, אז עס זאל זיין קלאר פאר די ליינער, און עס 

זאל ארויסקומען פון דעם אַ כבוד שמים און אַ זיכוי הרבים 

בסייעתא דשמיא.

תזכו למצוות!

ה.ב.  בית שמש

אַ רמז לכבוד פורים
אַ חשוב׳ער איד האט אונז אריינגעשיקט אַ שיינעם רמז, 

מיט ״עניני דיומא״ לכבוד ראש חודש אדר.

יעמוד  והצלה  רוח  ״כי אם החרש תחרישו בעת הזאת 

עם  ״קדיש״,  בגימטריא  איז  ״הזאת״  וואָרט  די  ליהודים״; 

הכולל. דאס איז א רמז צו זיין ״שטיל ביי קדיש״ ובזכות זה 

וועט קומען אי״ה ישועות, רוח והצלה יעמוד ליהודים, פאר 

גאנץ כלל ישראל!

און וואס זאגט דער 'חתם 
סופר' דערויף?...

הרה"ג רבי גמליאל רבינאוויץ שליט"א האט גערעדט א 

דרשה פרשת כי תשא העעל"ט און געוואלט ארויסברענגן 

ווי אזוי ס'איז מעגליך צו פארשטיין איז אין דער דעה, וואס 

הלכה למעשה:
המשך פון עמוד א'

מען דארף אכטונג געבן, נישט צו רעדן צו די וואס 	 

וויכטיג  איז  וואס  ווארט-צוויי  א  ווי  דאוונען מער 

פאר'ן צוועק אויף וואס מען גייט, צ.ב.ש. מען קען 

כלה",  "הכנסת  אדער  לאביונים",  "מתנות  זאגן 

אבער אויב מען וויל בעטן אז יענער זאל געבן א 

גרעסערן סכום געלט, זאל מען רעדן צו אים נאכ'ן 

דאוונען און אים נישט שטערן פון דאוונען. 

*  

דברי התבוננות ליו"ט פורים
מען  פורים.  טאג  הייליגער  דער  יעצט  קומט  עס 

תורה,  די  לייענט  מען  "קרובץ",  זאגט  מען  דאוונט, 

נעמט  מען  פושקע,  דער  מיט  גייט  מען  מגילה,  די 

מאכן  אבער  מען  דארף  לאביונים.  מתנות  צוזאמען 

בקדושת  זיין  צו  נזהר  אנשטרענגונג  באזונדערע  א 

בית המדרש און נישט רעדן און נישט שטערן דאס 

איז עס אבער  אן שווער,  דאוונען. כאטש עס קומט 

ווערד די מי. אין דעם זכות וועט דער רבוש"ע געוויס 

זיך  שטעלן  מיר  ווען  תפלות  אונזערע  אויסהערן 

דאוונען פאר אים, בפרט מיט א תפלת רבים אין בית 

המדרש, און אראפשיקן אלע גוטע השפעות, ברכות 

כל  שם,  הוא  באשר  איינעם  יעדן  פאר  ישועות  און 

הפושט יד, נישט קיין חילוק ווער און אין וועלכן מצב 

ער געפינט זיך.

פאר'ן  קינדער  די  אויך  אנצוזאגן  וויכטיג  איז  עס 

קומען אין בית המדרש, אז מען דארף זייער שטארק 

נישט  און  שול  אין  רעדן  צו  נישט  געבן  אכטונג 

ארומלאכן און מאכן א גערודער, ווייל דאס שטערט 

דאס דאוונען, נאר פארקערט, אויסשרייען הויך "אמן 

וואס דאס איז א גרויסע מצוה און  יהא שמי' רבא", 

און  הימל,  אין  טאטן  אונזער  פאר  רוח  נחת  א  גורם 

ער וועט אונז אוודאי שיקן אלע גוטע זאכן. )קינדער 

וואס קענען נישט אכטונג געבן נישט צו שטערן דאס 

המדרש  בית  אין  ברענגען  נישט  מען  טאר  דאוונען, 

צום דאוונען און מגילה-לייענען.(

דעם  איבערצולאזן  געדענקען  לאמיר  כולם,  ועל 

סעלפאן אויסער'ן בית המדרש ביים דאוונען שחרית, 

אונזערע  אלע  איבערגעבן  לאמיר  מעריב.  און  מנחה 

אלעס  שוין  וועט  ער  און  רבוש"ע,  פאר'ן  געשעפטן 

העלפן  נאר  אונז  וועט  דאס  אמבעסטן.  זיין  מסדר 

ווי  העכער  פיל  כוונה  און  דיבור  מיט  באהעפטן  זיך 

יעדע סארט "סאטעליט טראנסמיסיע" קען אנקומען. 

בזכות זה וועלן מיר האבן בעז"ה א פרייליכן פורים און 

א פרייליכן תמיד.

 איר קענט אריינשיקן אייער שאלות בנוגע קדושת בית המדרש
און עס וועט בעז"ה געענטפערט ווערן אויף דעם אפטיילונג



ָׁנַקְדִיש

 שתיקן בעל 

התוספות יום טוב

  רַךְ בֵּ למֹהֹ, הוּא יְבָרֵךְ מִי שֶׁ ה וְאַהֲרןֹ, דָוִד וּשְׁ אֲבוֹתֵינוּ אַבְרָהָם יִצְחָק וְיַעֲקבֹ, משֶֹׁ

פִלָה וּקְרִיאַת  עֵת הַתְּ ר בְּ לאֹ לְדַבֵּ יו וּלְשׁוֹנוֹ שֶׁ וֹמֵר פִּ שּׁ ל מִי שֶׁ אֶת כָּ

ל נֶגַע וּמַחֲלָה, וְיָחוּלוּ  ל צָרָה וְצוּקָה וּמִכָּ מְרֵהוּ מִכָּ רוּך הוּא יִשְׁ דוֹשׁ בָּ הַתּוֹרָה, הַקָּ

הַנְבִיאִים  סִפְרֵי  וּבְכָל  ינוּ  רַבֵּ ה  משֶֹׁ תּוֹרַת  סֵפֶר  בְּ תוּבוֹת  הַכְּ רָכוֹת  הַבְּ ל  כָּ עָלָיו 

ים  ה וּלְמַעֲשִׂ לֵם לְתּוֹרָה וּלְחֻפָּ נִים חַיִים וְקַיָמִים וִיגַדְּ ה לִרְאוֹת בָּ תוּבִים, וְיִזְכֶּ וְהַכְּ

אֱמֶת וּבְתָמִים וְנֹאמַר אָמֵן: מִיד בֶּ טוֹבִים, וְיַעֲבוֹד אֶת יְיָ אֱלהֵֹינוּ תָּ

מי שבר ך.

להשיג בחנם 347.996.4015

החכם עיניו בראשו לזכות להברכות והסגולות הנ״ל

נדפס בשם התוספות יום טוב לעשות 
מי שבירך בכל שבת ושבת למי 
שאינו מדבר בעת התפילה וקריאת 
התורה להתברך בכל הנ”ל

אחר שנהרגו רח”ל רבבות מישראל בשנת ת”ח 
ואמרו למעלה בשביל שדברו בבית הכנסת 

 ובבתי מדרשות וכו’ הרחמן הוא יצילנו 
- מספר מורא מקדש - להרה”ק רב ייבי זי”ע

בעזהשי״ת
האט זוכה געווען צו זען עין בעין דער שכינה הק', און מ'האט 

שון געהאלטן נאך מתן תורה, ווי אזוי האבן זיי געקענט מאכן 

דעם "עגל"?!

אין  קומט  איד  "א  ווארט:  שארף  א  גאר  געזאגט  ער  האט 

דער  אז  שלימה  אמונה  מיט  באשעפער  צום  דאווענען  שול 

באשעפער קען אים אלעס געבן און בעט און דאווענט צו אים. 

און זיי חבר קומט צו אים און הייבט אן שמועסן, ער נעמט אים 

איד אנשטאט  דער  און  ליצלן!  רחמנא  פון באשעפער,  אוועק 

אים אנשרייען פאר דעם חוצפה, ענטפערט ער אים צוריק און 

ער שמועסט מיט אים, איז דאס ווי וואלט אים געזאגט "אלה 

אלוקיך ישראל". ס'איז דא נאך א ג-ט חס ושלום!".

די  שוין  האבן  באמת  אבער  שארף  זייער  זיך  הערט  עס 

פריעדיגע אזוי געשריבן דער "חתם סופר" שרייבט אז אויב מען 

איז  הכנסת,  בית  א  אין  רעדט  מען  און  בזיון  א  מיט  זיך  פירט 

דאס כאילו מען דינט עבודה זרה און ס'איז כאילו מעמד צלם 

בהיכל ה'. 

מדה טובה מרובה ווען מ'איז געהיטן בקדושת בית המדרש, 

מאכט מען שטארק די אמונה אין באשעפער אין ס'איז זיכער 

משפיע כל טוב סלה.

ידידיכם י.א.פ. - שיכון סקווירא

מה חידוש נתחדש בביהמ"ד:

ביהמ"ד נייעס
 פּאָזיטיווע אַנטוויקלונגען און נאָטיצן בקרב קהלות, בתי מדרשים, ומוסדות הק', אַרום 

די "התעוררות וקבלה טובה" פון "נישט רעדן בשעת התפלה וקריאת התורה"

בתי מדרשים

ביהמ״ד הגדול דקהל יטב לב ד׳סאטמאר 
וויליאמסבורג: גבאי מורא מקדש 

באַשטימט
הגדול  הבית  תלפּיות,  תל  וועלט-בארימטן  דעם  אין 

סאטמארער  דער  ותפלה,  תורה  בו  שמגדלין  והקדוש 

הנהלת  די  האט  סטריט,  ראדני  אויף  הגדול  ביהמ״ד 

מרן  כ״ק  פון  הקודש  פקודת  פערזענליכן  אויפ׳ן  הקהלה, 

אדמו״ר מסאטמאר שליט״א, אנגעהויבן מיט א שטארקע 

אויפוואכונג אין דעם ענין פון קדושת ביהמ״ד.

ווערט  הקהלה  הנהלת  מטעם  אפיציעל  מודעה  אַ  אין 

ס׳איז  אז  אנגעגעבן, 

אסיפה  אן  פארגעקומען 

צווישן די הנהלת הקהלה 

און  שליט״א,  רבי׳ן  מיט׳ן 

נתמנה  דערביי  ס׳זענען 

הקודש  בפקודת  געווארן 

זאלן  וואס  ״גבאים״ 

שטיין על משמרת ״מורא 

אין  ארומצוגיין  מקדש״, 

הביהמ״ד  היכל  גאנצן 

צו  דאווענען  בשעת׳ן 

פארזיכערן אַז מ׳רעדט נישט ביים דאווענען.

א  געמאכט  האט  דאס  אז  פארשטענדליך,  זעלבסט 

געוואלדיגע רישומא קדישא, און אריינגעברענגט א פרישע 

התחזקות צו האַלטן דעם ״מורא מקדש״ הייליג און טייער, 

ושלא לדבר בשעת התפלה וקריאת התורה. 
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ביהמ״ד ישמח משה קרית יואל: מאַסיווע 

״חתימה דרייוו״
ביהמ״ד  ולתפלה,  לתורה  היוצר  בית  גרויסן  דעם  אין 

יואל,  קרית  אין  משה״  ״ברך  שכונת  אין  משה״  ״ישמח 

וואָס שטייט אונטער דער הנהגה פון דעם חשוב׳ן רב, דער 

וועלט-בארימטער דורש טוב לעמו, הגה״צ רבי שמעון זאב 

גאר שטארקער  א  אָנגעהויבן  זיך  האָט  מייזליש שליט״א, 

דרייוו איבער דעם ענין פון ״נישט רעדן ביים דאווענען״.

דעם פארגאנגענעם שב"ק ויקהל-שקלים, מברכין אדר, 

ר"ח  בעפאר׳ן  אויפגעשטעלט,  זיך  רב שליט״א  דער  האָט 

דרשה,  פלאַמעדיגע  א  מיט  אויפגעטרעטן  און  בענטשן, 

מיט זיין ״קול חוצב להבות אש״ ובמיטב הגיון, אז יעדער 

זאל זיך פאָרנעמען נישט צו רעדן ביים דאווענען און ביי 

קריאת התורה.

״חתימה  א  געווארן  דורכגעפירט  איז  שבת  נאך  תיכף 

קאמפּיין״ צווישן די מתפללים, ווי א ריזן ציבור באי בית ה׳ 

האבן אונטערגעשריבן די קבלה בלב ובנפש חפיצה.

לאות הוכרה פאַר די חותמים, און צו פארשטארקן דעם 

״חשק״ ביים ציבור, איז געצויגן געוואָרן אַ ״נסיעה גורל״ צו 

דער יומא דהילולא קדישא פון הייליגן רבי ר’ אלימלך זי״ע 

דעם קומענדיגן כ״א אדר ב'. 
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ישיבות

ישיבה גדולה טאהש בקרית טאהש: 
40 טאָג קבלה טובה, און די שידוכים 

שטראָמען!
מאז  דאך  איז  טאָהש  קרית  אין  התפלה״  ״עבודת  די 

און  עבודה״.  ״עבודת  די  היסודות,  יסוד  דער  ומקדם 

ס׳קלינגען נאך אין די אויערן די הייליגע הארציגע בקשות 

פונעם טאהשער רבי׳ן זצוק״ל איבער דעם ענין פון ״נישט 

רעדן ביים דאווענען״.

דעם פארלאפענעם זמן החורף, האט מען נישט געהערט 

כמעט פון קיין שידוכים אין היכל הישיבה, און די תלמידים 

טאג  יעדן  וועלן  זיי  אַז  פאָרגענומען,  דעריבער  זיך  האָבן 

זצוק״ל  מטאהש  הרה"ק  פון  הקדוש  ציון  צום  ארויסגיין 

מתפלל צו זיין, אַז ס׳זאל שוין נשפּע ווערן זווגים הגונים.

צו  אריין  בחורים  עטליכע  זענען  צוריק  וואכן   6 ארום 

יבלחט״א בנו ומ״מ כ״ק אדמו״ר מטאָהש שליט״א, זיי האָבן 

פארלעגנהייט,  זייער  וועגן  רבי׳ן שליט״א  דעם  דערציילט 

וועגן זייער ארויפגיין צום ציון הק׳, און געפרעגט דעם רבי׳ן 

שליט״א, לשאול בעצתו, אויב זיי קענען עפּעס צולייגן, א 

דבר טוב, וואס זאל ברענגען די ישועה.

דער רבי שליט״א האט געענטפערט: “אוודאי! מען זאל 

40 טאג  דאווענען  ביים  רעדן  צו  נישט  אונטערנעמען  זיך 

אונטערנעמען  פון  בזכות  אז  געוואונטשן,  און  ברציפות!” 

די קבלה, וואָס דער טאַטע זי״ע האט אזויפיל געמאָנט און 

ברכות,  אזעלכע  געוואונטשן  און  דערוועגן,  געפאָדערט 

וועט דער צדיק זיין א מליץ יושר, און מ׳וועט בעז״ה זען 

די ישועות.

ופּקודתו שמרה רוחם! איין טאָג דערויף, צומאָרגנס, איז 

האט  יעדער  און  חתימות,  די  נעמען  אַרומגעגאַנגען  מען 

אונטערגעשריבן.

די קבלות  נאר  ווי  פּלא! ממש תיכף דערנאך,  זה  וראה 

ווערן שידוכים  זענען אריין אין קראַפט, האָבן אנגעהויבן 

איינער נאָכ׳ן אַנדערן, און דאס האלט נאך אָן ווייטער ביז׳ן 

יעצטיגן טאָג!

מען זעט קלאָר, ווי דער כח פון די קבלה, נישט צו רעדן 

ביים דאווענען, גייט אַזוי ווייט, עד להפליא!  
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מתיבתא ׳שביל התורה מיהאלדי״: 50 

תלמידים חתמ׳ן די חתימה טובה
אין דער בארימטער מתיבתא ״שביל התורה״, וואס איז 

א פּינת יקרת פאר חשוב׳ע תלמידים אויסצוניצן די צייט 

מיט התמדה בתורה אויף א הערליכן פארנעם און געטרייע 

געהויבענעם ראש הישיבה,  אין שפּיץ פונעם  באגלייטונג, 

הגאון האדיר רבי אברהם עמרם מייזעלס שליט"א אבד"ק 

מיהאלדי, האָבן העכער 50 בחורים גענומען אויף זיך נישט 

צו רעדן ביים דאווענען.

ראש  פונעם  געוואָרן  געמוטיגט  איז שטארק  קבלה  די 

מ׳זאל  אַז  אַרויס  קוקן  בחורים  די  און  שליט״א,  הישיבה 



Keren Tosfes Yom Tov
89 Throop Ave Brooklyn NY 11206

 212.299.9185     212.244.6551     gilyon@kerentosfesyomtov.com

ָׁנַקְדִיש
די אומשאצבארע סגולה  און די געוואלדיגע מעלה פון נישט רעדן ביים דאווענען

צו באקומען דעם גליון אדער פאר הערות אדער 
איבערצוגעבן פערזענליכע סיפורים, 
רופט / פעקס / אימעיל צו די פאלגענדע:

טוב
קרן תוספות יום 

הקב״ה ישמרהו מכל צרה וצוקה מכל נגע ומחלה, ויחולו עליו כל הברכות
הקבלה הנפלאהויזכה לראות בנים חיים וקימים ויגדלם לתורה ולחפה ולמעשים טובים,מי שברך אבותינו, הוא יברך את כל מי ששומר פיו ולשונו שלא לדבר בעת התפלה וקריאת התורה, 

ו ש ו ד ק ו ל  א ר ש י ן  ו א ג ל  ש

בעל תוספות יו״ט
ע ״ י ז

לה
שתיקה  יפה  בשעת  התפ

תפלה
דרך הטבעמקבלים שלא לדבר בשעת ה

רואים ישועות שלא כ

אין לקרותו בשעת התפלה או בשעת קריאת התורה

תחרישון״,  ואתם  לכם  ילחם  ״ה׳  ישועות  זען  זה  בזכות 

ובפרט אין ענין פון ״שידוכים״, וואס מ׳זעט דאך דערביי 

אזעלכע אפענע זאכן. 

 78
ישיבת ״אור ישראל״ געלדצעהלער: 

העכער 100 תלמידים חתמ׳ן!
איז  וואס  ישראל״  ״אור  ישיבת  באַרימטע  די  אין 

דניאל  ר'  הרה"ג  הישיבה  ראש  דעם  בראשות  עומד 

זיך  צווישן  בחורים  די  זיך  האבן  שליט״א,  געלדצעהלער 

דאווענען,  ביים  רעדן  צו  נישט  קאמפיין  א  דורכגעפירט 

 100 העכער  ניסן.  ר"ח  ביז  קטן  פורים  פון  טאג   40 אויף 

בחורים האבן גע׳חתמ׳ט! א הייליגע אומשאַצבאַרן כח פון 

״תפלת הרבים״.

78
ישיבת ״תורת משה״ ד׳סאטמאר 

מאנטריאל חלק א’: 76 חתימות הענגט 
בהיכל הישיבה!

האבן  בחורים  עלטערע  די  וואס  וועג  אינעם  גייענדיג 

די  זיך  האבן  צוריק,  וואכן  עטליכע  מיט  אויסגעטרעטן 

תלמידי ישיבת תורת משה מאנטריאל חלק א' בהנהלת 

הגה"צ הדומ"ץ ור"מ שליט"א זיך מיטגעכאפט מיט דעם 

אָנגייענדן ווינט, וואס לויפט פון ישיבה צו ישיבה און פון 

מוסד ביז מוסד, זיך אונטערצונעמען די קבלה טובה פון 

שתיקה יפה בשעת התפלה. 

צום ערשט איז אָרגאַניזירט געווארן אַ גרויסע סעודת 

די  בהשתתפות  מלכה  מלוה 

דעם  ובראשם  שליט”א,  מגי"ש 

חנוך  אהרן  ר'  הרה"ג  מנהל 

דעם  ובשעת  שליט"א.  כ"ץ 

געוואָרן  געהערט  זענען  מעמד 

באַגלייט  דרשות  רייכע  זעלטן 

חיזוק״ איבער דער  ״דברי  מיט 

הייליגער קבלה. ס'איז געווארן 

ארויסגעברענגט אז מען דארף 

מען  אז  אויפצוועקן  זיך  יאר  אכצן  די  ביז  ווארטן  נישט 

טאר נישט רעדן ביים דאווענען... נאר דאס איז אן הלכה 

אויך  ווי  יארגענג.  אלע  ביי  אהן  גייט  וועלכע  מפורשת 

האבן עטליכע בחורים אויפגעטרעטן מיט דרשות איבער 

די וויכטיגקייט פון אריינלייגן די ווארעמקייט אין א ״כלי״ 

און אונטערשרייבן אויפ׳ן כתב. 

״חתימה  די  אנגעהויבן  מען  האט  זונטאג  צומארגנס 

צעטל  דער  איז  צייט  קורצע  א  ביז  און  דרייוו״ 

דעם  האט  מען  חתימות.   76 מיט  געווארן  אָנגעפולט 

דערמאננוג  אלס  הישיבה  בהיכל  אויפגעהאָנגען  צעטל 

אויסצופירן די קבלות. איבעריג צו זאגן אז דאס דאווענען 

האט באקומען ״א נייע צורה״, וכולי עלמא מודי, אז דאס 

אליין איז די גרעסטע ישועה! 

78
ישיבה גדולה סאטמאר וויליאַמסבורג, 

חלק א’: ערשטער חתן נאָך אינעם 
ווינטער זמן!

האַלטנדיג גענוי 30 טאג נאכ׳ן אונטערנעמען די קבלה 

צווישן די תלמידים פון ״חלק א׳״ אין דער ישיבה גדולה, 

איז געקומען די גליקליכע בשורה, אז ס׳שוין דא א חתן 

זייער פרי, און  וואס ס׳איז נאך  יארגאנג, כאטש  אין דער 

ס׳איז א זעלטענהייט אַז אין ״חלק א׳״ זאל מען שוין הערן 

פון אַ חתן דעם ערשטן זמן החורף!

אָבער, אז מ׳איז באוואָפענט מיט׳ן כח פון ״אם החרש 

פון  כח  דעם  מען  פארמאגט  דאַן  כזאת״,  לעת  תחרישי 

״רווח והצלה יעמוד ליהודים״, און אדאנק דעם כח הרבים 

זענען  וואס  תלמידים  אזויפיל  מיט  ישיבה  ריזן  אזא  פון 

אנגעשלאסן אין דער קבלה, זעט מען בעז״ה די ישועות, 

עין בעין. 
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ישיבה ״היכל התורה״ ד׳סאטמאר 

וויליאמסבורג: 80 בחורים פאר 40 טאָג
ישיבות,  פון  אין קייט  צוגעקומען  איז  רינגעלע  א  נאך 

ווען ביום כ"א אדר א’ העעל״ט האבן די תלמידי הישיבה, 

א  דורכגעפירט  חכמה״  תרבה  סופרים  ״קנאת  בבחינת 

קאמפיין נישט צו רעדן ביים דאווענען אויף 40 טאג.

די פערציג טאָג לויפט פון כ"א אדר א’, די יארצייט פון 

הייליגן רבי ר׳ אלימלך זי״ע, ביז ר"ח ניסן, וואס איז סוף 

פונעם זמן.

דער  פון  בחורים   80 העכער  און  יצאת  ללהב  הבערה 

אזא  מאַכנדיג  אונטערגעשריבן,  דאס  האבן  ישיבה 

התפלה״  ״עבודת  גאַנצער  דער  אויף  חילוק  קענטבאַרן 

בהיכלי הישיבה, עד להפליא. 

78
ישיבה קטנה סניף ״השיב משה״ 

ד'סאטמאר קרית יואל: קרוב צו 100 
חתימות

קרית  אין  ״השיב משה״  סניף  הקדושה  ישיבה  דער  אין 

יואל האבן די בחורים ארויסגעלאזט מיט א ״חתימה-דרייוו״ 

נישט צו רעדן אויף 40 טאג פונעם יאָרצייט פון הרה"ק רבי 

ר׳ אלימלך זי״ע כ"א אדר ביז שב"ק ר"ח ניסן פ’ תזריע.

ר'  הרה״ג  מנהל,  דער  האט  דהילולא  יומא  דעם  ערב 

שמעון אברהם ראטה שליט״א, געהאלטן א דרשה מעורר 

צו זיין איבער דעם ענין און ס'איז אריינגעקומען קרוב צו 

100 חתימות. יעדער באזונדער האט זיך אונטערגענומען 

די קבלה בלב ובנפש חפיצה, בעטנדיג אַ תפלה לקל חי, 

שיתקבלו תפלותינו לרחמים ולרצון.

78
ישיבת ״תולדות רפאל קאשוי״: א 

וואונדערליכע ישועה!
א  ומקדם  מאז  מען  לייגט  הקדושה  ישיבה  דער  אין 

שטארקע דגש איבער דעם ענין קדוש, און מען רעדט מען 

נישט ביים דאווענען.

ס׳איז  אז  פּאסירונג,  א  געמאַכט  זיך  האָט  אבער 

האט  ג'  חלק  פון  בחור  א  אז  באריכט,  א  אנגעקומען 

געהאט א שווערן עקסידענט ח״ו. דאַן האבן די תלמידים 

כבר״  מה שקבלו  קימו   - וקבלו  ״קימו  פון  בחינה  א  אין 

דורכגעפירט אַ ״קבלה דרייוו״ צווישן די תלמידי חלק ג’, 

זיך ״נאך מער צו פארשטארקן״ אין דעם ענין קדוש.

אלע בחורים, כולם כאחד, האבן זיך אונטערגענומען די 

קבלה אויף 40 טאג - אנגעהויבן פון כ' אדר, יומדה"ל פון 

הגה"ק מקאשוי זצ״ל, און מתפלל געווען ס׳זאל זיין לזכות 

זייער געטרייען חבר.

ראש  גרויסער  דער  האט  סעודה  יארצייט  דער  ביי 

הישיבה, כ"ק אדמו״ר מתולדות רפאל שליט״א, שטארק 

ארויסגעברענגט  און  ענין,  דעם  איבער  ארומגערעדט 

די  אונטערגענומען  זיך  האבן  וואס  בחורים  די  לשבח 

קבלה טובה און זיי מחזק געווען. א מורא׳דיגער חיזוק איז 

געווען, ווען דער ראש ישיבה שליט״א אליין האט דערויף 

אונטערגעשריבן!

פון דארט האט זיך עס אריבערגעכאפט אויך צו חלק 

א' וב’, וואו א גרויס חלק פון זיי האבן זיך אויך דאס מקבל 

געווען, באהבה וברצון, שלא לדבר בשעת התפלה.

ס׳איז געווען מוראדיג וואונדערליך, אז איין טאג דערנאך 

איז דער בחור אַהיימגעקומען פון שפיטאל, כאטש וואס 

דאס איז געווען א זייער שווערער עקסידענט. שוין האט 

מען געזען די ״ניצוצי הישועה״. דער רבוש״ע זאל העלפן 

אז אין דעם זכות זאל ער האבן א גאנצע רפואה בעז״ה. 

 78
תלמידי תורה

ואף מחשבתו של המן הרשע לא ביטלה אלא 
בשביל תינוקות של בית רבן, שנאמר מפי 
עוללים ויונקים יסדת עוז, ועליהם נתנבא 
שמואל ומה קול הצאן הזה באזני )מדרש(

78
ת"ת בני ציון באבוב ב”פ: דער ״נקדישך״ 

וואַרעמט אָן כתה ד׳
אַ גרופּע טייערע קינדער פון כיתה ד' האבן געברענגט 

דאס  זאל  ער  אַז  מלמד,  זייער  צו  גליון  ״נקדישך״  דעם 

געוויזן  זיי  האט  רבי  געטרייער  דער  זיי.  פאר  פאָרליינען 

זיך אונטער נישט צו רעדן ביים  ווי פילע ישיבות נעמען 

די קינדער אויך  דאווענען, און דאס האט אנגעווארעמט 

זיך אונטערצונעמען אזא קבלה.

וואס  קינדער,  ד’  כיתה  פון  רעדט  מען  וואס  כאטש 

זענען נאך אזוי יונג, האבן זיי פארשטאנען דאס חשיבות 

דערפון און יעדער האט גע׳חתמ׳ט נישט צו רעדן, יעדער 

פאר זיין זכות.

ס׳איז לכאורה דער ערשטער מאָל, אַז קינדער פון אזא 

ס׳איז  קבלה.  הייליגע  די  זיין  מקבל  זאלן  יאָרגאַנג,  יונגע 

קיין ספק נישט אז פאר׳ן הייליגן באשעפער כביכול גייט 

דאס ארויף כריח ניחוח, און ס׳ברענגט ישועות פאר גאנץ 

כלל ישראל. 

78
ת"ת סאטמאר בארא פארק: תלמידי 

כתה ו׳ פאר 40 טאָג
אויף  גענומען  האבן  ו'  כתה  פון  תלמידים  חשוב׳ע  די 

ביים  רעדן  צו  נישט  הערצעלעך,  ריינע  זייערע  מיט  זיך, 

דאווענען בל"נ פאר פערציג טעג, פון יום ג' פרשת ויקהל 

כ"א אדר א' ביז יום א' פרשת טהרה ב' ניסן תשע"ט לפ"ק, 

איז  וואס  מוסד,  דעם  אין  מלמד  חשוב׳ן  א  פון  לזכות 

געווען זקוק לרחמי שמים מרובים. 

ננעלו שערי תפלה,  ליידער 

איז  מלמד  חשוב׳ער  דער  און 

מישיבה  געוואָרן  נתבקש 

מעלה,  של  לישיבה  מטה  של 

שיחי׳  קינדערלעך  די  אבער 

ווייטער  אנטשלאסן  זענען 

ביתר  קבלה  די  אנהאלטן 

שאת וביתר עוז לעלוי נשמתו 

אברהם  הר"ר  פון  הטהורה 

יו"ט  חנני'  בן  ניסן  שמחה 

ליפא ע"ה. אין דעם זכות זאלן אַלע תפלות נתקבל ווערן 

זוכה  שוין  וועלן  מיר  ביז  כל,  אדון  לפני  ולרצון  לרחמים 

זיין אַז מ׳זאל מער נישט הערן אזעלכע ביטערע בשורות, 

בביאת גואל צדק אמן. 

78
)המשך פון די באריכטן קומענדיגע וואך בעז"ה(



ע“י הרב נחום צבי מאיר ראזענפעלד שליט“א מו“ץ בשיכון סקווירא יע“א

יו"ל ע"י

לזיכוי הרבים בדבר ה' זו הלכה

ויקרא - זכור - צו ׀ שנת תשע"ט לפ"ק ׀ גליון של"ח בס"ד
לע"נ אאמו"ר הרה"ח ר' יעקב גרשון ב"ר שלמה ז"ל

לכבוד מכון הליכות החיים שי'

דא  וויל  בקשה,  מיין  אן  הייב  איך  איידער 
אויסשרייען פון האַרץ דער "מי כעמך ישראל" ווי 
איינעם  העלפן  צו  גרייט  זענען  קינדער  אידישע 
צאמשטעלן  מיט'ן  נאר  נישט  צווייטן,  דעם 
נאר  נאכט.  איבער  דאלער  טויזענטע  הונדערטע 
בעיקר  און  וחסד,  צדקה  ונפש,  בגוף  העלפן  אויך 

תפלה ומעשים טובים איינער פאר'ן צווייטן.

טובות,  קבלות  געווען  מקבל  האט  ישראל  כלל 
געבעטן און מתפלל געווען פאר מיין חשובע פרוי 
חי' צפורה ע"ה בת ר' אברהם שי' ליידער איז דער 
כי  "אדם  מיטוואך  דעם  געווען,  אנדערש  ה'  רצון 
יקריב מכם" ו' אדר ב', האט זי צוריק געגעבן איר 
איבערלאזנדיג  ליוצרה,  נשמה  אויסגעלייטערטע 

פינף קליינע קינדער.

מאת  היתה  שהכל  שלימה  באמונה  מאמין  אני 
הבורא יתברך, קיין שום פעולה און דבר טוב וואס 
געגאנגען  נישט  איז  לרפואתה,  געטון  מ'האט 
הארץ:  פון  בקשה  א  מיט  איך  קום  יעצט  לאיבוד. 
געווארן  נתעורר  אידן  זענען  וואכן  לעצטע  די  אין 
צו מאכן "שלום" און זיך מוחל זיין און מוותר זיין 
איינעם פאר'ן צווייטן לרפואתה, דורך איר נשמה 
טהורה איז נתרבה געווארן אסאך שלום אין כלל 
ישראל, בעט איך טייערע ברודער און שוועסטער, 
און  זיין  מוותר  און  דעם,  מיט  אנהאלטן  מ'זאל 
נשמתה.  לעילו  צווייטן  דעם  איינעם  זיין  מוחל 
כלל  אין  גוט'ס  קיין  נישט  ברענגט  מחלוקת 
ישראל, און פארקערט, שלום איז מקרב די גאולה.

שטייט  עס  וואו  פורים  פאר  יעצט  שטייען  מיר 
כלל  פאר  ישועה  א  היהודים"  כל  את  כנוס  "לך 
מ'איז  ווען  שלום,  און  אחדות  דורך  קומט  ישראל 
און  ישועות  קומט  צווייטן  פאר'ן  איינער  מוותר 
רפואות. עס וועט מיר זיין א גרויסע חיזוק אז דורך 
מאכן  און  איבערבעטן  זיך  אידן  וועלן  נשמה  איר 
שלום צווישן זיך, און דאס וועט זיכער מקרב זיין 

דער גאולה שלימה.

יהושע שלמה ראזענטאהל

איר קענט אריינשיקן א פעקס 509.693.0260 אז 
צפורה  חי'  נשמת  לעילו  שלום  געמאכט  מ'האט 
בת ר' אברהם שיחי' און עס וועט זיין א חיזוק און 
שנשמע  העלפן  זאל  אייבערשטער  דער  זכות,  א 

ונתבשר בשורות טובות.

מכתבים למערכת

›››› המשך בעמוד ב'

זיין  מחנך  מען  דארף  עלטער  וועלכן  פון  שאלה: 
קינדער מיט דער מצוה פון מחיית עמלק?

מצות  יעדער  ביי  ווי  אזוי  איז  שיעור  דער  תשובה: 
דעם  שוין  פארשטייט  קינד  דאס  ווען  פון  עשה, 
קינדער,  עלטערע  הייסט,  דאס  מצוה.  דער  פון  ענין 
שוין  פארשטייען  וואס  העכער,  און  יאר  זעקס  פון 
געווענליך דעם טעם און די מצוה פון מחיית עמלק, 
זאל מען זען מחנך צו זיין דערמיט און זיי ברענגען 
אין בית-המדרש צו הערן דאס לייענען פון א כשר'ער 

ספר-תורה.

קינדער וואס עס איז זיי שווער צו קומען אין 
בית המדרש

המדרש  בית  אין  קומען  נישט  קענען  וואס  קינדער 
צוליב סיי וועלכער סיבה, זאלן לייענען די פרשה פון 

מחיית עמלק אין א סידור, אדער א חומש.

מחנך זיין מיידלעך

די וואס פירן זיך אז אויך פרויען גייען הערן די פרשה 
די  אויך  דערמיט  זיין  מחנך  זאלן  עמלק  מחיית  פון 

מיידלעך.

קריאת המגילה

זיין  מחנך  מען  דארף  עלטער  וועלכן  פון  שאלה: 
קינדער מיט דער מצוה פון קריאת המגילה?

גאנצע  די  אויסהערן  קענען  וואס  קינדער  תשובה: 
מגילה לייענען, וואס דאס איז געווענליך פון אכט ניין 
 - מיידלעך  סיי  און  אינגלעך  סיי   – העכער  און  יאר 
מגילה-לייענען  הערן  צו  זיין  מחנך  שוין  מען  דארף 
פון א בעל-קורא וואס לייענט אין א כשר'ער מגילה.

שאלה: קינדער וואס עס איז זיי שווער אויסצוהערן 
דאס גאנצע מגילה-לייענען, צי דארף מען זיי מחנך 

זיין צו הערן כאטש א חלק פון דער מגילה?

זיי  וויפיל  הערן  צו  זיין  מחנך  זיי  זאל  מען  תשובה: 
פאר'ן  ברכה  די  מאכן  נישט  זאלן  זיי  אבער  קענען, 
מגילה-לייענען, און אזוי אויך דער וואס לייענט פאר 
זיי  וויבאלד  זיי,  פאר  ברכה  קיין  מאכן  נישט  זאל  זיי 

זענען נישט יוצא די מצוה ווי עס דארף צו זיין.

ברענגען קינדער אין שול

דער מנהג איז צו ברענגען אויך קלענערע קינדער צו 

הערן דאס מגילה-לייענען אין בית המדרש וויבאלד 
ביי אן ערוואקסענעם איז דא דער ענין צו הערן אין 
בית המדרש מיט א ציבור, כדי מפרסם צו זיין דעם 
נס ברוב עם. דערפאר זאל מען מחנך זיין דערצו אויך 
די קינדער, כדי אז ווען זיי וועלן ווערן עלטער זאלן 
מגילה- הערן  צו  המדרש  בית  אין  קומען  אויך  זיי 

לייענען מיט א ציבור.

דער טעם פארוואס מען זאגט עטליכע פסוקים 
הויך

דעריבער האט מען איינגעפירט אז דער ציבור זאל 
און "ומרדכי  יהודי"  פסוקים "איש  די  הויך  פארזאגן 
יצא", כדי אויפצולעבן די קינדער אז זיי זאלן נישט 
איינשלאפן נאר גוט אויסהערן דאס לייענען, און מען 
האט אויסגעקליבן די צוויי פסוקים וויבאלד זיי רעדן 

פונעם אנהייב און דעם סוף פונעם נס.

די עיקר מצות חינוך

צום  קינדער  די  ברענגען  פון  ענין  דער  וויבאלד 
חינוך,  פון  מצוה  דער  צוליב  איז  מגילה-לייענען 
דארף דער טאטע אכטונג געבן צו האלטן די קינדער 
נעבן זיך און זען אז זיי זאלן אויסהערן דאס מגילה-
אז  זאך  גלייך  איז  עס  און  איז,  הלכה  די  ווי  לייענען 
זיי זאלן קלאפן ווען מען דערמאנט דעם נאמען פון 

המן הרשע.

אבער אויב מען ברענגט די קינדער אין שול און זיי 
הערן נישט אויס געהעריג דאס מגילה-לייענען, און 
מען  האט  זיי,  קלאפן  "המן"  צו  קומט  עס  ווען  נאר 
נישט יוצא געווען דערמיט מצות חינוך, ווייל די מצוה 
איז צו הערן דאס מגילה-לייענען און נישט צו קלאפן 

ביי המן (משנה ברורה).

קינדער וואס קענען נישט צו לאנג איינזיצן

רואיג  איינזיצן  לאנג  צו  נישט  קענען  וואס  קינדער 
ברענגן  נישט  מען  זאל  המדרש  בית  אין  שטיל  און 
צום מגילה-לייענען כדי די ערוואקסענע וואס זענען 

מחוייב אין דער מצוה זאלן נישט געשטערט ווערן.

צום  קינד  א  געברענגט  האט  מען  אויב  שאלה: 
געדארפט  אים  האט  מען  און  מגילה-לייענען 
נישט  זאל  ער  כדי  לייענען  אינמיטן  ארויסטראגן 
שטערן דעם ציבור, צי דארף דער טאטע שפעטער 
›››› המשך בעמוד ד'

הלכות פון חינוך וואס זענען אתה ובנךאתה ובנך
נוגע שבת זכור און פורים

גליון זה נתנדב לע"נ הרה"ח ר' יחיאל ב"ר יוסף אויש ז"ל - ראש הקהל דקהלת פאפא ויו"ר 
הנהלת המוסדות נלב"ע בשם טוב עתיר זכיות ומעש ביום י"ז אדר תשס"ז ת.נ.צ.ב.ה.
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***

זענען  קינדער  אידישע  ווען  טעג  די  אין  שטייענדיג 
מחיה  לאביונים,  מתנות  און  צדקה  געבן  צו  מרבה 
יעדן  אין  שמחה  אריינברענגען  און  אידן  אנדערע  זיין 
עטליכע  דא  מיר  ברענגען  הארץ,  און  שטוב  אידישן 

מעשיות איבער די ענינים פון צדקה וחסד.

***

וועלט  ערשטער  דער  פון  זמנים  שווערע  די  אין 

ישיבה  דער  פון  תלמידים  די  ווען  בשעת  מלחמה, 
פלאץ  איין  פון  גולה,  אחר  גולה  געוואנדערט,  האבן 
צום אנדערן און געליטן שרעקליכע הונגער, האט דער 
"חפץ חיים" באגעגנט דעם "אלטן" פון נאווארדהאק, 
דעמאלט  האט  וואס  זצ"ל,  הורוויץ  יוזל  יוסף  רבי 
אין  שטעט  די  אין  ישיבות  עפענען  איין  אין  געהאלטן 

רוסלאנד מיט מסירת נפש.

ער  וואס  מיט  געפרעגט  אים  האט  חיים  חפץ  דער 
מיט  געענטפערט,  ער  האט  תלמידים,  זיינע  שפייזט 

בטחון.

האט דער חפץ חיים געזאגט, "לעבן מיט בטחון און 

אבער  וויכטיג,  און  גוט  זייער  איז  השתדלות,  ווייניג 

דאס איז נאר פאר זיך אליין. ווען עס קומט צו זארגן 

פארלאזן  נישט  זיך  מען  דארף  אנדערע,  שפייזן  און 

אויף בטחון און ווייניג השתדלות, נאר דעמאלט דארף 

יענעם  זאל  עס  אז  וועלט  דער  אין  אלעס  טון  מען 

גרינגער ווערן."

מכתבים למערכת

›››› המשך בעמוד ג'

›››› המשך מעמוד א'

הפצת הגליון במאנסי נתנדב ע"י קאמפיין פרינטינג תשחח"ל

מדור זה נתנדב ע"י אחי יקירי מוה"ר משה חיים ראזענפעלד הי"ו
לרגל שמחת בנו החתן יוסף ני"ו עב"ג בת מוה"ר מרדכי דירנפעלד הי"ו למז"ט

זכות הלימוד וההתעוררות לטובה יעמוד בעדו לרוות רוב נחת דקדושה מכל יו"ח בבריות גופא ונהורא מעליא



ג

***
הגאון  האט  וחסד,  צדקה  בעניני  שמועס  א  אין 
אז  דערציילט  שליט"א  וועטענשטיין  טובי'  ר' 
גאלדקלאנג  שמעלקא  ר'  הרה"ח  איז  אמאל 
ער  און  נצרכים,  פאר  געלט  נאך  געגאנגען  ז"ל 
צום  אריינצוגיין  שורה  דער  אין  געשטאנען  איז 
אויך  האט  פרוי  א  זצ"ל.  רבי'ן  קאפיטשניצער 
דער  אבער  אים,  פאר  נאך  אריינצוגיין  געווארט 
אריינגערופן  אים  האט  זצ"ל  רבי  קאפיטשניצער 
די  ווען  צדקה.  פאר  סכום  א  געגעבן  און  פריער 
קאפיטשניצער  דער  און  אריינגעקומען,  איז  פרוי 
רבי האט געזען אז זי האט תרעומות פארוואס ער 
איר  און  שמעלקא  רבי  אריינגערופן  ערשט  האט 
פאר  אנטשולדיגט  זיך  ער  האט  ווארטן,  געלאזט 
צו  אריין  קומען  מענטשן  אז  ערקלערט,  און  איר 
אים ווייל מען האפט אז ער וועט זיי קענען העלפן, 
אבער אין אמת'ן אריין, פון וואו זאל ער דאן האבן 
זיין  קען  דאס  אנדערע?  העלפן  צו  כח  א  בכלל 
נאר דורך דעם וואס ער טוט א חסד פאר א איד, 
עפנט  דעם  דורך  און  נצרכים,  פאר  צדקה  גיט  ער 
מען די שערי שמים און מען קען העלפן אנדערע. 
"דערפאר," האט דער קאפיטשניצער רבי געזאגט, 
"ווען איך האב געזען ווי רבי שמעלקא קומט נאך 
אז  כדי  אריינגערופן,  באלד  אים  איך  האב  צדקה, 
דער זכות פון דער מצוה זאל מגין זיין אז איך זאל 

קענען העלפן אנדערע."

וואס עס ליגט אונטער דער בשורה 
טובה

אלס  אז  רב,  חשוב'ער  א  דערציילט  האט  עס 
אינגערמאן איז ער געגאנגען נעמען שימוש ביים 
גרויסן צדיק און פוסק, דער טעפליקער רב זצ"ל. 
רב  טעפליקער  דער  האט  דארט,  זיצנדיג  אזוי 
זיך  קוקסט  און  דא  זיצסט  די  געזאגט: "ווען  אים 
זאלסטו  הוראה,  בעניני  הנהגות  מיינע  אויף  אום 
מיינע  אויסצוהערן  נאר  נישט  געבן  אכטונג 
פסקים און הוראות, נאר נאכמער זאלסטו זען זיך 
אפצולערנען ווי אזוי א רב דארף צולייגן קאפ צו 

פארשטיין וואס עס ליגט אונטער דער שאלה.

איד  א  דיר  צו  קומט  עס  ווען  ביישפיל,  "צום 
אדער  קינד  א  געהאט  האט  ער  אז  דערציילט  און 
געטון א שידוך, וועסטו מן הסתם טראכטן אז דו 
פרייען  זיך  און  טוב  מזל  ווינטשן  אים  דארפסט 
מיט זיין שמחה, אבער ווען א איד קומט אריין צו 
מיר מיט אזא בשורה וועל איך צום אלעם ערשטן 
טראכטן, וואס עס ליגט אונטער דער בשורה, און 
צו  הילף  דארף  איד  דער  אז  אפשר  מיינט  עס  צי 
וכדומה.  שמחה,  דער  פון  הוצאות  די  באצאלן 
זיך  און  צוקוקן  זיך  זאלסטו  הנהגות  אזעלכע  אט 

אפלערנען אזוי צו טון."

***
הגאון ר' יעקב גאלינסקי זצ"ל פלעגט דערציילן 
אז אין דער תקופה פון דער וועלט מלחמה האט 

מכתבים למערכת

›››› המשך בעמוד ד'

›››› המשך מעמוד ב'

גדרי ברירה ותערובות

מעורבים דווקא

א] לא שייך ברירה אלא כששני המינים מעורבים 
יחד זו בזו, אבל באופן שהם מסודרים אחד ליד 
חבירו אין בזה משום בורר, דהרי יסוד האיסור 
השני,  מין  מבין  אחד  מין  ומפריד  שבורר  הוא 
בפני  וניכרים  מופרדים  כבר  כשהם  משא"כ 

עצמם אין זה בורר כלל1].

גדר מעורבים

ב] והגדר בזה משתנה לפי המציאות של כל דבר 
ודבר, ולכן יש להחמיר בכל פעם שנראה לעיני 

האדם שיש כאן שני מינים מעורבים זה בזה.

דומים  הם  המינים  ששני  שכל  נותן,  והשכל  ג] 
הם  יותר  וכדו',  וצורתם  במדתם  לזה  זה  יותר 
נחשבים כמעורבים זה בזה, והגם שלא נתערבו 

רק במקצת יהא שייך בהם איסור ברירה.

שונים  הם  המינים  ששני  כל  גיסא,  ולאידך  ד] 
הם  יותר  וכדו',  וצורתם  במדתם  מזה  זה  יותר 
נחשבים כאינם מעורבים, ורק אם נתערבו היטב 
איסור  בהם  שייך  יהא  אז  מינים  כמה  עוד  עם 

ברירה2].

נקיון השלחן אחר הסעודה

ה] ולכן הרוצה לנקות את השולחן אחר הסעודה 
משיירי המאכל וכדו' ולסדר כל דבר על מקומו, 
מופרדים  והם  המאכלים  בין  ניכר  רווח  יש  אם 

זה מזה מותר.

ו] אבל אם יש על השלחן הרבה מאכלים וכדו' 
בזה  לחוש  יש  בזו,  זו  ונוגעים  מעורבים  והם 

משום בורר.

ז] ולכן טוב ליזהר שעוד באמצע הסעודה יסיר 
המיותרים  והכלים  המאכלים  את  לזמן  מזמן 
בורר  חשש  שיהא  למצב  יגיע  שלא  כדי  וכדו', 

בסוף הסעודה.

קערה שיש בה כמה מינים

ח] קערה שיש בה כמה מיני תבשילים, אם כל 
מחבירו,  קצת  רחוק  עצמו  בפני  מונח  ומין  מין 
על  אחד  כל  שניכר  כיון  בורר  משום  בזה  אין 

מקומו.

שונים,  מינים  בה  שיש  'מזונות'  של  טס  וכן  ט] 
בזה  אין  עצמו,  בפני  בשורה  מסודר  מין  וכל 

משום בורר.

הראוי  מנה  נשאר  הסעודה  לאחר  אם  וכן  י] 
קוג"ל  בשר  כגון  מינים  כמה  בה  ויש  לאכילה, 
וניכר  בזה  זה  נוגעים  המינים  אין  אם  ופערפ"ל, 
כל אחד היטב לעצמו, מותר להחזיר כל מין ומין 
למקומו, הבשר לקדירתו והקוג"ל לקערתו וכו', 
את  מין  מכל  לשייר  יזהר  בזה  זה  נוגעים  ואם 

החלק הדבוק לחבירו.

זו,  בצד  זו  מונחים  כשהמינים  זה  וכל  יא] 
הם  אפילו  אז  מזו,  למעלה  זו  כשמונחים  אבל 
מסודרים היטב יש להחמיר שלא ליטול אפילו 
אם  אבל  זמן,  אלאחר  שמלמעלה  המין  את 
הדבר  עם  עכשיו  להשתמש  כדי  לסלקו  כוונתו 

המונח תחתיו מותר3].

בקבוקים ממינים שונים כו'

יב] בקבוקים ממשקאות שונות העומדים בשורה 
מסודרת על השעל"ף (בפריזע"ר או בפרידזשידע"ר 
להוציא  ומותר  מעורבים  נחשבים  אינם  וכדו'), 

איזה מהם שירצה4].

ברירה מתוך משקה

גדר מעורבים במשקה

יג] מאכל גוש המונח בתוך משקה, כגון חתיכת 
בשר גדולה שבתוך המרק, או דגים שבתוך ציר, 
מזה  זה  נפרדים  מינים  כשני  נחשבים  הם  הרי 
ולא שייך בהם איסור בורר, ולכן מותר להוציא 
ולא  להמרק  כשצריך  אף  המרק  מן  הבשר  את 

להבשר5].

מותר  הטיי  שבתוך  לימון  חתיכת  וכן  יד] 
שאינו  כיון  פסולת  הוא  שהלימון  אף  להוציאה, 
צריך לו, אין זה נחשב כבורר מפני שהוא מבורר 

לעצמו.

טו] אבל חתיכות קטנות שמונחים בתוך משקה 
זה  מעורבים  חשובים  הם  היטב,  ניכרים  ואינם 

בזה ויש בהם משום בורר.

מלאכת זורה בורר מרקד (ג)במצות שבת גרוסהבמצות שבת גרוסה

הערות ומ״מ
בזה  שמסופק  מפרמ"ג  מביא  לפניו)  היו  (ד"ה  בביה"ל   .1
הביא  ובביה"ל  פסולת,  מינייהו  והי  אוכל  מינייהו  דהי  משום 
ב).  אות  א'  (ס"ק  זורה  מלאכת  טל  באגלי  וכן  לאיסור,  ראיה 

ובערוה"ש (סעיף ט"ו) מיקל בזה.
2. מ"ב ס"ק יד וביה"ל ד"ה לאכול מיד בסוה"ד..

3. עי' ארחות שבת פ"ג סעי' כ' ובהערות שם.

4. מ"ב סוסקט"ו וביה"ל ד"ה לאכול מיד.

הגרש"ז  בשם  ח'  המאור  פניני  א'  חלק  השבת  מאור   .5

אויערבאך זצ"ל.

6. שביתת השבת מלאכת בורר ס"ק כה, וז"ל: "ומעשים בכל 

יום שלוקחין מהמרק להצניע למחר ואין בזה פקפוק".

מדור זה נתנדב לז"נ האשה החשובה מרת רבקה בר ר' עמרם הכהן ז"ל 
יא"צ שושן פורים ת.נ.צ.ב.ה. הונצח על ידי משפחת ווייס שיחיו



ד

קיין  רוסלאנד  פון  ארויסגעראטעוועט  זיך  ער 
ער  און  בחורים,  אסאך  נאך  מיט  צוזאמען  ווילנע 
איז אנגעקומען צו דער ישיבה פון הגאון רבי חיים 
קענען  צו  כדי  אז  געוואוסט  האט  ער  זצ"ל.  עוזר 
דארפן  זיך  ער  וועט  ישיבה  דער  אין  אריינקומען 
סדר  דער  געווען  איז  עס  ווי  אזוי  פארהערן,  לאזן 
פארשטאנען  האט  ער  און  ישיבות,  אסאך  אין 
פרעגן  הסתם  מן  אים  וועט  עוזר  חיים  רבי  אז 
דערויף  ענטפערן  וועט  ער  ווען  און  שאלות,  דריי 
מען  ישיבה.  דער  אין  ווערן  אנגענומען  ער  וועט 
מסכת  ישיבה  דער  אין  געלערנט  דעמאלט  האט 
דארף  עס  ווי  צוגעגרייט  זיך  האט  ער  און  יבמות, 
צו זיין, מיט חדושים און פלפולים אויף די ערשטע 
זאלן  וואס  מסכתא,  דער  פון  בלעטער  פאר 
צופרידנשטעלן דעם גרויסן גאון, וואס זיין גדלות 

און חריפות איז געווען באוואוסט איבעראל.

רבי  האט  פארהער,"  צום  געקומען  איז  "עס 
ווי  פארשטעלן,  זיך  קען  "מען  דערציילט.  יעקב 
אן  אליין,  איינער  בחור  א  געפילט,  האב  איך  אזוי 
ריכטיג  קענען  צו  געהאפט  האב  איך  עלטערן.  די 
ישיבה  ראש  דער  וואס  שאלות  די  אויף  ענטפערן 

וועט מיר פרעגן אין דער שווערער מסכתא.

מיך  עוזר  חיים  רבי  האט  "אריינקומענדיג, 
אויפגענומן מיט א ברייטן שמייכל, און דאן האט 
זיך אנגעהויבן דער פארהער. די ערשטע שאלה איז 
געווען, ווען איך האב באקומען דאס לעצטע מאל 
א בריוו פון מיינע עלטערן. איך האב געענטפערט, 
שווערע  די  צוליב  ווייל  צוריק,  יאר  האלבע  א 
שיקן  צו  מעגליך  געווען  נישט  איז  אומשטענדן 
איז  שאלה  צווייטע  די  אפט.  בריוו  באקומען  און 
געווען, צי איך בין שוין פארזארגט מיט א דאכענע 
דעם  צוליב  געווען,  נישט  דעמאלט  זענען  (בעטן 
דחקות, און אויך איז נישט געווען קיין פלאץ וואו 
צו לייגן א בעט, פלעגן די בחורים שלאפן אויף די 
בענק אין ישיבה). די דריטע שאלה איז געווען, צי 
געהערשט  האט  עס  ווייל  שיך,  זען מיינע  קען  ער 
דארט א שטארקע קעלט און אויב האט מען נישט 
געהאט קיין געהעריגע פארמאכטע שיך איז מען 
א  האט  עוזר  חיים  ר'  געווארן.  פארפרוירן  ממש 
קוק געגעבן אויף מיינע שיך און ארויסגענומען פון 
טאש צוואנציג רובל און מיר געגעבן, אז איך זאל 

מיר גיין איינהאנדלען נייע שיך.

"דאן האט רבי חיים עוזר געזאגט, אז איך האב 
איך  בין  יעצט  און  פארהער  דעם  אויסגעהאלטן 
אנגענומען אין דער ישיבה. ער האט צוגעגעבן, אז 
איך זאל שטענדיג וויסן און געדענקען אז זיין הויז 
איז אלעמאל אפן פאר מיר, ווי עס וואלט געווען 

מיין אייגן הויז."

שטענדיג  דאס  פלעגט  גאלינסקי  יעקב  רבי 
אז  זאגנדיג  אויגן,  די  אין  טרערן  מיט  דערציילן 
ער האט פארשטאנען אז צו ווערן אנגענומען אין 
ישיבה מוז מען זיין א בקי נפלא אין דער מסכתא, 
אהבת  גרויס  זיין  מיט  עוזר,  חיים  רבי  אבער 

מכתבים למערכת

›››› המשך בעמוד ה'

›››› המשך מעמוד ג'

›››› המשך מעמוד א'

איבערהערן דאס גאנצע מגילה-לייענען, אדער נאר 
פון דעם פלאץ וואו ער האט נישט געהערט?

אינמיטן  געווען  מפסיק  האט  מען  אויב  תשובה: 
נישט  מען  דארף  סיבה,  א  צוליב  מגילה-לייענען 
מגילה-לייענען,  גאנצע  דאס  שפעטער  איבערהערן 
און  האלט,  מען  וואו  פון  זיין  ממשיך  זאל  מען  נאר 
ברכה  די  מאכן  נאכאמאל  נישט  מען  דארף  אויך 

(וראה עוד בזה בסעיף כב).

שאלה: צי קען א יונגער בחור מוציא זיין א גדול מיט 
קריאת המגילה?

תשובה: ביינאכט, וואס קריאת המגילה איז מדרבנן, 
א  פון  מגילה-לייענען  דאס  זיין  יוצא  גדול  א  קען 

בחור וואס איז שוין דרייצן יאר אלט און העכער.

בייטאג, וואס קריאת המגילה איז מן התורה, קען א 
גדול לכתחילה נישט יוצא זיין פון א יונגן בחור, נאר 

אויב ער איז שוין א גדול מן התורה (שהביא ב"ש).

מגילה- הערן  צו  חיוב  גאנצער  איר  וואס  פרוי  א 
לייענען איז בייטאג אויך נאר מדרבנן קען אלעמאל 

יוצא זיין פון א בחור וואס איז דרייצן יאר אלט.

שאלה: צי דארפן קינדער געבן מתנות לאביונים?

צ.ב.ש.  געלט,  אייגן  האבן  וואס  קינדער  תשובה: 
אראפצוגעבן  זיין  מחנך  מען  זאל  פורים-געלט, 

קיין  נישט  האבן  זיי  אויב  לאביונים.  מתנות  דערפון 
מזכה  זיי  זאל  טאטע  דער  אז  כדאי  איז  געלט  אייגן 
זיין  מקיים  קענען  זאלן  זיי  כדי  געלט,  עפעס  זיין 
זאל  אדער  לאביונים,  מתנות  פון  מצוה  די  דערמיט 
דער טאטע זיי מאכן א שליח צו געבן זיין געלט פאר 

ארעמעלייט.

שאלה: אויב מען שיקט פורים-געלט פאר מלמדים, 
לערערינס, א.ד.ג., צי מעג מען עס געבן פון מעשר-

געלט?

תשובה: מען מעג עס געבן פון מעשר-געלט.

טיילן  וואס  א.ד.ג.  לערערינס,  מלמדים,  שאלה: 
יוצא  זיי  קענען  צי  תלמידים,  די  פאר  מנות  משלוח 

זיין דערמיט די מצוה פון משלוח מנות?

תשובה: עס זענען דא וואס האלטן אז מען קען יוצא 
זיין משלוח מנות אויך ווען מען שיקט פאר א קטן, 
("ומשלח  "רעהו"  אנגערופן  אויך  ווערט  קטן  א  ווייל 
נישט  אבער  זיך  מען  זאל  להלכה  לרעהו").  איש  מנות 

פארלאזן אויף דעם.

מחנך  איז  מען  ווען  אז  אנצומערקן  כדאי  איז  עס 
משלוח  דער  זאל  מנות,  משלוח  שיקן  צו  קינדער 
מנות זיין ווי די הלכה, און עס זאלן ליגן דערין צוויי 

מינים עסנווארג.

הלכות פון חינוך וואס זענען הלכות חג בחגהלכות חג בחג
נוגע שבת זכור און פורים

געבן א מחצית השקל
תענית אסתר פאר מנחה דארף מען געבן דריי האלבע 
שקלים, דאס הייסט דריי האלבע פון די סארטן מטבעות 

וואס ווערן גענוצט אין יענער צייט.

השקל  מחצית  צום  זכר  א  אלס  איז  דערפון  טעם  דער 
ווען  צייטן  די  אין  אדר  חודש  אין  מ'האט געגעבן  וואס 
דאס בית המקדש איז נאך געשטאנען, און מ'גיט דריי 
פון דעם מחצית השקל וויבאלד אין דער תורה שטייט 

דריי מאל דערמאנט דאס ווארט "תרומה".

השקל  מחצית  דעם  געגעבן  נישט  האט  איינער  אויב 
פאר'ן  ביינאכט  פורים  געבן  ער  זאל  אסתר,  תענית 
ביינאכט,  געגעבן  נישט  האט  ער  אויב  לייענען.  מגילה 
פאר'ן מגילה לייענען, און  בייטאג  ער געבן פורים  זאל 
פורים  גאנץ  געבן  צו  אויסגעקומען  נישט  איז  עס  אויב 

קען מען יוצא זיין מיט'ן עס געבן גאנץ חודש אדר.

מחצית השקל פון וועלכן עלטער
מעיקר הלכה דארף מען געבן א מחצית השקל נאר פאר 
דעמאלט  וואס  העכער,  און  יאר  דרייצן  פון  קינד  יעדן 
ווערט מען אנגערופן "איש", און לויט דער שיטה פונעם 
עלטער  פונעם  אנגעהויבן  נאר  געבן  מען  דארף  רמ"א 

פון 20 יאר.

אבער דער מנהג איז אז מ'גיט פאר זיך, פאר די ב"ב און 
געבן  קינדער  (חתונה-געהאטע  שטוב  אין  קינד  יעדן  פאר 

מעוברת  א  פאר  קינדער.  קליינע  גאר  פאר  אויך  אליין), 

גיט מען אויך פאר'ן קינד, ווייל עס שטייט "זה יתנו כל 
העובר", וואס איז א לשון פון עיבור.

געבן פון מעשר געלט
דעם מחצית השקל דארף מען געבן פון געלט וואס איז 
אויפ'ן  חוב  א  איז  עס  מעשר, וויבאלד  פון  נישט  חולין, 
מענטש, און א זאך וואס איז א חוב קען מען נישט געבן 

פון מעשר געלט.

דער  אז  האלטן  וואס  פוסקים  דא  אבער  זענען  עס 
מחצית השקל וואס מען גיט פאר דער פרוי און קליינע 
קינדער, וואס איז נישט קיין ריכטיגער חוב נאר א מנהג, 
קען מען געבן פון מעשר, אויב מ'האט זיך אויסגענומען 
ביים געבן דאס ערשטע מאל אז מ'וועט עס געבן פון 

מעשר געלט.

אויב מען האט נישט קיין האלבע 
דאלערס

מען  זאל  דאלערס  האלבע  קיין  נישט  מ'האט  אויב 
די  אין  סכום  דעם  אין  געלטער  אנדערע  אריינלייגן 
ארויסנעמען  און  אויסגעלייגט  זענען  וואס  פושקעס 
עס  מ'זאל  און  דאלערס,  האלבע  דעם  אנשטאט 
אויפהייבן און אינזין האבן קונה צו זיין און דערנאך זאל 

מען עס געבן.

הלכות ביים געבן מחצית השקלהלכות חג בחגהלכות חג בחג

מדור זה נתנדב על ידי ידידינו הנכבד מוה"ר זונדל מנחם מענדל קעניג הי"ו
לרגל שמחת אירוסי בתו עב"ג הבה"ח שמואל יוסף בן מוה"ר שלום ליכטמאן הי"ו למז"ט

זכות לימוד תורה דרבים יעמוד בעדו לרוות רוב נחת דקדושה מכל יו"ח בבריות גופא ונהורא מעליא



ה

אין  בכלל  אינטערעסירט  נישט  זיך  האט  ישראל, 
זיך  האט  ער  נאר  לערנען,  קען  ער  וויפיל  דעם 
געזארגט אז ער זאל האבן אלץ וואס ער דארף און 
דערנאך האט ער אים ווארעם געעעפנט די טויערן 
צו דער ישיבה. דאס איז געווען פאר אים א שיעור 
אויף א גאנץ לעבן, וואס עס מיינט אהבת ישראל 

און ווי אזוי מען דארף זארגן פאר א צווייטן איד.

***
זצ"ל  גאון  סטייפלער  פונעם  שכנות  אינעם 
אלמנה,  עלטערע  אן  פרוי,  א  געוואוינט  האט 
און  פוס  א  צעבראכן  ל"ע  איר  זיך  האט  עס  וואס 
איינע  האט  באדינען.  געדארפט  איר  האט  מען 
פון די שכנ'טעס דארט זיך מרחם געווען און איר 
א  אויף  שטוב  אין  זיך  ביי  וואוינען  אריינגענומען 
שטיק צייט. איינמאל האט איר מאן, וועלכער איז 
געווען א שטיקל מקורב ביים סטייפלער גאון, אים 
אים  ביי  יעצט  וואוינט  אלמנה  די  אז  דערציילט, 
אין שטוב און זיין פרוי גיט זיך אפ מיט איר. דער 
און  געווארן  נתרגש  שטארק  איז  גאון  סטייפלער 
מודיע  מען  דארף  אן  יעצט  פון  אז  געזאגט,  האט 
זיין פאר אידן וואס דארפן ישועות אז עס איז דא 
א נייער אדרעס, וואו מען קען פועל'ן ישועות און 
רפואות און נעמען דארט ברכות וואס וועלן זיכער 
דעם  פון  שטוב  אין  איז  דאס  און  ווערן,  מקויים 
איד, וואס זיין פרוי העלפט ארויס אן אלמנה מיט 

אזויפיל איבערגעגעבנקייט.

יענעם טאג, איז די טאכטער פון סטייפלער גאון 
אריינגעקומען צו אים זיך מזכיר זיין און בעטן א 
זאל  זי  אז  געזאגט,  סטייפלער  דער  האט  ברכה, 
תיכף אריבערגיין צו יענער פרוי און זיך מזכיר זיין 
יעצט  ליגט  ברכות  פון  שליסל  דער  ווייל  איר,  ביי 
ביי איר אין האנט אין זכות פון דעם וואס זי גיט 

זיך אזויפיל אפ מיט אן עלנדער אלמנה.

א גוטן  א צייט שפעטער, האט דער איד געטון 
יונגן  א  בחור  א  מיט  טאכטער  זיין  פאר  שידוך 
אים  גאון  סטייפלער  דער  האט  חכם.  תלמיד 
געזאגט, "עס איז ביי מיר ברור, אז דו האסט זוכה 
דיין  וואס  בזכות  שידוך  גוטן  אזא  טון  צו  געווען 
פרוי האט זיך געטריי אגעגעבן מיט דער אלמנה."

דערוואוסט  זיך  סטייפלער  דער  האט  איינמאל 
פון א יונגע אלמנה וואס זוכט א שידוך פאר איר 
מקורבים  זיינע  פאר  געזאגט  ער  האט  טאכטער, 
אז ווער עס וועט זיך אריינלייגן דערין צו טרעפן א 
פאסיגן שידוך פאר דער טאכטער פון דער אלמנה, 
עולמו  "קונה  א  איז  ער  אז  נישט  ספק  קיין  איז 
עולם  צו  זיין  זוכה  זיכער  וועט  און  אחת"  בשעה 

הבא אין זכות פון זיך מרחם זיין אויף אן אלמנה.

אמאל  האט  זיידע  "מיין  איד:  א  דערציילט  עס 
האט  פטירה  זיין  נאך  און  געשעפט,  וויין  א  האבן 
ר'  הגאון  געשעפט.  דאס  אנגעפירט  באבע  מיין 
וואך  יעדע  פלעגט  זצ"ל  אויערבאך  זלמן  שלמה 
א  איינקויפן  דארט  קומען  ביינאכט  דאנערשטאג 

מכתבים למערכת
›››› המשך מעמוד ד'

דיני קריאת פרשת זכור

כל  לשמוע  זכור  פרשת  בקריאת  ליזהר  צריך  א) 
שמע  אם  תיבות  איזה  חיסר  אם  ובדיעבד  מילה, 
שלמה  הליכות  (ספר  יצא  עמלק  זכירת  ענין  עיקר 

פי"ח).

מה"ת  עשה  מצות  הוא  עמלק  מעשה  זכירת  ב) 
לכוין  כ"א  צריך  ע"כ  הספר,  מן  לאומרה  וצריך 
להוציא  יכוין  קורא  והבעל  קורא  הבעל  מן  לצאת 
לקיים  הקריאה  בעת  לכוין  צריכין  וגם  השומעים, 

מצות זכירת ומעשה עמלק.

ג) מי שלא שמע קריאת פרשת זכור יכול לצאת ידי 
חובתו בקריאת פרשת ויבא עמלק שקורין בפורים, 

ויאמר להקורא שיכוין להוציאו.

חיוב נשים בקריאת המגילה

ד) הכל חייבים בקריאת המגילה אחד אנשים ואחד 
ובנשים  בקריאה  הוא  באנשים  שהחיוב  רק  נשים 
לנשים  רק  כשקורין  ולכן  שמיעה  הוא  החיוב 
אומרים  ויש  מגילה",  "לשמוע  הנשים  מברכות 
"על  בירכו  אם  ובדיעבד  מגילה".  מקרא  "לשמוע 
צריכין  הברכות  וכשמברכים  יצאו,  מגילה"  מקרא 

לעמוד כדין כל ברכות המצוות.

חיוב קריאתה ביום ובלילה

ה) קריאת המגילה בלילה הוא מדרבנן, וביום הוא 
מדברי קבלה, דהוא כמו דאורייתא (תרצ"ו ס"ו, שע"ת 
סי' תרפ"ז ס"ק א' בשם נודע ביהודה, ובשעה"צ סי' תר"צ 

ס"ק מ"א) ע"כ אם נסתפק אם דילג איזה תיבות או 

שלא אומרם כהוגן בלילה א"צ לחזור ולקרות וביום 
יחזור לקרות מאותו מקום בלא ברכה, [וקריאת נשים 
גם ביום הוא מדרבנן, משום דחיובא דנשים הם משום דאף 
ד"ה  ד.  מגילה  תוס'  עיין  דרבנן,  דהוא  הנס  באותו  היו  הן 
שאף, ובטורי אבן שם ובספר טל תורה מגילה דף כ', ע"כ 

נשים גם ביום אין צריכין לחזור באופן ספק].

כשחיסר או דילג תיבות

ו) צריך לשמוע כל המגילה ואם חיסר תיבה א' דעת 
הרבה פוסקים דלא יצא וכן אם קרא שלא כסידרן 
לא יצא, ע"כ מי שלא שמע תיבה א' מהבעל קורא 
הבעל  שעומד  למקום  שמגיע  עד  לעצמו  יקרא 
בע"פ,  או  חומש  מתוך  אפי'  לאומרם  ויכול  קורא 
וכשקורא לעצמו צריך להשמיע לאזנו ויזהר שלא 

לבלבל אחרים עי"ז. (עי' שעה"צ סי' תרפ"ט ס"ק ז')

ז) אם לא בירכו הברכות קודם הקריאה [מצוי בנשים 
שבאו לאחר הברכות] יכולים לברך בין הפרקים.

בהירינ"ג  ומשתמשים  קשה  ששמיעתם  זקנים  ח) 
ע"י  זה  בלא  להם  אפשר  אם  לכתחילה  עי"ד 
שלא  (והתיבות  יסירם,  קורא  להבעל  סמוך  שיעמדו 
שמעו יאמרו בעצמם) ואם אי אפשר להם בלא זה אז 

יאמרו המגילה בעצמם עם הבעל קורא.

ויתירות  חסירות  בה  שיש  במגילה  קרא  אם  ט) 
יצא, אבל לכתחלה אין לקרות בה אם יש לו מגילה 

אחרת. (מ"ב סי' תרצ"א ס"ק י"ד).

דברים שהבעל-קורא יזהר בהם

י) צריך הבעל-קורא להיזהר לומר כל התיבות וגם 
עשרת בני המן מתוך הכתב ולא בע"פ, ולפי הסדר, 
הוא  דזה  הוא"ו  להדגיש  צריך  ויזתא  וכשקורים 

מדינא דגמרא.

המגילה  ושומע  כשירה  מגילה  לו  שאין  מי  יא) 
מתוך חומש וכדומה יזהר באלו הפסוקים שהקהל  
רק  עצמו  באמירת  לצאת  שלא  רם  בקול  אומרים 
איזה  קרא  אם  יצא  דבדיעבד  דאף  קורא,  מהבעל 
שיצא  צריך  לכתחילה  מקום  מכל  בע"פ  תיבות 

ממגילה כשירה כל התיבות.

משנה  זה  אין  אם  תיבה  באיזה  כשטעה  יב) 
המשמעות יצא ואם משנה המשמעות כגון מ'יושב' 
'ישב' או מ'נופל' 'נפל' הוא כאילו דילג לגמרי אותה 
וכן  תר"צ)  (מ"ב  כסדר  ולקרותה  לחזור  וצריך  תיבה 

כשקורין לנשים צריכים ליזהר בזה.

תיבה  לכל  במחשבתו  לכוון  צריך  לכתחילה  יג) 
והסתכל  שמע  אם  ובדיעבד  הקורא,  מפי  שיוצא 
יצא,  אחרים  בדברים  חשב  אבל  הקריאה  במקום 
דכיון שהסתכל במקום הקריאה בודאי שמע. (שו"ת 

ארץ צבי סי' מ"ה ועיין' נימוקי או"ח).

אפי'  יצא  המגילה  קריאת  באמצע  פסק  אם  יד) 
שהה כדי לגמור את כולה, ע"כ מי שקורא להוציא 
ואפילו  יצאו  פעמים  כמה  להפסיק  והוצרכו  ב"ב 
אם השיחו באמצע, [ולכתחלה יסדרו באופן שלא יצרכו 
ראוי  הי'  לא  שהקורא  משום  הפסיק  ואם  להפסיק], 

לקרות או שהמקום לא הי' ראוי, והפסיק כדי לגמור 
עד  מתחילה  המגילה  כל  לקרות  כדי  דהיינו  כולה 

סוף יחזור לתחילתו ולא יברך לפניו.

קריאת המגילה ביום

ליהודים  דכתיב  בתפילין,  ביום  המגילה  קורין  טו) 
ומנהגנו  תפילין,  זו  יקר  ודרשינן  ויקר,  וכו'  היתה 

שקורין את המגילה בתפילין דר"ת.

ויכוון  שהחינו,  ברכת  לברך  ביום  גם  נוהגין  טז) 
מנות  משלוח  על  גם  יום  של  שהחינו  בברכת 
ומתנות לאביונים וסעודת פורים. ואם לא כוון ע"ז 

א"צ לחזור ולברך.

דיני משלוח מנות

יז) חייב אדם לשלוח לחבירו שתי מנות של אוכל 
או משקה, או מנה א' אוכל ומנה א' משקה, וצריך 
ספרים,  בבגדים,  יוצאין  ואין  לאכילה,  ראוי  שיהא 

ושאר מתנות.

יח) גם אשה חייבת במשלוח מנות, ואיש לא ישלח 

הלכות השכיחות בחג הלכות חג בחגהלכות חג בחג
הפורים

›››› המשך בעמוד ז' ›››› המשך בעמוד ז'

מדור זה נתנדב על ידי ידידינו הנכבד מוה"ר אברהם יצחק גרינבערג הי"ו לרגל 
שמחת נישואי בנו החתן יוסף מרדכי נ"י עב"ג בת מוה"ר נפתלי זאב לויבער הי"ו זכות לימוד 

תורה של אלפי ישראל יעמוד בעדו לרוות רוב נחת דקדושה בבריות גופא ונהורא מעליא
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הלכות תפלהמורא מקדשמורא מקדש
וכבוד בית המדרש

הליכות  מכון  לכבוד 
החיים, 

דערציילט  האט  עס 
איינער פון די גדולי ראשי 

ישיבה אין ארץ ישראל, אז איינמאל שבת קודש איז 
ער אריינגעגאנגען דאוונען אין בית המדרש פון הגאון 
ליידער  זענען  וואך  יענע  זצ"ל.  רבי"ץ  לייב  ארי'  רבי 
געווען דארט אזעלכע וואס האבן געשמועסט בשעת'ן 
דאוונען און קריאת התורה. באלד נאכ'ן דאוונען איז 
הגאון ר' ארי' לייב ארויף צום ארון הקודש און האט 

דערציילט א מעשה:

אריין  אונטערוועגנס  אמאל  איז  חיים"  "חפץ  דער 
ווי  געזען  האט  ער  און  דאוונען,  המדרש  בית  א  אין 
ארויף  ער  איז  דאוונען,  בשעת'ן  שמועסן  מענטשן 
אויף דער בימה און האט אויסגעקלאפט און געזאגט: 
"טייערע אידן! ווען איך וועל ארויפקומען צום בית-
האסט  הייתכן,  פרעגן,  מיר  מען  וועט  מעלה  של  דין 
צוגעלאזט אזא זאך, ביסט אריין אין בית המדרש און 
נישט  האסט  און  דארט  שמועסן  מענטשן  ווי  געזען 
צו  וואס  האבן  נישט  דאך  וועל  איך  געווען?!  מוחה 
וואס  דעם  אויף  מוחה  איך  בין  דעריבער  ענטפערן, 
מען איז עובר דא אויף דעם הארבן איסור, און יעצט 
וועל איך שוין כאטש קענען זאגן אויבן אין הימל אז 
מוחה  און  געקענט  האב  איך  וואס  געטון  האב  איך 

געווען". (ספר מאיר עיני ישראל) 

 ***

ווען די באיאנער חסידים אין דער שטאט ראדאמישל 
אין פוילן האבן געוואלט בויען א נייע בית המדרש אין 
סארט  וואספארא  געוואוסט  נישט  זיי  האבן  שטאט, 
פארב צו ניצן פאר'ן בית המדרש, זענען זיי געגאנגען 
פרעגן דעם באיאנער רבי'ן, דעם "פחד יצחק" זי"ע, ווי 

אזוי צו "מאליעווען" (פארבן) דאס בית המדרש.

צו  אזוי  "ווי  געענטפערט,  רבי  באיאנער  דער  האט 
מ'זאל  אז  (צייכענען)  מאליעווען  מ'זאל  מאליעווען? 
נישט רעדן ביים דאווענען און ביים לייענען אין דער 

תורה."

***

וואס  להבות,  חוצבי  דברים  שמועס,  א  איז  פאלגנד 
שבת- זיין  ביי  געזאגט  האט  זצ"ל  מקאשוי  הגה"ק 
תשובה דרשה, שנת תש"נ, וועגן קדושת בית המדרש.

פון  ווינקלען  אלע  אין  ליעקב  צרה  עת  אן  איז  עס 
כדור הארץ. עס קומען אן טעגליך בשורות איוב, דא 
פון א יונגע מאמע מיט קליינע קינדער, וואס דארף א 
גרויסע ישועה; יונגע פרויען ליידן ל"ע; קליינע קינדער 
וואס האבן נישט טועם געווען קיין טעם חטא ווערן 
עס  נאך...  און  נאך,  און  ה"י,  פעלערן,  מיט  געבוירן 
רייסט ביים הארץ. ווי אזוי זעט מען זיך ארויס פון די 
אלע צרות, ווי אזוי היט מען זיך אויס דערפון? נאר 
איין עצה איז דא, די ירושה פון אונזערע אבות, הקול 

קול יעקב.

קריאת  און  דאוונען  ביים  רעדן  אויפהערן  זאל  מען 
התורה, זיך צוהערן צום שליח ציבור און נאכזאגן אמן 

אויף יעדער ברכה מיט כוונה.

חשוב'ע אידן! מיר פארמאגן אזא טייערן אוצר, דעם 

קול תפלה, וואס איז א הונדערט-פראצענטיגע שמירה 
מיר  און  הייל-מיטל,  בעסטע  דאס  צרות,  אלע  קעגן 

פארשפילן דאס מיט די אייגענע הענט.

וואו זענען מיר, און ווי זעען מיר אויס? זענען אונזערע 
געפילן שוין אינגאנצן פארטריקנט און אויסגעוועפט? 
מיר שטייען אין בית המדרש. דער טאטע אין הימל 
שטייט און ווארט אונז צו קענען העלפן. ער ווארט 
טיפן  פון  קרעכץ  א  הערן  קענען  צו  אומגעדולדיג 
הארץ, "טאטע אין הימל, העלף מיר!" און כאטש איין 

"אמן יהא שמי' רבא" מיט כוונה.

האט  נאכאמאל,  און  נאכאמאל  בעט,  און  בעט  איך 
רחמנות אויף זיך אליין, הערט אויף רעדן, און זאגט 
"אמן יהא שמי' רבא מיט כוונה, וועט איר זען, בעזר 

השם יתברך, ישועות, נסים ונפלאות.

עד כאן לשון קדשו.

***

לכבוד מכון הליכות החיים,

געווען  מעורר  מען  האט  וואכן,  פארגאנגענע  די  אין 
אז מען טאר נישט דאוונען ווען מען האט ביי זיך א 
סעלפאן וואס איז אנגעצונדן, אפילו אויב עס קלינגט 
נישט הויך און שטערט נישט די ארומיגע, וויבאלד עס 
אנדערע  מיט  פארבינדן  צו  זיך  דערמיט  מעגליך  איז 
אינמיטן דאוונען, און דאס איז אסור בתכלית האיסור.

זצ"ל  הלוי"  "שבט  בעל  הדור  פוסק  און  גאון  דער 
איין  אויף  ענין.  דעם  וועגן  זיין  מרעיש  כסדר  פלעגט 
תשובה  די  געזען  האב  אזוי: "איך  ער  שרייבט  פלאץ 
שליט"א,  יוסף  משנת  בעל  מחותן,  מיין  פון  להלכה 
אריינברענגען  פון  גנאי  דעם  און  איסור  דעם  איבער 
שרייבט  ער  וואס  סעלפאן,  א  דאוונען  צום  זיך  מיט 
דארט אז עס איז דא דערביי דער הארבער איסור פון 
און  זיך  פון  כוונה  ביטול  אויך  און  הכנסת  בית  בזיון 

פון אנדערע.

"אלעס וואס ער שרייבט איבער דעם ענין איז דברי 
אלקים חיים, און איך האב שוין מעורר געווען דערויף 
די  זעט  עס  ווער  באמת,  פה.  בעל  פעמים  כמה 
פשוט  וועט  צ"ח,  סי'  חיים  אורח  טור,  אין  ווערטער 
זיין  עולה  נישט  אים  וועט  עס  און  ווערן,  פארשעמט 
ביי  האבן  בשעת'ן  דאוונען  שטעלן  צו  זיך  הדעת  על 
יסוד  דעם  דערמיט  זיין  מבטל  און  סעלפאן  א  זיך 

התפלה".

מצוה  א  איז  "עס  אויס:  פירט  זצ"ל  וואזנער  הרב 
מעורר צו זיין און עומד בפרץ זיין, אז עס זאל נישט 
זיין אזא מציאות, חלילה, און דער רבוש"ע וועט אין 
פון  געשריי  דאס  ענטפערן  און  אויסהערן  זכות  דעם 
אידישע קינדער ברחמים. חז"ל האבן דאך אונז שוין 
געזאגט אז בדור האחרון איז גארנישט דא, נאר דער 

ענין פון תפלה".

מקום החתימה

***

אין שנת תשמ"א, ווען דער 
ישועות  פועל  גרויסער 
איז  זי"ע  מטאהש  הגה"ק 
געזעסן ביים משתה היין פורים נאכמיטאג ביים טיש, 
איז דאס התעוררות דארט געווען גרויס, וויסנדיג אז 
עס איז א זמן פון רחמים צו פועל'ן ישועות. אינמיטן 
ווילט  "איר  עולם:  צום  אויסגעשריגן  רבי  דער  האט 

טאקע א ישועה?!..."

ארום האט געהערט א פארכטיגע שטילקייט. עס איז 
טאהשער  פונעם  שטייגער  דער  געווען  נישט  בכלל 
מחמת  און  טיש,  אינמיטן  אזוי  אנצורופן  זיך  רבי'ן 
דער  געענטפערט.  גארנישט  מען  האט  הכבוד  יראת 
רבי האט ווידער געפרעגט, "איר ווילט א ישועה?!..." 
האבן די זקני החסידים זיך דאסמאל אנגענומען מיט 

מוט און אויסגעשריגן, "יא, יא, מיר ווילן א ישועה!"

התלהבות:  גרויס  א  מיט  געזאגט  ז"ל  רבי  דער  האט 
"רעדט נישט ביים דאוונען, נישט נאר ביים אייגענעם 
מנין, נאר אויך דארט וואו אנדערע אידן דאוונען זאלט 
שכינה  די  וועט  זכות  דעם  אין  און  רעדן,  נישט  איר 

הקדושה אונז שיקן אלע ישועות."

מען  פורים.  טאג  הייליגער  דער  יעצט  קומט  עס 
תורה,  די  לייענט  מען  "קרובץ",  זאגט  מען  דאוונט, 
נעמט  מען  פושקע,  דער  מיט  גייט  מען  מגילה,  די 
מאכן  אבער  מען  דארף  לאביונים.  מתנות  צוזאמען 
בקדושת  זיין  צו  נזהר  אנשטרענגונג  באזונדערע  א 
דאס  שטערן  נישט  און  רעדן  נישט  און  המדרש  בית 
אבער  עס  איז  שווער,  אן  קומט  עס  כאטש  דאוונען. 
ווערד די מי. אין דעם זכות וועט דער רבוש"ע געוויס 
זיך  שטעלן  מיר  ווען  תפלות  אונזערע  אויסהערן 
דאוונען פאר אים, בפרט מיט א תפלת רבים אין בית 
המדרש, און אראפשיקן אלע גוטע השפעות, ברכות 
כל  שם,  הוא  באשר  איינעם  יעדן  פאר  ישועות  און 
הפושט יד, נישט קיין חילוק ווער און אין וועלכן מצב 

ער געפינט זיך.

עס איז וויכטיג אנצוזאגן אויך די קינדער פאר'ן קומען 
אין בית המדרש, אז מען דארף זייער שטארק אכטונג 
געבן נישט צו רעדן אין שול און נישט ארומלאכן און 
דאוונען,  דאס  שטערט  דאס  ווייל  גערודער,  א  מאכן 
שמי'  יהא  "אמן  הויך  אויסשרייען  פארקערט,  נאר 
רבא", וואס דאס איז א גרויסע מצוה און גורם א נחת 
רוח פאר אונזער טאטן אין הימל, און ער וועט אונז 
אוודאי שיקן אלע גוטע זאכן. (קינדער וואס קענען נישט 
צו שטערן דאס דאוונען, טאר מען נישט  אכטונג געבן נישט 

ברענגען אין בית המדרש צום דאוונען און מגילה-לייענען.)

דעם  איבערצולאזן  געדענקען  לאמיר  כולם,  ועל 
סעלפאן אויסער'ן בית המדרש ביים דאוונען שחרית, 
אונזערע  אלע  איבערגעבן  לאמיר  מעריב.  און  מנחה 
אלעס  שוין  וועט  ער  און  רבוש"ע,  פאר'ן  געשעפטן 
האבן  מיר  וועלן  זה  בזכות  אמבעסטן.  זיין  מסדר 

בעז"ה א פרייליכן פורים און א פרייליכן תמיד.

ידידכם הנהנה מן הגליון

מדור מורא מקדש וההתעוררות לטובה נתנדב ע"י ידידינו הנכבד לזכות ידידינו הנכבד לזכות הצלחת בניו 
בתורה ולזכות הצלחה בעסקיו זכות רבינו הגה"ק בעל התוספות יו"ט יעמוד בעדו להיוושע בכל מילי דמיטב
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זיך  ער  האט  דערביי  און  שבת,  פאר  וויין  פלאש 
וואך  די  אזוי  ווי  אלמנה,  דער  ביי  אינטערעסירט 
אין  איר  ביי  גייט  אלעס  אזוי  ווי  און  אריבער  איז 

לעבן.

"איינמאל האב איך באשלאסן אז עס האט דאך 
יעדע  זאל  גאון  גרויסער  דער  אז  פשט  קיין  נישט 
צו  ארויפשלעפן  און  זיין  מטריח  זיך  דארפן  וואך 
מיין באבען אין געשעפט צו קויפן א פלאש וויין. 
דער  וויין  וועלכן  באבען,  מיין  געפרעגט  האב  איך 
גאון קויפט געווענליך ביי איר, האט זי מיר געוויזן, 
און איך האב גענומען צוויי שאכטלעך וויין און עס 
רבי  הגאון  צו  שמחה  איין  מיט  אריבערגעטראגן 
גרינגער  אים  האב  איך  אז  וויסנדיג  זלמן,  שלמה 

געמאכט און איינגעשפארט א גרויסע טירחא.

שלעפ  איך  ווי  געזען  האט  גאון  דער  "ווען 
מיר  ער  האט  וויין,  שאכטלעך  די  מיט  ארויף  זיך 
געפרעגט, 'דו הייסט דאך א קלוגער. וואו איז דיין 
פארשטאנד? צי מיינסטו אז איך גיי צו דיין באבען 
זי  ווייל  גיי,  איך  וויין?  פלאש  די  דארף  איך  ווייל 
ווען  געבן חיזוק  איר  קום  און איך  אן אלמנה  איז 
איך פרעג איר ווי אזוי עס אריבער ביי איר די וואך, 
און צי אלעס איז ביי איר אין ארדענונג. ברענגסטו 
מיר אהער פלעשער וויין אוועקצונעמען ביי מיר די 

מצוה מחיה צו זיין אן אלמנה?"

***
אין דער תקופה וואס הרב דעסלער זצ"ל, בעל 
לאנדאן,  אין  געוואוינט  האט  אליהו",  "מכתב 
ארץ  קיין  באזוך  א  אויף  געקומען  אמאל  ער  איז 
האט  ישראל,  ארץ  אין  דארט  זייענדיג  ישראל. 
און  תלמידים  זיינע  פאר  בריוו  א  געשיקט  ער 
דערציילט זאכן וואס ער האט דארט געזען. צווישן 
איז  כלל  בדרך  אז  דארט,  ער  שרייבט  שורות,  די 
שטארק,  גאר  ישראל  ארץ  אין  ארעמקייט  דאס 
אבער צווישן אזויפיל ארעמעלייט קען זיך טרעפן 
ער  האט  איינעם  אזא  און  איד,  נגיד'ישער  א  אויך 
א  אים  ביים  צוגעזען  האט  און  דארט  געטראפן 
וכן  ילמדו  ממנו  וואס  הנהגה,  ריכטיגע  און  שיינע 

יעשו, יעדער לויט זיינע מעגליכקייטן.

א מנהג, שרייבט הרב דעסלער,  דער איד האט 
אז יעדעס מאל וואס ער מאכט חתונה א זון, גייט 
ער אריין אין "דיסקינ'ס בית יתומים" און פרעגט 
זיך נאך, ווער עס זענען די צען יתומימ'לעך וואס 
נייע  וויכטיג  מערסטע  די  האבן  יעצט  דארפן 
א  זיי  פון  יעדן  פאר  איין  קויפט  ער  און  בגדים, 
מאכט  ער  ווען  און  א.ד.ג.,  בעקיטשע  נייע  שיינע 
חתונה א טאכטער, גייט ער צום בית יתמות שטוב 
בלומענטאל און קויפט איין פאר צען יתומות נייע 
קליידער. ער זאגט שטענדיג, "רבוש"ע! דו האסט 
קינדער  מיינע  מאכן  צו  חתונה  געווען  מזכה  מיך 
און זיי אויסשטאפירן, קום איך דיר נאך אזויפיל, 

אז איך זאל אויסשטאפירן דיינע קינדער."

זעענדיג א איד מיט אזעלכע השגות, זעצט פאר 

מכתבים למערכת
›››› המשך מעמוד ה'

›››› המשך מעמוד ה'

לאשה ואשה לא ישלח לאיש, וצריך לשלוח ביום, 
וצריך לחנך הקטנים לשלוח לחברים (פרמ"ג א"א סי' 

תרצ"ה י"ד).

מתנות לאביונים

לאביונים  מתנות  ליתן  ואשה  איש  כל  חייב  כ) 
והשיעור הוא לכה"פ לב' אביונים מתנה א' והבעל 
שלמה  הליכות  בספר  [וכתב  אשתו  בעד  ליתן  יכול 
אלא  אחר  ע"י  ולבניו  לאשתו  להקנות  הבעל  דא"צ  פי"ט 
להם  לזכות  מהדרים  ויש  בעבורם,  נותן  שהוא  להם  יאמר 

ע"י אחר]. בחורים ובתולות הגדולים שאינם נשואין 

ממון  להם  יש  אם  אביהם  שולחן  על  הסמוכים 
לעצמם צריכים ליתן.

ע"י  לאביונים  מתנות  חובת  ידי  יוצאים  כא) 
באופן  פורים  קודם  הדואר  על  להעני  ששולחים 
ליתן  יכולים  וכן  (אחרונים),  בפורים  להעני  שיגיע 
בפורים,  לעניים  שיתנו  פורים  קודם  צדקה  לגבאי 
שאין  עמו  ומתנה  פורים  קודם  להעני  נותן  אם  וכן 
לו להשתמש עם מעות זה אלא לצורך פורים יצא, 
(שו"ת ד"י סי' רח"צ) וכן יכולים ליתן מתנות לאביונים 

לעניי ירושלים ע"י שיזכה הגבאי בעבורם ביום ט"ו 
קני  בשו"ת  מש"כ  ועיין  ל"ח  סי'  ח"א  משה  דברי  (שו"ת 

בושם ח"ב סי' ל"ב).

כב) אין אדם יוצא במתנות לאביונים במעות מעשר, 
או ממעות צדקה שהפריש כבר, ומה שמוסיף ליתן 

יותר מב' אביונים יכול ליתן ממעות מעשר.

בזה  יוצאין  אין  בחנות  עני  של  חובו  פורע  אם  כג) 
שיוכל  העני  ביד  המעות  שיהא  דצריך  מתל"א 
מעות  בידו  נותנים  אם  [ואפילו  שירצה  מה  בו  לעשות 
שלמה  (מעדני  מהני  לא  ג"כ  חוב  איזה  בו  שיפרע  ע"מ 

מהגרשז"א זצ"ל)].

סעודת פורים

כד) עיקר סעודת פורים צריכה להיות ביום, [וכתב 
ע"י  שנעשה  להנס  זכר  בהסעודה  לכוון  דיש  שם  בפרמ"ג 

בסעודה  קצת  ג"כ  להרבות  צריך  אבל  הסעודה] 

דולקות  נרות  בביתו  ויהא  פורים  לכבוד  בלילה 
ושולחנו ערוך ומטה מצעת (מ"ב תרצ"ה ס"ק ג').

שיתחיל  קודם  בתורה  מעט  לעסוק  טוב  כה) 
הסעודה וסמך לדבר ליהודים היתה אורה ושמחה 

ודרשינן אורה זו תורה (רמ"א סי' תרצ"ה ס"ב ובלבוש 
משה  ובדרכי  השמחה),  קודם  להיות  צריך  דהתורה  שם 

קלקול  דבר  לו  יארע  שלא  עליו  מגינה  דהיא  כתב 
דהוא  פסח  הלכות  להתחיל  נוהגין  ויש  בסעודה, 
שלושים יום קודם החג (מ"ב ס' תכ"ט בשם אחרונים).

כן  ועל  יום,  מבעוד  מתחילין  השניה  סעודה  כו) 
ואם  בלילה,  מברכים  אפי'  הנסים  על  לומר  יכולים 
התפלל מעריב באמצע סעודתו אינו יכול לומר על 
הנסים בברכת המזון, ומי ששכח ואמר על הנסים 
א"צ  המזון  בברכת  בין  בתפלה  בין  פורים  בשושן 

לחזור.

 עשיית מלאכה בפורים

והעושה  בפורים  מלאכה  לעשות  שלא  נוהגין  כז) 
מאותה  ברכה  סימן  רואה  אינה  בפורים  מלאכה 
מלאכה וכן אין לכבס בגדים בפורים אם לא לצורך 
ואפי'  הכל  לעשות  מותר  פורים  ולצורך  היום 
לא  אם  הפסד  בו  שיש  דבר  וכל  גמורות,  מלאכות 
יעשנו מותר, וכל דבר שמחה מותר בפורים (שעה"צ 
אך  מלאכה  לעשות  מותר  גוי  וע"י  פרמ"ג).  בשם  ג' 

שלא  נכון  מילתא  אוושא  שהוא  וכדומה  בית  בנין 
לעשותו אפי' ע"י גוי (שע"ת תרצ"ו א').

כח) מותר לכתוב אגרות שלום וכן מזכרת חובותיו, 
וכל דבר שא"צ עיון גדול, אבל לא ימשך בה ביותר 
מתנה  שנותן  [ומי  פורים,  משמחת  יתבטל  שלא  כדי 
ורוצה לכתוב חרוזים נאים וכדומה יראה לכתחילה לכתוב 
אגרות  כשאר  בפורים  לכותבו  יכול  ובדיעבד  פורים,  קודם 

שלום]. (מ"ב סק"ו).

כט) גם בפורים יש ליזהר מאד שלא להלבין ולצער 
יש  וכן  לחבירו  היזק  לגרום  שלא  וכן  חבירו  את 
שעטנז.  חשש  בו  שיש  בגד  ללבוש  שלא  להזהר 
ושלא ללבוש בגדי אשה [ובדיעבד אם הזיק את חבירו 
צריך  אם  הפוסקים  מחלוקת  יש  פורים  שמחת  מחמת 
לשלם עיין רמ"א סי' תרצ"ה ס"ב ובמ"ב ס"ק י"ג, ובמש"כ 
עד  כ"כ  לשמוח  נוהגים  אנו  שאין  דעכשיו  ס"י  בערוה"ש 

שיבוא להיזק דאם הזיק צריך לשלם].

פורים  ביום  לעניים  לחלקם  בלבו  שגמר  מעות  ל) 
אינו רשאי לשנותם, משום דצדקה יש לו דין הקדש 
סי'  (מ"ב  בשפתיו,  הוציא  שלא  אף  במחשבה  שחל 

תרצ"ד סק"ו).

הלכות השכיחות בחג הלכות חג בחגהלכות חג בחג
הפורים (המשך)

›››› המשך בעמוד האחרון

ברכת מזל טוב חמה ולבבית לכבוד ידידינו הנכבד העומד לימינינו 
תמיד שנוכל לזכות את הרבים, ה"ה הנדיב המרומם

מוה"ר ישראל שיפף הי"ו
ראש הקהל דקהילת סאטמאר-מאנסי

לרגל שמחת נישואי בתו תחי' עב"ג החתן המופלג 
בתוי"ש הבה"ח יוסף דוד פאשקעס שי'

ידידינו היקר! באהבת התורה הבוער, אתם מוסיפים חיילים לתורה!
ונתקיים בך מש"כ דרחים רבנן וכו', הויין לי' חתנין רבנן.

ויה"ר שתזכה להמשיך במפעלותיך המבורכות מתוך נחת והרחבת הדעת, אמן כיה"ר
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מכתבים למערכת

הרב דעסלער אין דעם בריוו, בין איך שטארק באאיינדרוקט געווארן, 
אים  גייט  עס  ווען  רבוש"ע  פון  חסדים  די  נישט  פארגעסט  איד  א  ווי 
גוט. עס איז מיר געווען אינטערעסאנט צו זען וואספארא קליידער ער 
שמאטעס,  ביליגע  זענען  עס  צי  יתומים-קינדער,  די  פאר  איין  קויפט 
אדער באמת שיינע זאכן, האב איך זיך אינטערעסירט און געזען, אז עס 
איז נישט קיין ביליגע שמאטעס, אבער אויך נישט דאס שענסטע און 
בעסטע ווי ער אליין און זיינע קינדער טראגן. דער חלק וואס מען גיט 
פאר'ן רבוש"ע דארף דאך זיין נישט ווייניגער ווי דאס וואס מען נעמט 
פאר זיך, בין איך צוגעגאנגען צו דעם נגיד און אים געזאגט, "אשריך, 
גיבסטו  שמחות  מאכן  צו  זיך  גרייטסט  דו  וואס  טעג  די  אין  אויך  אז 
אזא  מיט  און  רבוש"ע,  פון  קינדער  די  אין  פארגעסן  צו  נישט  אכטונג 

הכנה גייסטו צו צו דער שמחה פון דיינע קינדער."

האסט  דו  "וויבאלד  געזאגט,  אים  און  צוגעגעבן  אבער  האב  איך 
אויף  מאכן  אויפמערקזאם  דיר  לאמיר  איז  השגות,  ריכטיגע  אזעלכע 
איין זאך. ביסט דאך א גוטער ביזנעסמאן, און צו ביזנעס פארשטייסטו 
ביזנעס  אין  שאלה  פשוט'ע  א  פרעגן  דיר  לאמיר  איז  נו,  איך.  ווי  מער 
האט  נגיד  דער  טעות."  שטיקל  א  מאכסט  דו  אז  מיין  איך  ווייל  זאכן, 
אויסגעהערט מיינע ווערטער מיט אינטערעס און איז געווען נייגעריג צו 
הערן וואס עס איז די זאך אין ביזנעס, וואס איך מיין אז ער האט דערין 
א טעות. האב איך אים געזאגט, "גיב א קוק. וויפיל צייט אין טאג ביסטו 
אנגעטון מיט דיינע שיינע קליידער? א שעה-צוויי, נישט מער, ריכטיג? 
עס  אז  באשליסן,  וועסט  דו  ביז  בגד  דעם  טראגן  גייסטו  לאנג  ווי  און 
איז שוין צייט פאר א נייעם בגד? נישט מער ווי א יאר-צוויי, אמת? נו," 
זאג איך אים, "אויב א בגד וואס דו טראגסט נישט מער ווי א יאר-צוויי, 
און  שענסטע  דאס  קויפסטו  טאג,  א  שעה-צוויי  א  ווי  מער  נישט  און 
טייערסטע, פארשטייסטו דאך זיכער אז די קליידער וואס דו קויפסט 
פאר די אומגליקליכע יתומים, לוינט זיך דיר אוודאי – פשוט, ביזנעס 
קויפסט  דו  ווי  ווייניגער  גארנישט  שענסטן,  פון  קויפן  צו   - גערעדט 
זיך  וועסט  דו  וואס  מיט  קליידער  די  דאך  זענען  דאס  ווייל  דיר,  פאר 
קענען באקליידן אויף יענער וועלט אויף אייביגע יארן אן א גבול און 

אן א סוף."

***
דער משנה ברורה ברענגט אראפ להלכה וואס דער רמב"ם שרייבט, 
לאביונים,  מתנות  געבן  צו  זיין  צו  מרבה  בעסער  איז  עס  פאלגנד:  ווי 
שיקן  און  פורים  סעודות  אייגענע  די  מיט  זיין  צו  מרבה  איידער  ווי 
און  שיינע  אזא  נאך  נישטא  איז  עס  ווייל  פריינט,  די  צו  מנות  משלוח 
יתומים  ארעמעלייט,  פון  הארץ  דאס  זיין  משמח  ווי  שמחה,  גרויסע 
און אלמנות, און ווער עס טוט אזוי איז גלייך צו דער שכינה, ווייל עס 

שטייט "להחיות רוח שפלים ולהחיות לב נדכאים".

על כן טייערע ברודער, בואו ונחזיק טיבותא, לאמיר מכיר טוב זיין די 
חשוב'ע עסקנים פון מפעל הצדקה והחסד "משמחי לב", וואס האבן 
שוין געטון די ארבעט פאר אונז, אויפצוזוכן ווער עס זענען און וואו עס 
געפינען זיך די איבער אכט הונדערט און פופציג אלמנות און קרוב צו 
אין  דא  סיי  הילף,  אונזער  אויף  ארויס  קוקן  וואס  יתומים  טויזנט  פיר 
אמעריקא און סיי אין ארץ ישראל, און זיכער צו מאכן אז אויך זיי זאלן 
זיך קענען פרייען און האבן א שמחת פורים, ווען יעדע פון די משפחות 
ערהאלט בעיצומו של יום פון פורים א טשעק אינעם סכום פון טויזנט 

דאלער, און א סעודת פורים בהרחבה, מיט משלוח מנות.

צו  געדענקען  לאמיר  קינדער,  אונזערע  מיט  זיך  פרייען  מיר  בשעת 
דערפרייען די קינדער פון רבוש"ע, און דערמיט וועלן מיר זוכה זיין צו 
דער הבטחה פונעם רבוש"ע "אם אתה משמח את שלי אני משמח את 

שלך", און מקבל זיין דעם יום טוב מיט אלע השפעות טובות.

מכתבים למערכת
›››› המשך מעמוד ז'

מכתב מהגה"צ ר' שלום פאללאק שליט"א
חבר הבד"ץ דחסידי סקווירא

לכבוד תושבי עירנו, וואס זענען באוואוסט לשבח ולתהלה בכל קצוי תבל מיט מיט די ריזיגע 
מעשי צדקה וחסד פאר נצרכים ונשברי לב:

אין טאג פון תענית אסתר, וועלן מיר מתפלל זיין צום רבוש"ע און זאגן, "עננו אבי יתומים עננו, 
עננו דיין אלמנות עננו". מיר אלע ווייסן פון די ספרים הקדושים, אז ווען מען קוקט זיך אום אויף 
די צעבראכענע אלמנות, יתומים און אנדערע נשברי לב, איז מען דערמיט מעורר רחמי שמים, 

און דער רבוש"ע זאגט, "אם אתה משמח את שלי אני משמח את שלך".

דער הייליגער מוסד "משמחי לב", וואס איז נתייסד געווארן דורך דעם גאון במדת החסד הרה"צ 
רבי זלמן אשכנזי זצ"ל, וועלכער איז געווען ווי א טאטע פאר די פילע אלמנות און יתומים בכל 
רחבי תבל, איז בעז"ה ממשיך עד היום מיט זיינע מעשי צדקה וחסד. די עיקר מצוה פון פורים 
איז מרבה זיין צו געבן מתנות לאביונים, און דער רמב"ם פסק'נט אז דער עיקר איז משמח צו 
זיין און אויפלעבן די צעבראכענע הערצער פון אלמנות און יתומים. אונזערע געטרייע שלוחים, 
די חשוב'ע עסקנים פון "משמחי לב", העלפן אונז דאס מקיים צו זיין למעשה, ווען זיי נעמען 
צוזאמען אונזערע גוטהארציגע נדבות, און גיבן איבער בעיצומו של יום פון פורים פאר יעדער 
פון די משפחות וואס האבן ליידער נישט קיין ראש המשפחה, צווישן זיי אויך משפחות מאנשי 

שלומינו, א טשעק פון טויזנט דאלער מיט א שיינעם גרויסן משלוח מנות פון סעודת פורים.

דערפאר וויל איך בעטן אחַי ורעַי, ראשונים לכל דבר מצוה: נעמט א חלק אין דער דאזיגער 
חשוב'ער קופה, וואס איר ציל איז צו דערפרייען די משפחות, וואס זייער ראש המשפחה איז 
וויכטיגער  דער  פאר  בייצושטייערן  זיך  גרייט  איר  בשעת  זיין.  צו  משמח  זיי  נישטא  ליידער 
ארגאניזאציע, נעמט ביטע אין באטראכט אז מען רעדט נישט דא פון איין משפחה, און נישט פון 
צוויי, נאר ליידער א צאל פון איבער אכט הונדערט אלמנות און איבער פיר טויזנט יתומים, און צו 
די גרויסע סכומים וואס עס קאסט אפ דער יום טוב פאר דער אייגענער משפחה, לייגט צו די 
סומע פון בלויז אכצן דאלער ארויסצוהעלפן די צעבראכענע נפשות, וואס דער רבוש"ע רופט 
זיי אן "שלי", מיינע נפשות, און בזכות זה וועט מקויים ווערן ביי אייך "אני משמח את שלך", אז 
איר זאל מקבל זיין אלע ליכטיגע השפעות פון דעם טאג, מיט געזונט און הרחבת הדעת און 

אלעם גוטן. וכל המוסיף – מוסיפין לו מן השמים.

די שלוחים פון דעם הייליגן מוסד וועלן ארומגיין ביי אונז אין סקווירא אינעם טאג פון תענית 
אסתר, און די נדבות וועלן איבערגעגעבן ווערן פורים פאר די אלמנות און יתומים.

נ.ב. אויב ווייסט איר פון אן אלמנה אדער יתומים וואס דארפן הילף קענט איר רופן צו מיר פאר 
פורים 845-558-0946, און מען וועט זיי בעזר ה' ארויפלייגן אויף דער רשימה.

ידידכם, שלום פאללאק חבר הבד"ץ דחסידי סקווירא

פאלגענד איז א רשימה פון די גבאי משמחי לב וואס וועלן צוזאמנעמען אייער 
ברייטהארציגע נדבה ביי די מנינים שחרית ביום תענית אסתר

הרה"ג ר' נחום צבי מאיר ראזענפעלד שליט"א
מו"ץ בשיכון סקווירא

הרה"ג ר' אברהם ישעי' וואזנער שליט"א
מו"ץ בשיכון סקווירא

הרה"ג ר' יושע זאב פריעזעל שליט"א
מו"ץ בשיכון סקווירא

הרה"ג ר' דוד אייזענבערגער שליט"א
מו"ץ בשיכון סקווירא

הרה"ג ר' שלום משה איינהארן שליט"א
חבר הבד"ץ לעניני ממונות

הרב ר' יעקב גאלדמינצער שליט"א
ראה"כ בסקווירא מאנסי

הרב ר' יעקב יוסף (ברש"ש) שפיטצער שליט"א
ראה"כ בסקווירא

הרב ר' יעקב יוסף (בר"י ברמ"ג) שפיטצער שליט"א
ראה"כ בסקווירא

הרב ר' רפאל יחזקאל פרידמאן שליט"א
מגי"ש בבית מדרשינו

הרב ר' מרדכי יחזקאל פרידמאן שליט"א
מגי"ש בבית מדרשינו

הרב ר' אורי עזריאל וואלדארסקי שליט"א
מגי"ש בבית מדרשינו

הרב ר' שמואל דוד גליק שליט"א
מגי"ש בבית מדרשינו

הרב ר' משה מנחם טויבענפעלד שליט"א
הרב ר' אברהם דוד ריכטער שליט"א

הרב ר' שלום מנשה אייזעבערגער שליט"א
הרב ר' פנחס שפיטצער שליט"א

מען קען איבערגעבן די נדבת העם במשך פונעם גאנצן וואך און עס וועט אנקומען צו די 
נצרכים ביום הפורים הבעל"ט

ווי אויך קענט איר אריינרופן אינעם אפיס פון משמחי לב במשך דעם גאנצן וואך מיט א 
קרעדיט קארד איבערצוגעבן אייער ברייטהארציגע נדבת הלב 718.506.1400

הפצת הגליון נתנדב ע"י ידידינו מוה"ר ברוך ניישטאדט הי"ו לרגל שמחת הולדת בנו למז"ט
זכות לימוד תורה דרבים יעמוד בעדו לרוות רוב נחת דקדושה מכל יו"ח בבריות גופא ונהורא מעליא



                 

 

 

  
 

 לימוד מהפרשה 
   ואמרת אלהם אדם כי יקריב מכם אל בני ישראלדבר 

נאמר מה אדם הראשון לא הקריב מן הגזל שהכל היה שלו למה  – אדם
 (ירש") אף אתם לא תקריבו מן הגזל

כי יחטא האדם כמו אדם  מרוירצה ל ישאמר א אללמה אמר אדם ו
 (אות ח' חומאנמדרש ת) ןיקריב קרב אן שהתחיל לחטוהראש

דם א " צודם כי יקריב"א קדי פסו שטעלט צווואס  שדרמ ערדמיר ווייסן וואס רש"י ברענגט פון 

זיין  זאלן אידן נישט מקריבזוי , אטע סחורה'געגנבט נישט מקריב געווען זוי ווי ער האאהראשון. 

 טהאס ואפונקט אזוי ווי אדם ו אין מדרש תנחומא שטייט אביסל אנדערש: בערא. טע בהמותגעגנב'

אים  ון דער אייבערשטער האטא רבןק ט מקריב געווען א, און ער האעבירה מיט א "ערשט אנגעהויבן"

 .רבנות און מ'וועט אייך מוחל זייןק ברענגען אויך איר זאלט זויאמוחל געווען, 

 אמיט  "אנגעהויבןערשט " ער האטמיינט דאס  סוואמ'דארף פארשטיין,  פרעגט דער כתב סופר,

 ? מיט א עבירה, ניין , יעדע מאל מ'זינדיגט הייבט מען אןעבירה

 כאפט ענטשמ א ווען ,איז קרבנות ברענגען הייבטס די תורה סיבה ווא עיקרדי  ווי מיר ווייסן, איז

 ער קומען אין בית וועט ,גוטער גרויסער טאטע אין הימל דעםט קעגן גז ער האט געזינדיא זיך

ון נים אי כהדורך ד ערן צו תשובהוצו ברענגען א קרבן, דארט וועט ער זאגן ווידוי, נתעורר ו המקדש 

 .ווישט אפ די עבירהס , און דאטוהן תשובהאון וועט אמת'דיג חרטה האבן און , לוויים

גן די וועט טרעפן ווי אנצוליי, און אמת'דיג חרטה האבן נישטמענטש  וועט דער מאל אסאך אבער

 ", מיינע מלמדים אוןמיינע עלטערען זענען שולדיג" ,ארקער יצר"שולד, "איך האב זייער א שט

טה י אונטערשטע שורה איז אז די חרד עים'...ג-טיטשערס זענען שולדיג" וכו', א געוואלדיגע 'בלעים

 .איז נישט ווי עס דארף צו זיין תשובה די, איז נישט אמת'דיג

עימט' זיין יצר הרע, ווייל פאר די אדם הראשון האט נישט גע'בל קומט אריין אדם הראשון. דא

אויך האט ער נישט חטא עץ הדעת איז נישט געווען קיין יצר הרע אין דער מענטש, נאר פון אינדרויסן. 

  זאגט מיינע עלטערען זענען שולדיג ווייל ער האט דאך נישט געהאט קיין עלטערען.גע

 פרשת

 ויקרא
 

 



 

 ב 

ן או, טגגעזינדי בהא" אליין איךז "א אמת'דיג חרטה געהאט רץהא טיף איןביי זיך  אדם האט

 "שטרעוואס האט " םאד פונקט ווי ,מיינט דער מדרש סגעווען גאנץ. דאיין תשובה זאיז ר דעריבע

 איב איר אויך מקרזאלט  אזוי ,די שולד אויף דעם און יענעם, ער האט נישט אנגעלייגט אנגעהויבן

 .נגענומעןא ווערן וועטאזא תשובה  קרבן.

בעל  תשובה וועלכער איז קודם געווען א גרויסערבעל  עררויסעס איז באקאנט די גמרא פון א ג

 יינמאלאתאוות ל"ע.  וצ 'עדיקדעט' ,איז געווען ממש קראנק , ערבן דורדיא טן נאמען אלעזרימ עבירה

 עהויבן" וואס האט אים אנגערירט טיף אין הארץ, און ער האט אנגאריינגעזאגט"האט אים איינער גוט 

 ר תלויצום סוף האט ער געזאגט "אין הדבל אים העלפן, צו דאווענען און בעטן אז דער און יענער זא

 ג תשובהאון אמת'די ןאון ער האט אנגעהויבן צו וויינע "אליין אלעס ווענדט זיך אין מיר - אלא בי

. ולם הבא"בן דורדיא מזומן לחיי הע אלעזר רבי"יס א בת קול איז ארו .ביז ער איז אויסגעגאנגעןטוהן 

אין  האטער  –יש קונה עולמו בשעה אחת ולא עוד אלא שקורין אותו רבי  וויינטהאט רבינו הקדוש גע

ם איין שעה זיך איינגעקויפט עולם הבא און ער הייסט נאך "רבי". פארוואס האט ער באקומען דע

ר' אלעזר בן דורדיא האט נער וואס לערנט אויס פאר אנדערע, נאמען רבי ? א רבי מיינט איי

 איך אליין דארף נעמען אחריות און עס אלא בי תלוי אין הדברא וויכטיגע זאך:  יסגעלערנטאו

 וען אדאס איז א וויכטיגע לימוד. ו , נישט די זון און נישט די לבנה און נישט קיינער.רעכטןרפא

איך ז א טייןשפארקערט, פאר ן א יאוש נאר פונקטי)נישט ח"ו אריינגיין א מענטש פארשטייט דאס ריכטיג,

און שים אויף מיינע מעאחריות איך נעם סך הכל  טעותים, כןאמ "זומ"בין נאר א בשר ודם וועלכער קען און 

  .זאג "אנטשולדיגט"(

און  נישט נעמען פון דעם א שטיקל, קרבן געגנב'טע י, ברענגט נישט קיין"מיינט אויך רשדאס 

בל מק אונזער גרויסער טאטע וועט ון דעמאלטא ייןאלעס פון דיר אלברענג . בירהיענעם א שטיקל ע

 אונזער תשובה. זיין

 לכהה 
 

 שאלה: מעג מען וואשן דישעס שבת אויב מ'גייט עס נישט נוצן ?

 נוצן ן נישטמ'מעג וואשן דישעס אפילו אויב מ'גייט נאר נוצן איינע פון זיי, אויב גייט מע תשובה:

 אפילו איינס, טאר מען נישט וואשן משום הכנה.

 



 

 ג 

 מעשה 
 

וואס מ'טוט פאר יענעם טוט מען פאר זיך

א ין, שול אין ברוקל צו רעדן אין א נס איז מיר אויסגעקומעןלעצטעפארציילט הרב פסח קראהן: 

 ."ערי שלוםש" םידי הספר"ה פון אחבילקה

אין  גןפאנאנגעזיך  שול האט דירן צוריק יא אסאך מיט. רג'מאןות איד ר' יוסף א צוגעקומעןאיז 

תי מדרש ב דריי זיי בןהאנט געוואקסן. היי די צייט איז די שוליט מ .צען מענטשן בערךזיין הויז מיט 

 .ר"בליעה

 .ט"תשנ אין פארגעקומעןס איז אוו א מעשה דערציילט ר' יוסף ערד האט

 נטגעגע אין דעם נטי, ער האט געוואוע"ער איז געווען 'הענדיקעפט' לכלאיד ווע עס איז געווען א

 . ערע"לאיד איז געווען א ארימאן ר זיין זון. דער אפ בר מצוהפלאץ צו מאכן און ער האט געזוכט א 

 די עןגרדינפאצו געלט סכום געוויסע  געוואלט א האטפון שול צו שול, און יעדער שול  געגאנגען איז

 .ו באצאלןאיד איז נעבעך נישט געווען ביכולת צער דאון , און קעיטערערַאלזַ 

, העלפן ייךא, מיר ווילן אויס אים, הערזאגט  יוסף ר'. סוף איז ער אנגעקומען צו דעם ר' יוסףצום 

בן געוואו יעדער האט געכט מענטשן א זיבן גערופןען מהאט צוזא יוסף ר'. דערולע ברמיר זענען א

 האט זיך מיטגעפרייטהילה און די ק לט א שיינע בר מצוהמ'האט צוגעשטע. און רללאערט דאונדה

 ט. דאר

 א די קהילה געהאט שויןהאט ט ציי יענעראין עטער, ער פיר יאר שפאד דריי דורךאיז א צטעי

י דאיז נישט געווען קיין געלט אין למעשה . געדארפט באצאלן די מארטגעדזשבן בנין און זיי הא

 ומערז זיין אין יוסף איז אויך געווען ר'וועק. , ווען מענטשן זענען אגעווען זומער צייט עס איזקאסע, 

 ל, ניו דזשערזי.עיהיים אין ד

איר  טגעדענקאים, צי זאגט  ר אידאויף די טיר. און דע פקלא א ער טערהג כמיטאנא אגזונט ןייא

 ירמר אפ צוהר מב געמאכט אהאט מיר איר  זאגטאיד ער דזוי. א מיין איך ער גטזא?  ווער איך בין

ס ע האבאיך שול.  אייערר אגעגעבן קיין געלט פנישט ל קיינמא האב יאר צוריק און איך דריי מיט

 .פארגעסן נישט לקיינמא



 

 ד 

ו מיר. צאיז געווען זייער גוט  דער אייבערשטערז וויסן א ןלאז איך וויל אייך :גטגעזא טער הא

ה שיין "האב ב . איךא געלעגנהייט צו קויפן א געשעפט קומעןעאיז מיאר אונטערגך נאדערלד בא

 י. דפלאץ אויפן $5000 בןעגעגגעלט. און ער האט אים  געבן אייך , און איך ווילמצליח געווען

 .מ'טוט פאר יענעם טוט מען פאר זיך אלייןוואס  .$4700 געוועןחודש איז  ר אאפ מארגעדזש

 א גוט שבת



אזא געשעפט...

"אה, ענדליך קען מען שוין כאפן דעם אטעם... אוי הוי – כאפט גרונם זיין 
אטעם – ווער האט זיך געגלייבט אז מ'וועט דא אמאל אנקומען, אבער ברוך 

השם פאר דעם, ס'איז נישט געווען גרינג אבער ס'האט זיך געלוינט".

יא יא, גרונם פון כעלעם האט באשלאסן אז ער קען ווערן א גרויסע סוחר, 
ער וועט עפענען א רייייייזיגע ביזנעס, גרויס פון דא ביז די הימל.

א  טרעפן  צו  קאפ  גאנצע  די  אריינגעלייגט  זיך  ער  האט  זאך  ערשטע  די 
גרויסע פלאץ צו קענען האלטן 'זיין פולע סחורה', ער האט זיכער געמאכט 

אז דער פלאץ האט אויך גענוג פלאץ ליידיג ארום און ארום, אז מ'זאל קענען 

צובויען, הַא! הַא! ס'קומען טעג.

ווי ער קומט אין בית המדרש, און  ביינאכט האט גרונם שוין גע'חלומ'ט 
געזיצן  גרונם איז  ווען  גרונם'...  ידי  'נתנדב על  איבעראל שטייען צעטלעך 

ער  פלעגט  טאג,  גאנצן  א  פון  אפגעמוטשעט  נאכטמאל  ביי  קאך  אין 

איינדרימלען, און ווי נאר ער פלעגט איינדרימלען זענען די חלומות ארויף 

זיין פנים,  זיך אויסשפרייטן אויף  געקומען, און א ברייטע שמייכל פלעגט 

אזוי אינמיטן שלאף. אוי איז דאס געווען פאני.

געשעפט,  ריזיגע  'זיין'  אין  שוין  שטייט  גרונם  דא,  שוין  מ'האלט  אבער, 
ס'איז טאקע נאך ליידיג, אבער נאך אביסל, ווארט'ס נאר...

די מעשה איז אבער נישט אזוי פשוט, נאכן אויפבויען אזא שיינע סטאר 
איז ער געבליבן מיט זייער ווייניג געלט, וואס קען מען יעצט טון צו אנפילן 

די שעלפס?

וועט  אז עפעס  א שפאציר, האפנדיג  כאפן  גאס  אויפ'ן  ארויס  איז  גרונם 
אונטערקומען.

ער שפאצירט זיך אזוי א גאס אראפ, און ער זעט א גראז שניידער שניידט 
גראז, ער קוקט גוט אָן די אפגעשניטענע גראזלעך, ס'איז גאנץ שיין, ס'האט 

אין  איינפאקן  שיין  גראז,  די  נעמען  דאך  קען  ער  קאליר,  גרינע  פרישע  א 

האלטער'ס, און אזוי אנפילן די שעלפס פון זיין סטאר.

גרונם קלאפט אריין צום בעה"ב פונעם הויז, און פרעגט: "אויב איך קויף 
פאר  געגעבן  דאס  מיר  איר  וואלט  אייך,  פון  גראז  געשניטענע  אלע  אפ 

ביליגער?".

דער בעה"ב הייבט אויף די אויגן ברעמען מיט גרויס וואונדער, "ר' איד – 
דא פאר  פון  אוועקנעמען  איר  גראזן קענט  די אפגעשניטענע   – ער  זאגט 

פרי, איך דארף דאס נישט האבן".

שנעל האט גרונם געכאפט א זאק און אנגעהויבן צוזאמען נעמען די גראז, 
פאר דער בעה"ב ציעט צוריק, דער בעה"ב איז געבליבן שטיין ביים טיר, און 

נישט פארשטאנען וואס דא גייט פאר, וואס וועט דער איד טון מיט די אלע 

אפגעשניטענע גראזלעך... אבער גרונם ווייסט נישט קיין מעשיות, עס גייט 

אים נישט אן וואס יענער טראכט אויף אים, ער וועט אנפילן זיין געשעפט 

פון אויבן ביז אונטן.

איז  ביינאכט  ביז  מציאות,  כאפן  גאנצן  א  געגאנגען  ארום  ער  איז  אזוי 
גרונם'ס געשעפט געווען אנגעפילט, מיט...

  ✓ פעקלעך גראז.
  ✓ אראפגעפאלענע בלעטער פון אלע קאלירן.

שיין,  אויסגעשטעלט  האט  ער  וואס  באטלעך  ליידיגע   ✓  
יעדע קאליר באטל צוזאמען.

   ✓ א שעלף מיט ביימער צווייגן.

  ✓ א שאנק מיט ליידיגע באקסעס.
  ✓ רעפער'ס פון אויפגעגעסענע קענדיס, אויך זייער שיין 

אויסגעשטעלט לויט די קאליר.

אדער  רויטע  באטעלך,  מילך  פון  דעקלעך   ✓  
בלויע, גענוג פון יעדע.

פרשת ויקרא תשע"ט

וזהו וצדיקים ישמחו ויעלצו בך )תהלים ה, יב(, רצה לומר שהצדיקים בכל פעם 

הם שמחים יותר ויותר בו יתברך לעולם ירננו, פירוש זה גורם להם כל השמחות 

מחמת שהם מרננים על עצמם כשבא להם שום נדנוד חטא ומביאין אותו החטא 

לעולם העליון שנעשה להם זכות וזהו לעולם, רצה לומר לעולם עליון ירננו, לשון 

רינון על דרך דאיתא והיו כל העם מרננין אחריו, והרינון הזה הם מביאים לעולם 

עליון לזכות גמור ולשמחה גדולה עד עולם, והבן: 



  ✓ ליידיגע באקסעס פון אלע מיני סיריעל'ס אויסגעשטעלט ווי סאלדאטן 
איינס נעבן צווייטן.

  ✓ א גאנצע באקס דעקלעך פון פענס און פענסלעך, פון אלע קאלירן.
  ✓ ליידיגע דרינק'ס אויפגעבלאזן גרייט צו געבן א טאנץ אויף דעם און דאס 

אויפקראכן.

  ✓ קערעלעך פון פּעפּער שיין איינגעפאקט אין קליינע געסילטע בעגס.
  ✓ אייער שאכטלעך, מיט א שמייכל סטיקער אין יעדע לאך.
  ✓ ליידיגע קענס פון טונא פיש. דאס איז געווען אויף סעיל.

אזוי איז גרונם'ס געשעפט געווארן אנגעפילט ביז'ן דאך, דאן האט ער זיך 
געלייגט שלאפן... פון גרויס 'שמחה' האט ער נישט געקענט איינשלאפן

צופרי ביים דאווענען האט ער געבעטן א הייסע תפילה פון השי"ת אז ער 
זאל מצליח זיין, און באלד דערנאך איז ער אריבער געלאפן צום געשעפט, 

אפווארטן די קאסטומער'ס.

א  גרונם  א  געהערט  האט  ער  משה,  ר'  אריינגעקומען  איז  ערשטע  דער 
געשעפט איז ער געקומען צו גיין, סיי ווייל ער האט זיך געוואלט מיטפרייען 

מיט גרונם, און סיי ווייל ר' משה האט אויך געהאט געעפנט א געשעפט אין 

זיין שטאט, און ער האט געוואלט העלפן גרונם מיט עצות.

איז ארויסגעלאפן  פונדערווייטנס,  ר' משה  וואס האט באמערקט  גרונם 
קעגן אים מיט גרויס שמחה: "אה ר' משה, קום אריין, פריי דיך מיט, מיט מיין 

שמחה, קוק ווי פול מיין געשעפט איז".

ר' משה קומט אריין, עס ווערט אים שווארץ פאר די אויגן, אן אנגעפילטע 
געשעפט מיט אומנוצליכע זאכן. וואס איז עס ווערד?! מיט וואס פריידט זיך 

אזוי דער גרונם: "גרונם – זאגט ער – געב א קוק איך האב אויך געעפנט א 

געשעפט, איך האב אויך נישט געהאט צופיל געלט דאס אנצופילן, דערפאר 

האב איך טאקע אריינגעלייגט ווייניגער זאכן, אבער די זאכן וואס איך האב, 

זענען עכטע זאכן, עסן וואס מענטשן וועלן קויפן און קענען עסן".

גרונם פרעגט: "ר' משה, זאגט מיר דעם אמת, ווען איר קומט אריין אין מיין 
געשעפט און איר זעט אז עס איז אזוי אנגעפילט, קענט איר זיך נאך פרייען 

מיט אייער געשעפט וואס האט נישט אזויפיל זאכן?".

ר' משה: "איך האב שוין געזאגט, איך האב עכטע זאכן, און דו האסט...".

דעם,  פון  יעצט  נישט  יעצט  "לאמיר  גרונם: 
לאמיר רעדן פון פאקטן, מיין געשעפט איז פול, און 

אייערס האט אסאך ווייניגער זאכן".

ר' משה: "פול מיט וואס??? מיט גארנישט!!!".

גרונם: "איר הייבט אן די מוסר שפראך, איך וויל 

נישט יעצט קיין מוסר, יעצט לאמיר קוקן אויף די 

פאקטן".

זענען  זאכן  די  פאקטן.  די  יא,  "יא  משה:  ר' 
קענען  נישט  דאס  וועסט  דו  ווערד,  גארנישט 

פארקויפן".

גרונם: "אבער למעשה איז מיין געשעפט פול".

ר' משה: "פול מיט וואס???".

"קוקט נישט יעצט אויף דעם, יעצט קוק  גרונם: 
אויף די פילע שעלפ'ס".

ר' משה: "שעלפס פול מיט גארנישט".

גרונם: "למעשה ווער איז מער פרייליך".

ר' משה: "למעשה בין איך זייער פרייליך 
מיט דאס ביסל וואס איך האב, ווייל ס'איז 

עכטע זאכן, אבער דו האסט זיך גארנישט צו פרייען מיט די זאכן 

דא, ווייל ס'איז גארנישט ווערד".

גרונם: "שוין ווייטער זאגט איר מוסר".

ר' משה: "איך רעד נישט קיין מוסר, איך רעד פאקטן, איך בין גליקליך, 
מיין געשעפט האט זיך אנגעהויבן; איך גיי פארקויפן זאכן, איך גיי פארדינען 

געלט, איך וועלן דאן קענען איינקויפן נאך זאכן, און בעסערע זאכן, און אזוי 

ווייטער און ווייטער".

יא יא, ווען מ'זאגט אז אמת'ע שמחה איז זיך צו פרייען מיט'ן אייבערשטן 
אויף א דערהויבענע וועג, איז דאס סתם א מוסר שמועס? ס'איז צוגענומען 

פון דיר די 'פאקטישע שמחה'?

וואס  איז  רוחניות  שמחה...  פאקטישע  א  דעקלעך  מילך  אסאך  דען  איז 
וועט דער אמת'דיג צוניץ קומען אויף דעם וועלט און אויף יענעם וועלט.

ווייטער,  נוצן אויף  וואס מ'קען פארקויפן און  'אמת'ע' סחורה,  זוכסט  דו 
אלע גשמיות'דיגע זאכן זענען שיין אבער ליידיג, מ'קען קיין סאך נישט טון 

מיט דעם, אודאי דארף מען עסן און טרינקען און שלאפן, און שפילען, צו 

זיין געזונט אין שטארק, אבער "פאקט" און "עכט" זענען די רוחניות'דיגע 

זאכן, דאס בלייבט מיט א איד, און דאס געבט אמת'ע שמחה פאר א איד.

אפילו נאר אביסל דאווענען און לערנען, און זיך פרייען מיט די תורה, איז 
פאר דיר ווערד מער פון אלע גשמיות'דיגע זאכן, דאס בלייבט ביי דיר, דאס 

רייניגט און הייבט דיר אויף צו קענען גיין ווייטער, און איינקויפן נאך מער, 

ביז דו וועסט זיין ריזיג רייך, מיט 'אמת'ע' סחורה.

זאגט דער נועם אלימלך וזהו און דאס איז וואס שטייט אין פסוק וצדיקים 
ישמחו און די צדיקים וועלן זיך פרייען ויעלצו בך און זיי וועלן זיך פרייען 
בכל  צדיקים,  די  אז  שהצדיקים  זאגן,  צו  מיינט  ער  לומר  רצה  דיר,  מיט 

פעם  יעדע מאל הם שמחים יותר ויותר פרייען זיי זיך מער און מער בו 
יתברך מיט'ן אייבערשטן יתברך.

זיי פארשטייען אז דאס איז 'אמת'ע' 'פאקטישע' 'גוטע' סחורה. שטייגן און 
רוחניות, טון וואס מ'דארף, תשובה טון אויף וואס מ'האט נישט געדארפט 

טון, און ווערן נאנט צום אייבערשטן.

א פרייליכן שבת און א פרייליכן פורים

סיפורי צדיקים
נאר צדיקים אויף דעם וועלט

ס'האט זיך געמאכט אמאל אין די צייט פון ר"ר אלימלך זצוק"ל, אז אידישע קינדער 

זענען געווען אין א שווערע צרה וואס האט זיי באטראפן און זיי האבן געדארפט א 

גרויסע ישועה. האט ר"ר אלימלך געמאכט אן עלית נשמה, ער איז ארויף און הימל 

און האט זיך באקלאגט פאר די צדיקים אין גן עדן אויף די צרה וואס האט באטראפן 

כלל ישראל. האבן די צדיקים אים געענטפערט, אז ס'איז שוין זייער לאנג פון ווען זיי 

זענען אוועק פון די וועלט, און זיי ווייסן נישט וואס עס גייט פאר אויף דעם וועלט.

נישט  געווארן  נסתלק  זענען  וועלכע  צדיקים  די  צו  געגאנגען  אלימלך  ר"ר  איז 

אזוי לאנג צוריק און האבן נאך מער שייכות מיט דעם וועלט. אבער זיי האבן אים 

געזאגט, אז זיי זעען בלויז ווי השפעות טובות קומען אראפ אויף דעם וועלט, און 

דאס וואס ס'איז שווער אויף דעם וועלט, איז ווייל ס'ווערט קאליע אויף דעם וועלט, 

און דאס קענען נאר די צדיקים וואס לעבן נאך פאררעכטן, און זיי צוריק מאכן פאר 

חסדים ורחמים.

זכותו יגן עלינו ועל כל ישראל

געשריבן: 'יעקב תרגום'. פאר קאסטום באשטעלונגען צו ערקלערן שטיקלעך פון א ספר אדער א געוויסער ענין לויט אייער פארלאנג, פארבינדט אייך מיט'ן מערכת.



       ywwga, trehu ,arp                       rufz ,ca                   [twwh vba] 496 iuhkd

?i�c �r�e�k kuxp zht k�z�d zt ohsunhk hhuum ts zht xtuurtp - aurs
o ¦n 'd ©l oä §xẅ m ¤k ¦n ai ¦x §w©i i ¦k mc̈ ῭  m ¤d ¥l £̀  z̈ §x ©n ῭ §e l ¥̀ ẍ §y ¦i i¥p §a l ¤̀  x ¥a ©c

:dn̈ ¥d §a ©d(c t)   hwwar ydtzmc̈ ῭ ?rntb vnk - chrev tk iuatrv o s t vn
/k�z�dv i �n uchre, t«k o �, �t ;t 'uka vhv kfva k�z�dv inhs lhz ykgya 

 wnd hs :vkta(/ux ;s e"c) iup xhurt ybrgk Ib c �r e (d oa) t«k �u kUzd �vzt '
k�z�dhhuum ign ;rts xtuurtp huzt chut ',ubcre hhc kuxp zht 

 :ohsunhk o s t iutIb c �r e arpn yrghrp zht hwwar :euhs t ltb ?ai ¦x §w©i
 ogsftb iut,mc̈ ῭ yrghrp yhhya euxp iht iguu ai ¦x §w©i i ¦k mc̈ ῭?

xg rtbgfhkrg t rgct r,un xts zht ihs hp kg xtuu ltzt ts zht 
hhc yhhya xg huu huzt 'ixg yahb xts yguu sht thcbv ktezjh ihkuj)

(cwwg zk ;st ytvgd ytv xtuu vnvc t iup ixgdgd yahb ytv rg zt 
 ofj ,ktagfhuv ihhz idguu 'iguugd rh,n xts ytv rg ukhpt

 t hhc ymgh /vdhrsni c �r eihs t ytv aybgn t chut :irgke ign ige '
rgbhht chut rgst 'exp hs idguu ykgd ynuetc iut ogbhht yhn vru,
xts ign rty ,ntc xtuu 'cuj kgc t iup ykgd yptfgdum ytv
ign zt ihs rgs zht yptfgdum th ytv rg chut rgct 'iptfum yahb

'oht iup um yahb xts yngb -vhbhn ibhepn tk xp, ht -um vkta hs zht
 t iphue um ;hut ykgd iyrtx hs imub dgn igni c �r egfhhkd hs iut ?

 khhuu :yahb rty ign zt ydtz kfathcbv ktezjhyahb yktuu 
sunhk rgs iup tkhnn !,ushxj ,sn idguu ykgd gfkgzt ymubgd

t«k �u Ib c �r e kUzd �v ann yrgxtgd rtb ign yktuu 'k�z�dgfkgzt rgct 
 t rtp imub ydgngd ign yktuu 'yrghrp huu ykgdi c �r ergchrgs '

 iup vars hs yhhyao s tgbgdhht ihhz iup ytvgd rtb ytv xtuu '
gfkgzt iup ihhz icre rgsgh ;rts huzt 'ykgd gybhsrtp lhkrvg

 t hhc lhksbgyartp zht xts rgct 'ykgd gbhhrvcsb i c �r ekhhuu '
t hhc rgct !rgykgd gfkgzt iup icre t igdbgrc rhs yxhhv rguu

 vcuj i c �r ertb ytv ign iut 'igdbgrc um chhujn th zht ign xtuu
ktz ,ushxj ,sn .kt rgct ihs hp kg ignuetc ytv rg xtuu ykgd

 rgs zt :ihs rgs zht 'imub yahb xg ignvcuj i c �r eiup rgertya zht 
 :chreh yrghrp arpn hwwar zht rgchrgs ',ushxj ,sn,ubcrec

v c s �b sunhk hs ts zht ogs hhc zt 'rcsn cu,fv o s tiuatrv ost zt :
/yghrp huu rgykgd iup yahb lhut iut kzd iup ignubgd yahb ytv

 hhc rgctvcuj icre sunhk rgs ts zht 't«k �u Ib c �r e kUzd �vkzd rtb zt '
vnvc t iphue um r,un zht 'yrghrp huu ykgd rgct 'ruxt zht ann

'ki c �r e /(exbhp guugbgh swwct ejmh wr ejmh ,kve)

 - vthkp arsnut �r�h �,$b ,ubcrev ,arp ,�t ktrah ugnaaf
:dn̈ ¥d §a ©d o ¦n 'd ©l oä §xẅ m ¤k ¦n ai ¦x §w©i i ¦k mc̈ ῭ (c t) arsn iht yhhya xg

(j y vcr trehu) 'utrh,b ,ubcrev ,arp ,t ktrah ugnaaf isht hs iguu
:ytvgd trun hhz ictv ,ubcre iup varp hs yrgvgd ictvige ign 

 hs ihhz rhcxnvthkp arsnchren ohhc aybgn rgs zt 'yhhya xg '
hs um yuy ign xtuu xgkt zt 'iyftry yprtsgd ytv 'icre rgs ihhz
hs ictv tkhnn 'aybgn irtp ity yprtsgd ,ntc ign yktuu vnvc

yprtsgd ign yktuu ihruxh khphuu 'vrhcg ihht rtp zt igzgd isht

zht rgchrgs /,urhcg ity um trun t ignuetc hhz ictv 'iftn lrus
" iuak rgs yud '",«ub c �r e �v , �a �r �pogs iup aurhp rgs ybhhn xts

ogs hhc zht vbuuf hs xtuu xts 'icre /(ywwga, iukucz jna)

",t�y &j�k wv&k" &jh$a �n&v i (v«f r &p hhc yhhya xtuurtp
x ©t `ḧg̈ x ¤y £̀  Fz`ḧ ©g l©r ai ¦x §w ¦d §e mr̈d̈ z ©n §y ©̀ §l `ḧ¡g¤i ©gi ¦yn̈ ©d o ¥dŸk ©d m ¦̀

.z`ḧ ©g §l 'd ©l mi ¦nz̈ xẅä o ¤a  (d s)gkt hhc xtuurtp ihhyartp ign ;rts
 icrez`ḧ ©g rgs zt yahb yhhya z`ḧ ©giut iyargchut irtp zht 

 yhhya ts teusz`ḧ ©g §l 'd ©l hhc iut rh �g a iup jwwr lhut yhhya rcsnc)

(uy jf 'd ©l z`ḧ ©g §l cg̈ ¤̀  mi¦f ¦r xi ¦r §yEkhhuu :irgpybgrtp um xts rtb ?
 euxp iht yhhya xgmr̈d̈ z ©n §y ©̀ §l `ḧ¡g¤i ©gi ¦yn̈ ©d o ¥dŸk ©d m ¦̀ihua yhhya  '

 ybhhn xtuu ohrpx hs ihtmr̈d̈ z ©n §y ©̀ §l vchx hs rtb ?©gi ¦yn̈ ©d o ¥dŸk ©d m ¦̀
`ḧ¡g¤i rgs ytv xtuurtp '©gi ¦yn̈ ©d o ¥dŸk idguu ?ydhsbhzgd ,mr̈d̈ z ©n §y ©̀ §l

 t iprts hhz iut 'ydhsbhzgd ytv ektp hs khhuuvrpfytv rgchrgs '
ektp irtp ihhz rpfn iut icre t igdbgrc um hsf ydhsbhzgd ivf hs

 hhc ipgry rhn iut !lhut jwwr iup rhga yhhya xtuu'd ©l z`ḧ ©g §lydtz '
 hhc xtuurtp 'iyrts hwwarjwwr rh �g a ?wvk yhhya kg rpfna lsnkk

sckc v"cev tkt tyjc rhfn ihta ;uxc tku vkhj,c tk vghsh uc ihta'
 rgs zt ybhhn xtsjwwr icrergs rtb xtuu ,urhcg hs ;hut rpfn zht 

 ybhhn xts iut 'yxhhuu rgyargchut'd ©l z`ḧ ©g §lgckgz hs tkhnn '
 rgs khhuu :ts zhtjhanv ivfrgs xtuu ,urhcg hs yahb lts yxhhuu 

rgchrgs 'yxhhuu rgyargchut rgs rtb 'iguugd rcug ytv ektp
 lhut ts yhhya.z`ḧ ©g §l 'd ©l /ewwusu (kwwz tbvf whrt ohhj wrv - vru,v exg)

vruxnc vgsubu yrtuu hs ktn hhuum ,ufhha hs

 :d̈i ¤lr̈ E` §hg̈ x ¤y £̀  z`ḧ ©g ©d dr̈ §cFp §e (sh s) iht yhhyaohruyv kgcxg zt :
 iht ktn hhuum ts zhtlwwb, yrtuu hs dr̈ §cFp §e /tsiut 'z ¤̀  'd c©i dr̈ §cFp §e 
 .eiä §iŸ̀  z ¤̀  m©rf̈ §e eic̈ä£r /(sh ux whgah)iht yhhya xg ?,ufhha hs zht xtuu

wev ohrpx yhn xts zht yptrya rg iguu rgyargchut rgs zt s �x �j
 rtb yptrya iutv s �n s�d�b �f v s �n;hut ixhuu ktz aybgn rgs hsf '

 :lknv sus ybhhn xts iut 'ity vcua, um xtuudŸ ©̀  i ¦M c ¤qg̈ 'd L §lE
Ed ¥y£r ©n §M Wi ¦̀ §l m ¥l ©y §Y /(dh cx ohkv,)rgyargchut rgs xtuu xts 

 t zht yptrya s �x �j yptrya rg khhuuv s �n s�d�b �f v s �n ytv rg xtuu

itygdyhhya xts iut /ity um vcua, xtuu ;hut ixhuu ktz rg hsf 
 lhut (zh y ohkv,) ,dÿr̈ hẗ §y ¦n 'd r ©cFpukhpt zt ixhuu yztk rgyargchut rgs

 'aybgn t yptrya iut 'ypan yftn rg.dl̈ ¤q oFib̈ ¦d rÿẍ W ¥wFp eiẗ ©M l©rŸt §a zt
'ydhsbhzgd ytv ign xtuu ihbg gckgz ogs ;hut yptrya rg v s �n s�d�b �f v s �n/

 ,ufhha hs zht xtsdr̈ §cFp §e dr̈ §cFp §e : ,'d c©i dr̈ §cFp §eyztk rgyargchut rgs
iguu 'ohnjr zht wv 'ohnjrv ,sn ihhz ixhuu  ,eiä §iŸ̀  z ¤̀  m©rf̈ §erg ,gac

 ixhhv xtuu vrhcg hrcug hs yptryaeiä §iŸ̀'zht ogs um vchx hs iut '
 ick :d̈i ¤lr̈ E` §hg̈ x ¤y £̀  z`ḧ ©g ©d dr̈ §cFp §e lrus ixhuu ktz aybgn rgsv s �n

v s �n s�d�b �f/ogs ;hut ity vcua, ktz rg hsf ydhshzgd ytv rg xtuu '
(uuwwdu sagkg swwct kchux ohhj ;xuh wrv ipdv jrp)

" xrybue rgs"rnt iukuczku ;hut yuehk t "vjnac ihcrn rst xbfban" ,ushxj hwwpg $6
 ohruphx 50 iut ,wwvg rgyrguu iyhhz 320 ahsht ;hut vsuvh xsrp rpx ogs lhutgwwa, iut ywwxa, ,ba iup gmcnc rtp yxtpgd rghhz igbgz ohrpx hs $10

 'vnusfu ohbcu ,uct rtp ,ub,nikgyatc um ypgagd ohrpx rghht ygc 'ohrpxv okug iht ignuetc um

al̈g̈a xÿä - dkld oi` lwpiee xrcohrup ltb vwwht ibhharg yguu :

 496$ iuhkd ywwga, trehu   wiphilw ield oeleaf dcedi i''r xe`l `vedpardesyehuda1@gmail.com"  "mixtqd mler 496$ iuhkd ywwga, trehu 



zecaerd xecn
dnyp ` oiif owzn ev cl`ee oi` hr'fcp`larb

kwweumz rgc cus ktrah wr ewwvrvshxj t ytvgd ytv 'ehbsgkhuu iup ehsm rgs 
hrprgsbht dtyhhrp dguu iphut yztkgdxhurt lhz ohhj wr ytv ktnbhht 'ohhj wr
ytv ktn hs rgct 'vga rtp t igngb ydgkp vghxb hs /ehbsgkhuu ihhe ihhd um
rg iut sktuu iht ygwzsbtkcrtp lhz ytv rg iut dguu hs ynurertp xgpg lhz
rgs zt yhkjn zht rg iut it lhz yeur ,ca rgs /xhurt dguu ihhe yahb ypgry
t xbyhhuurgs iup ohhj wr ygz dhsbgfuz huzt /,ca iyrts ihhz um zht wv iumr
oht ktz rgbgh zt ij ipgry ktz rg iyargchut ogs ygc rg iut zhuv ihhke

/,ca ;hut iztkbhhrt
iphut it yptke iut idtuu iut srgp ihhz um ybhc iut zhuv oum yrtp ohhj wr
ts ige rg um hud ogs ydgrp ohhj wr iut rhy hs oht ybgpg hud rgykt t 'rhy
wr /rgnhm t igdbhs oht rg yguu kcur 2 rtp ydtzgd ytv hud rgs ?,ca ihhz
igbge yguu rg zt ishrpum iguugd zht rtb zhhrp iphut yeuegd yahb ytv ohhj
irtp vtsuvu jca t yhd ohhj wr /cuya t iht vjubnc ,ca rgs iguutrp
iht oht hhc zht rg huu huzt ehsm idhkhhv iyhn raen lhz zht iut iyarchut
vjna ihhz rgct /vbuuf iut vjna yhn igbguuts lhz ykgya rg iut 'ehbsgkhuu
iup rhy hs huu yrgvgd rg ytv igbguuts iftb lhhkd iguu yrgyaum irtuugd zht
zht idtuu xbgnguu !gyty  idgrp iut ihhrt ignue iaybgn iut lhz ybgpg cuya
t igdbusrtp ytv rg zt ykhhmrgs hud rgykt rgs ytv ?ixhursbht isbucgdum

 /sht t rtp rgnhm
ymgh :ydtzgd iut rgyfgkgd ixhurd t iht yztkgdxhurt lhz ictv ohud gdbuh hs
ohud gdbuh hhrs zhc dbtk yahb yrghusgd xg iut !icre t ltb ictv rhn ikguu
gymgk gbhhs zht xts zt oht idtz iut rgnhm xwohhj wr iup rhy hs igbgpg
rty vfkv hs yhuk zt :igygcgd hhz ytv ohhj wr !hushu idtz yxbge iut iyubhn
'ts iup iphukybt yahb huu hhx lts ige rg iut ',ca iht hushu idtz yahb ign
igntzum lhz ictv ohud hs /,ca ihht ltb iptfbhhrt ktz rg 'hhz iup rg ygc

 /iguugd ohfxn ictv iut ysgrgd
hhz iut isgh ;hut sjp t iprtuugd ytv xtuu ybuv rgxhurd t ytvgd ictv hhz 
iup ihhdxhurt yahb ktz ohhj wr zt icgd dbuyft ktz ybuv ogs ydhhkgd ictv
ohud hs /ixhhrum oht rg ktz ihhdxhurt yguu rg chut ydtzgdbt rht iut 'rgnhm
',ca ,sugx um iatuu ignubgd lhz ytv ohhj wr iut rgnhm ogs yztkrtp ictv
/khun iht vkj hs igngbhhrt ybgegd yahb rg ytv egra iut sjp iup rgct
ybuv hs ytv rgsbutuu ihhz um iut ybuv icgk vkj hs ydhhkgdeguut ytv rg
wr iut ,ca ,urhnz hs igdbhz ignubgd lhz ohhj wr ytv khhuurgs /ixgdgdphut xts
ybuv rgs huu huzt oht iup idhut hs ptrt yahb yngb ybuv rgs huu ygz ohhj

 /igdbhz iyhn yhn yktv
t ohkv, ydtzgd rtb 'yftb gmbtd hs dhut t yftngd um yahb ytv ohhj wr 
iut hrprgsbht irtuugd zht xg zhc apbv ,ufp,av iut ,uhfc yhn yhhm gmbtd
hs um ihhd irtp ohud hs /yhhm grgdbgk t igbguuts ykgyagd lhz ytv rg
hhz zhc ohhj wr ;hut icgd dbuyft ybuv ogs ixhhvgd rgyhhuu hhz ictv ygcrt

hs ykhpagdpt lhz ytv igbguuts iftb /yftbhhc rgygpa ignue ehrum ikguu
ytv rg iut ybuv irtp vkj hs igcgdgd ytv ohhj wr iut yftbhhc huu gckgz

 /ixgdgd lhut xts
lhz ydhhk iut ohhj wr icgk ynue ybuv rgs iut ,urhnz igdbhz it ychuv ohhj wr
ytv iut 'rgyfhhk kxhct ybngytgdpt ymgh ihua ytv ohhj wr !oht icgk
lhz ytv ohhj wr /iueh, t ;rts xtuu vnab gdhkhhv t zht xts zt igbtyartp
ige rg rgct ,usugx aka um iatuugd lhz ytv iut vjbn igbguuts ykgyagd
xtuu 'ybuv irtp vkj hs icgdgd rgshuu ytv iut 'vkj hs iup ixg yahb rgyhhuu
ybuv rgs iut ,urhnz igdbhz um it ychuv ohhj wr /ixgdgdphut lhut xts ytv
ihhn yzhc us idtz um huu huzt xhua ihhz ;hut lhz ydhhk iut ohhj wr um ybtb ynue

 !ymgh ,hcv kgc
rgs zt igbtyartp ytv iut 'dhyfhk ihua zht xg zt ykhpgd ihua ytv ohhj wr
ohud hs rgshht iphukybt igbge yguu iut 'irgya yahb ihua oht yguu ybuv
ihhz um iut rgnhm iup xhurt ohhj wr yhhd ,ca htmun lhhkd !ehrum ignue
irtp um it ychuv iut idtuu ihhz yngb ohhj wr /xhutrtp ybuv rgs yhhd rgsbutuu
hs idgebt oht ignue dguu iyhn iht rgct /rgzhhuu dguu ihhz yrguu ybuv rgs iut
lhz ign yguu ymgh :ydtzgd hhz ictv igzrgs oht ictv hhz iguu iut ohud hhrs
rgct !ohhj wr um igngb lhz ybuv ogs ixhhvgd ictv hhz iut !rhs um igngb ihua

 /ywryprgs hhz iut ohud 3 hs ;hut igdbhrpa ignubgd ytv ybuv rgs
kxhc t irtpgd iut iyargchut irtp vtsuvu jca t icgdgd ytv ohhj wr
iguu /ybgegd ihua ytv rg xtuu dguu ifhhkd iphut iguugd zht rg zhc rgyhhuu
ydhk ybuv rgs huu igzgd ytv ohhj wr iut hhragd t ybuv rgs yhd dbhkmukp
iut ehbsgkhuu ihhe irtpgd lhhkd zht iut yegsgdum oht ytv ohhj wr /yhuy
rgsbutuu ihhz um rgct !oht yhn igagd zht xtuu ehsm irtp ikhhmrgs yktuugd
grguua t yftngd zbut yxtv :ydtzgd iut iguugd ohsen ehsm rgs oht ytv
ihhz ie,n um vhfz t ytvgd yxtv us zt ixhuu uyxktz rgct ',ca ogs vsucg
hs iup vkj hs yhn iut !iueh, t ;hut irth ihua yrtuu xtuu vnab gdhkhhv t
oht yxtv us khhuu rtb /iueh, ihhz ytvgd ihua rg ytv ,usugx hhuum gyarg
;ud ihhz iht vause t icgdgdbhhrt uyxtv ,usugx aka iup vkj hs icgdgd lhut
ybuv ogs ctrdtc iut ihfhrf, ogs iup ltn iut vrujx ogb hhd rgchrgs 'lhut
rg /ixhhvgd oht ytv ehsm rgs xtuu xgkt ydktpgd ytv ohhj wr /sucf lrsc
igbtyartp ihua rg ytv ymgh  iut xb hs rtp gwwacr ogs yebtsgd ytv

twwghz /ichut iup iucaj t yhn zht xgkt /ywzsbtkcrtp lhz ytv rg xtuurtp

'tahnhhe hwwb ayhuutcgk kthrzg oujb rwwrv ic cegh wrv hbcf hsfbk cuy kzn
,frcu 'hwwb rgkxge ihnhbc r jwwwvrv ic rhtn ohhj wrv hb,jk cuy kznu 'icv ,skuvk
hukv sus rzghkt wrv vwwv ohscfbv ohbezv kfk vauses ,jb cru oukau ohhj

twwyhka ehbyhke hukv rzghkt wrv nwwtu ayhuutcgk rzghkt van wrvu drgcbzur
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משה נאך משה רבינו וואס ער איז דאך געבוירן  ער הייסט) .און צו זיין מאמע פייגא גיטל)אין רוסלאנד( תרנ"ה צו זיין טאטע ר' דוד פיינשטיין אב"ד אוזדא און סטראבין אין יאר ז' אדר : געבוירען

: קינדער.  )בת ר' יעקב משה קסטונוביץ( מרת סימא: געהאט חתונה.  י"ג אדר תשמ"ו: אוועק'. , סדר הדורות, תוספות יום טוב, של"ה הק)גר"א(. ער שטאמט פון דער ווילנא גאון אין די טאג פון זיין יארצייט(

( אן 6ורט, ( אן איידעם ר' שבתי רפפ5( אן איידעם ר' משה דוד טנדלר, 4, )אוועק ווען זיין שווער האט נאך געלעבט(( אן איידעם ר' אליהו משה שיסגל 3( ר' ראובן פיינשטיין, 2( ר' דוד פיינשטיין, 1

אין אוזדא, דערנאך אין לובאן, אין יאר תרצ"ז איז ער געפארן קיין אמעריקא ווי ער איז געווען שטארק באקאנט  געווען רב: .ר' איסר זלמן מלצר פון סלוצק תלמיד פון:איידעם ר' אברהם אורן. 

מיינונג און פסקים, און ביזן היינטיגן טאג טוט מען זיך פארלאזען אויף זיינע פסקים. ער איז דארט געווען ראש ישיכה און אנגענומען ביי אלעמען און מען האט זיך שטענדיג גערעכנט מיט זיין 

 אויף הר מנוחות אין ירושלים. ליגט:ער  ., דרש משהאגרות משה, דברות משה שו"תפון זיינע ספרים:  פון ישיבת תפארת ירושלים.
 

 מאל ש"ס 202

גאון און צדיק ר' משה פיינשטיין ז"ל האט אמאל  דער

געמאכט א סיום הש"ס, און ער האט זיך זייער שטארק געפריידט, 

האט אים זיין אייניקעל געפרעגט, זיידי פארוואס ביסטו אזוי פרייליך 

דאסמאל, עס איז דאך נישט 

די ערשטע סיום וואס זיידי 

מאכט, האט ער געענטפערט 

י עס איז טאקע נישט ד

ערשטע עס איז די צווייטע, 

האט דער אייניקל געפרעגט, 

איז עס דען נאר די צווייטע 

סיום וואס זיידי מאכט, איך 

געדענק אז זיידי האט שוין 

אסאך מאל געענדיגט ש"ס, האט ער געענטפערט אז דאס איז די 

צווייטע מאל הונדערט און איינס צוזאמען איז עס צוויי הונדערט 

  .202און צוויי 
 

 זיך ווייטוהן אבער נישט קיין יוד

פיינשטיין האט געהאט א מענטש וואס פלעגט  ר' משה

און  איהם ארום פירען מיט זיין קאר ווי ער האט געדארפט אנקומען,

אלס כבוד פאר דער גאון האט ער שטנעדיג געעפענט די טיר אז ר' 

אט משה זאל אריין גיין און דערנאך צוגעמאכט די טיר. איינמאל ה

דער מענטש אפגענומען דער גאון פון א ברית, און אזוי ווי שטענדיג 

האט ער געעפענט די טיר פאר דער גאון אריין צו גיין, און ווען ער 

האט פארשטאנן אז דער גאון איז אינעווייניג האט ער צוגעמאכט די 

טיר. דער אמת איז אבער געווען אז א חלק פון דער האנט איז דאך 

די טיר, און דער רעכטע האנט איז שטארק צודריקט  געווען ביי

געווארן און דער גאון האט געהאט שטארקע ווייטאגן דערפון, דער 

גאון האט אבער געוואוסט אז אויב ער וועט עפעס זאגן אדער אפילו 

עפענען די טיר פון די קאר צו ארויס נעמען זיין האנט, וועט יענער 

ער האט וויי געטהון דעם גאון,  יוד זיין זייער פארווייטאגט אז

דערפאר האט דער גאון זיך איינגעהאלטן צו זאגן א ווארט ביז ער 

 איז אהיים געקומען.
אהיים האט ער באדאנקט דער יוד פאר איהם  אנקומענדיג

אהיים טראגן, און ערשט ווען ער איז אריין צו זיך אין שטוב, האט 

דער גאון זיך גענומען שרייען שטארקע קולות פון ווייטאג, אזוי ווייט 

אז מען האט איהם געדארפט אריין פירען אין שפיטאל צו פארעכטן 

נישט געקענט ריקען זיין  חדשים האט ער 6זיין האנט, און פאר 

 רעכטע האנט ביז עס ווערט אויסגעהיילט.
דעם קען מען זעהן די ווייטאגן וואס ער האט געהאט  פון

ווען די  טיר פון דער קאר איז געווען פארמאכט אויף איהם, אבער 

 כדי נישט צו ווייטוהן א יוד האט ער גארנישט געזאגט. 
 

 א וואנט –א הלכה 

דער גרויסע גאון ר' משה פיינשטיין זצ"ל  די ישיבה פון צו

וואס האט געוואוינט אין אמעריקא, איז אמאל געקומען א גרויסע 

עושר צו געבען א גרויסע נדבה פאר די ישיבה. דער עושר איז 

געגאנגען צו דער אפיס פון ישיבה און געזאגט אז ער וויל געבען 

ראש ישיבה ר' געבען נאר דער נאר איבערגעלט, אבער ער וויל עס 

 משה.
האט דעמאלסט געהאלטען אינמיטען דאווענען  ר' משה

שמונה עשרה, און דער וואס האט געפירט די געלט זאכען פון די 

ישיבה איז געגאנגען צו בית המדרש צו רופען דער גאון זאל קומען, 

האט ער געזען ווי דער גאון האט געענדיגט שמונה עשרה, האט ער 

שוין קומען ווייל מען קען דא מאכען אסאך געלט איהם געבעטען צו 
גאון האט אבער נישט געוואלט אויסטרעטען  דער פאר די ישיבה.

ווייל איינער וואס שטייט אונטער איהם  האט נאך געהאלטען 

אינמיטען שמונה עשרה, און ווי די הלכה זאגט טאר מען נישט 

 אויסטרעטן פאר איינער וואס דאווענט נאך.
ש האט געמוטשעט אז מען קען דא פארלירען מענט דער

אסאך געלט פאר די ישיבה, און פרובירט צו מסביר זיין אז עס איז 
'דו זעהסט האט זיך דער גאון אנגערופען  פאר די טובה פון די ישיבה.

 נישט אז איך האב דא א וואנט און אך קען נישט צוברעכן א וואנט'!
 

 פאלגן הלכה ראטעוועט

די צווייטע מלחמה איז דער גאון ר' משה פיינשטיין  פאר

זי"ע געווען רב אין לובאן א שטעטעלע אין רוסלאנד. ווי באקאנט 

האבען די יודען אין רוסלאנד דעמאלסט שטארק געליטען פון די 

רוסן וואס האבען געפייניגט די יודען אויף טריט און שטריט. איז 

וואס האט אנגעטוהן אסאך ליידער געווען דארט א יודישע מסור 

צרות פאר די יודען דורך זיי שטענדיג פארמסרן פאר די שטרענגע 

. ווען דער )באקאנט אלס די קעי. דזשי. בי.(רשעות'דיגע רוסישע פאליציי 

מסור איז עלטער געווארען און ער האט געפילט אז ער האלט פארן 

האט זיי שטארבען, האט ער געלאזט רופען די חברה קדישא און ער 

געזאגט, אז אזוי ווי ער פילט אז ער גייט שטארבן און ער ווייסט 

אלע זיינע עבירות וואס ער האט געטוהן, און ער האט שטארק חרטה, 

און ער ווייסט אז אין הימל ווארט איהם א שטארקע שטראף, דערפאר 

וויל ער האבען א שטיקעל שטראף אויף דער וועלט, אז ווען ער 

ען איהם נישט באגראבען אזוי ווי מען באגראבט א שטארבט זאל מ

נארמאלע מענטש וואס דאס איז ליגעדיג, נאר מען זאל איהם 

, וואס דאס איז א צער און א )קבורת חמור(באגראבען שטייענדיגהייט 

בזיון פאר די נשמה, און אזוי האפט ער וועט זיין שטראף אין הימל 

ען זיין חרטה, האבען זיי זיין לייכטער. די חברה קדישא האט געז

איהם פארשפראכען עס צו טוהן, און דער מסור איז אוועק. פאר די 

לוי' זענען זיי געגאנגען צו ר' משה און געפרעגט צו מען זאל טאקע 

אזוי טוהן, ווייל דער נפטר האט אזוי געבעטען אלס א פארגעבונג 

 (332) 28גליון שנה ז'  – ויקראפרשת 

 

 כתה ד' –ע"י אלימלך הנשטטר מלמד תשב"ר בת"ת דרכי אבותינו לייקוואד יצ"ו 

 shabbosstory@gmail.com, או לאי מעיל 0652 678 347 לנדב וליטול חלק בזכות הפצת סיפורי צדיקים רופט
צו  ערלויבט נישטעס איז גליון פאר אייערע בית המדרש, מוסדות התורה וכדו', אבער  'גאנצע': מיר געבן רשות צו מאכן קאפיס פון די הבהרה

צו נעמען אונזער מעשיות וואס מיר האבן אפגעטייפט  ערלויבט נישטאויך איז ארויס נעמען שטיקלך און מאכן קאפיס פון בלויז א חלק דערפון. 
שיות און עס טוישען אויף סיי וועלכע וועג אז מען זאל עס קענען ניצען פאר אייגענע געברויך, מיר האבן אריין געלייגט אסאך ארבעט אין די מע

 יצען קען מען אונז רופען און מסדר זיין(.)אויב ווילט איהר אז מיר זאלן אייך שיקען מעשיות אויף א וועג וואס איהר קענט עס נ

http://www.yeshiva.org.il/wiki/index.php?title=%D7%A7%D7%95%D7%91%D7%A5:Ravfeinstein.jpg


 

 התודה והברכה                 
 לידידי הר"ר אהרן לנגסם הי"ו

 בעל החנות                    

  judaica corner 4301 13av    
 העומד תמיד לימיננו 

 בהפצת סיפורי צדיקים 'שלא ע"מ לקבל פרס' 
 בלב ונפש חפצה

 פארט איהר אויף מקומות הקדושים, איהר זאלט וויסען אז צדיקים האבן הנאה 
 זיי פויעלן ישועות.אז מען רעט פון זיי און 

 קומט נישט אהן אהין ליידיג.
 צדיקים,  200מיר האבן באשרייבונגען פון בערך 

 רופט אונז גענוג פרי און מיר וועלן פרובירן אייך צופרידן צושטעלן פאר א צוגעגנליכע פרייז

shabbosstory@gmail.com 

1347 678 0652 

 

די הלכה אויף זיינע זונד? האט ר' משה געזאגט מיט פעסטקייט 'אז 

לאזט  נישט אזוי באגראבען און אפילו די נפטר האס עס געבעטען, 

דערפאר זאל מען איהם באגראבען נארמאל', און מען האט טאקע 

 אזוי געטוהן.
שפעטער זענען די רוסישע פאליציי געקומען און  א טאג

מיט א שטרענגקייט געהייסען עפענען די קבר פון די מסור, און 

זיי געבעטען אז די יודישע הלכה לאזט נישט, האט וויפיל מען האט 

עס נישט געהאלפען, און מען האט געמוזט אויף גראבען די קבר. 

ווען די פאליציי האבען אריין געקוקט און געזען אז דער מסור ליגט  

נארמאל, זענען זיי אוועק געגאנגען, געקריצט די ציין און גארנישט 

 געזאגט.
געווארען אז דער מסור האט  איז מען געוואר שפעטער

בכלל נישט חרטה געהאט, נאר פארקערט אז אפילו פארן שטארבען 

האט ער געטראכט ווי אזוי ער קען מאכען צרות פאר די יודען. איז 

ער געקומען אויף א פלאן, אז ער האט געזאגט פאר די פאליציי אז 

ט זיי די יודען האבען איהם זיכער פיינט פאר אלע צרות וואס ער הא

געמאכט, וועלען זיי זיכער נקמה נעמען אין איהם, צו באגראבען 

שטייעדיגעהייט, און ווען די פאליציי וועט עס זעהן וועט מען 

שטרענג באשטראפען די יודען פאר טשעפענן דער מסור וואס האט 

שטענדיג געהאלפען די פאליציי אנטקעגען די יודען. כדי די פלאן 

יך געמאכט ווי ער טוט תשובה, און זאל ארבעטען האט ער ז

געבעטען די יודען זאלען איהם באגראבען שטייעדיג, און די פאליציי 

וועט עס זעהן און באשטראפען די גאנצע יודישע קהילה. אבער דורך 

די כח הפסק פון ר' משה וואס האט זיך  נישט גערוקט פון די הלכה 

, זענען די יודען אפילו ווען עס זעהט אויס אז די יוד האט חרטה

 געראטעוועט געווארען.
 

 די אלטע בעקעריי

גאון ר' משה פיינשטיין זצ"ל האט זיך געפירט אלע  דער

יארען צו קויפען מצה אין א געוויסע מצה בעקעריי. יארען שפעטער 

האט זיך געעפענט א מצה בעקעריי ווי מען האט געבעטען דער גאון 

אכטונג דארט שטארק ט צו געבען דארט א הכשר, ווי מען הא

ען זאלען קענען , אז מענטשמיט אלע חומרות און הלכותגעגעבען 

קויפען גוטע מצות, און דער גאון האט מסכים געווען און געגעבן 

 זיין הכשר אויף די נייע מצה בעקעריי.
עס איז געקומען נאנט צו פסח, האט א יעדער  ווען

פון דער בעקעריי ווי  מצות פארשטאנען אז דער גאון וועט קויפען

די הכשר, אבער דערווייל האט ער געקויפט  געבט זיין אייגענעער 

פון די זעלבע בעקעריי ווי ער האט געקויפט ביז היינט, און מצות 

נייע ער האט מסביר געווען ווייל אויב ער וועט קויפען פון די 

ס בעקעריי מיט זיין הכשר, וועלען מענטשען מיינען אז די סיבה ווא

ער האט אויפגעהערט צו קויפען ביי די אנדערע בעקעריי איז ווייל 

 וועט נישט קויפען דארט קיינערעפעס איז נישט גוט דארטען, און 

אז  בעקעריי די אלטע, דערפאר קויפט ער ווייטער ביי קיין מצות

 .יענער זאל נישט האבן קיין שאדן פון געלט צוליב איהם
 

 חינוך איז וואס מען זעהט

'יקח נא מעט מים ורחצו שטייט אין פסוק,  פרשת ויראאין 

, והקב"ה שילם לבניו ע"י )ישמעאל( 'על ידי שליחזאגט רש"י  רגליכם'

, דאס מיינט: אז אברהם אבינו האט געברענגט וואסער פאר שליח'

די געסט דורך א שליח און ער האט עס נישט אליינס געברענגט, 

ודן האבן געדארפט וואסער אין די דערפאר יארן שפעטער ווען די י

מדבר, האט עס דער אייבישטער  נישט געגעבן אליינס, נאר דורך 

משה רבינו וואס האט געדארפט גיין צו די שטיין און ברענגן פון 

 דארט וואסער פאר די יודן.
דארף מען פארשטיין, אברהם האט דאך געשיקט  לכאורה

ווייל אזוי וועט זיך ישמעאל  זיין זוהן ישמעאל צו ברענגן די וואסער,

אויב  אויס צו לערנן צו טוהן מצוות אזוי ווי רש"י שרייבט דארטן,

? ענטפערט הרה"ג רבי משה א שטראףאזוי פארוואס קומט זיך איהם 
 'זעהט'וואס דאס קינד דאס פיינשטיין זכר צדיק לברכה, אז חינוך איז 

 אברהם איהם. אויב 'זאגט'ביים טאטן און נישט וואס דער טאטע 

וואלט דאס געווען אסאך  ,וואלט אליינט געברעגט די וואסער אבינו

וויבאלד ער האט איהם  אבער, פאר ישמעאל א שטערקערע חינוך

און עס נישט אליינס  צו ברענגען די וואסער 'זאגן'ווען מיט'ן עמחנך ג
 ווי זיין טאטע טוט עס, 'זעהן'ישמעאל זאל געטוהן אז זיין זוהן 

 דערפאר האט אברהם אבינו באקומען א שטראף דערפאר.

  
 ועוד( ,הילולא קדישא)מקורות: 

 

 סגולה פאר גרויסע זאכעןמעשה פון דער אור שבעת הימים דער הייליגע בעל שם טוב פאר מוצאי שבת, וואס איז א 

ייב בעל שם טוב איז אמאל אנגעקומען צו א געוויסע שטאט ווי ער איז איינגעשטאנן ביי א יוד וואס האט געהייסן אהרן שלמה מיט זיין פשוטע וו דער
דאווענען )אין יענע צייטן האט זיך אסאך מאל געמאכט רבקה. דער יוד איז געווען זייער א פשוטע יוד וואס האט נישט געקענט לערנען און קוים  וואס ער האט געקענט 

, נער האט זיך נישט אומגעקוקט אויף די פשוטע יודען(יודען וואס האבן נישט געקענט לערנען און דאווענן ווייל עס זענען נישט געווען קיין תלמוד תורות און ישיבות אזוי ווי היינט, און קיי
ן עפעס האבן זיי שטענדיג אבער דאך איז דער יוד מיט זיין ווייב געווען זייער עהרליך און אויף א יעדער זאך וואס האט זיי פאסירט אדער ווען זיי האבן נאר געטוה

 . 'זאל זיין דער נאמען פון השי"ת געבענשט אויף אייביג'געזאגט 
ווי זיין שטענדיגע מנהג, ווי ער האט דארט געטוהן זיינע הייליגע זאכן און געדינט דעם אייבישטער  טאג איז דער בעש"ט ארויס אין וואלד אזוי יענער 

 און ער האט אינזין געהאט גאר הייליגע זאכן וואס נאר צדיקים ווייסען און קענען דאס טוהן. 
יהו הנביא זיך באוויזען צו איהם, און ער זאגט איהם 'דו פלאגסט ווי דער בעש"ט שטייט דארטן אין דאווענט און טוט זיין הייליגע עבודה, האט אל אזוי 

ייסען גארנישט ווי אזוי דיך צו אינזין האבן די הייליגע זאכן אין די הייליגע שמות, זאלסט וויסען אז דער קרעטשמע אהרן שלמה און זיין ווייב רבקה וואס זיי וו
'זאל זיין מער אויף און מאכן א גרעסערע נחת רוח פאר דעם אייבישטער מיט  מיט זייערע פשוטע זאגען צו לערנן אדער צו דאווענען געהעריג, דאך טוען זיי 

 ווייל זיי זאגען דאס מיט אן אמת'דיגע ערנסטקייט, און זיי ווייסען מער גארנישט פון דעם. דער נאמען פון השי"ת געבענשט אויף אייביג'
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מודה 
אני...
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לקט רשימות רעיונות

התחזקות באמונה ובטחון 
וקבלת יסורים

מהרה"ח ר' מרדכי יצחק

בן פיגא יהודית סאמעט הי"ו 

בעת אמירת "מודה אני" מידי יום ביומו

בבית הכלא

a
a
 a
 a

                 גליון צ' - פקודי - תשע"ט לפ"ק 

אמונה איז מחבר די 
גאנצע תורה

גוט מארגן מיטוואך לסדר 'אחת אל אחת' 
)ויקהל( כ''ב אדר א' תשע''ט בית הסוהר עלנוואד 

פענסלוועניע

נייער  א  איז  עס  יא  זאגן,  אייך  וועט  איינער  אויב 

זאגן  וועסטו  בלאט,  נייער  א   - ניי  איז  אלעס  טאג, 

זייער טיעף  ווי בין איך, א א פלאץ  יא''. אבער,  ''יא 

אמת  איז  דער  טוען?  איך  קען  וואס  חשכות,  אין 

איז אבער דו ביסט אין א פלאץ מיט אסאך גרויסע 

ניי! איז  צו אנהייבן דעם טאג פון דאס  געלגנהייטן 

וועג,  וואס דער מהלך צו דעם? מודה אני איז דער 

קענען  אני  מודה  און  אמונה,  איז  אני  מודה  ווייל 

קלארע  א  מיט  פינסטערניש  די  באלייכטן  מיר 

שליחות  גרויסן  דעם  אין  פירן  צו  אונז  ליכטיגקייט 

אויף דעם פלאץ. און ווען מען איז אין דעם מדריגה 

מיט אמונה, איז נישט דא קיין בעסער פלאץ זיך צו 

געפינען אין די צייט. 

היינט  איך  האב  דעם,  איבער  טראכטענדיג 

)שמות  געטראפן חיזוק אין דאס פאלגענדער פסוק 

אחת  אל  אחת  היריעות  חמש  את  'ויחבר  י'(  ל''ו 

ווייסן  מיר  ווי  אחת'.  אל  אחת  חבר  יריעות  וחמש 

איז די תורה הקדושה צוטיילט אויף פינעף ספרים. 

אינערהאלב די פינעף ספרים זענען די תרי''ג מצות. 

דער גמרא זאגט )מכות כ''ג.( 'בא חבקוק והעמידן על 

אחת וצדיק באמונתו יחיה' מיינענדיג אז אלע מצות 

זענען איינס, און דאס איז אמונה. מודה אני איז אויך 

אמונה און ''זשענארעיט'' נאך אמונה. 

אלע  דורך  פארבינדן  איז  ויחבר  זאגט  פסוק  דער 

)אחת( און דאס מאכט דאס  5 ספרים אין צו איינס 

איינס! דאס איינס איז אמונה, וואס איז דער מצוה 

דער  זאגן,  מיר  קענען  איינס!  איז  וואס  'אנוכי'  פון 

פסוק ויחבר 'את חמש' מיינענדיג 'מ'ודה א'ני ת'אמר 

ח'יזוק ש'חרית'. אז דורכ'ן זאגן מודה אני אין אנהייב 

דערין  אריינטראכטענדיג  זיך  און  נייער טעג,  א  פון 

בייקומען  און  אמונה  זיך  אין  אריינלייגן  מען  קען 

און  טונקלקייט  דאס  באלייכטנדיג  נסיונות,  אלע 

מאכן דאס שיינען ווי דער זון אינמיטן טאג. און דאן 

איז דער טאג - א גוטער טאג! 
למערכת להתענגמיוחד

בס"ד

כל מצותיך אמונה

מודה אני טייטשן

נייעס פון טורמע

מודה אני טייטשן 



מצוה ח' )ל"ת ג'(

שלא להותיר מבשר הפסח 
שנאמר )שמות יב, י( ולא תותרו ממנו 
עד בוקר, וכל הנותר ממנו עד 

בוקר באש תשרופו
הקדמה למצוה ח'

נישט  זאל  מען  אז  הפסח,  מבשר  להותיר  שלא  מצוה  די 

פון  באמת  איז  צופרי,  ביז  פסח  קרבן  פונעם  איבערלאן 

סאמע  די  פון  איינס  ווייל  אמונה,  פון  יסודות  גרעסטע  די 

שורשים פון אמונה, איז דער ענין פון "אל תדאג דאגת מחר" 

מען זאל זיך נישט זארגן, וואס עס וועט זיין מארגן, און מען 

זאל האבן בטחון אז דער אייבירשטער וועט שוין צושיקן אלע 

באדערפענישן וואס מען דארף האבן, און דער אייבירשטער 

וועט שוין מארגן שיקן א פרישע השפעה, ממילא ווען איינער 

לאזט איבער פון איין טאג אויפן צווייטן איז א סימן אז עס 

פעלט איהם אין אמונה, 

די  ווי  המן,  פרשת  אין  דאס  שוין  מען  זעהט  באמת  און 

אויפן  איבערלאזן  נישט  זאל  מען  אז  אנגעזאגט  האט  תורה 

מארגענדיגע טאג, ווי עס שטייט אין פסוק )שמות טו, יט(, איש 

אל יותר ממנו עד בוקר, און באמת אז מען קוקט אריין אין 

אז  זענען מסביר  זיי  ווי  אויך  זעהט מען  די מפרשים דארט, 

וועגן דעם האט דער אייבירשטער געמאכט אז עס זאל קומען 

מיט  לאבן  מען  ווייל  טאג,  קימעדיגן  פארן  נאר  טאג  יעדן 

אמונה ובטחון אז מען איז אנגעוויזן אויפן אייבירשטן, ווי עס 

שטייט אין פסוק "ויאמר ה' אל משה הנני ממטיר לכם לחם 

מן השמים ויצא העם ולקטו דבר יום ביומו למען אנסנו הילך 

בתורתי אם לא", און דער כלי יקר[א] איז מאריך באריכות אז 

לא.  אם  בתורתי  הילך  אנסנו  ד( למען  טז  )בשלח  יקר  הכלי  וז"ל  [א]  
פירש"י אם ישמרו מצות התלויות בו שלא יותירו ממנו, ולא יצאו בשבת 
ללקוט, וכל זה נאמר על מדת הבטחון כי אם לא יותירו ממנו זהו מופת 
אוכל  מה  ואומר  בסלו  פת  לו  שיש  מי  כי  הבטחון,  במדת  שלמים  שהם 
הם  הרי  ללקוט  בשבת  יצאו  לא  אם  וכן  אמנה,  מקטני  זה  הרי  למחר 
ילכו  ואז  המחרת,  ליום  גם  להם  יספיק  אתמול  שלקטו  שמה  בטוחים 
בתורתי, כי מי שאינו שלם במדת הבטחון מכלה כל ימיו לאסוף ולכנוס 
כנודע מדרכי רוב העולם ההולכים  ומתי יעשה לבית ה' לעסוק בתורה, 

אחר ההבל ויהבלו, ועסק התורה טפל אצלם.

אין  לישראל מפני מה  ירמיה  )בשלח פ"ו( שבשעה שאמר  ובמכילתא 
אתם עוסקים בתורה אמרו לו במה נתפרנס הוציא להם צלוחית של מל 
ראו  בתורה  עוסקים  שהיו  אבותיכם  ה'  דבר  ראו  אתם  הדור  להם  אמר 

במה נתפרנסו אף אתם אם תעסקו בתורה הקב"ה מפרנסכם מזה עכ"ל.

לחם  לכם  ממטיר  הנני  הפסוק  על  ע"א(  ס"ב  )בשלח  הק'  בזוהר  ועיין 
מן השמים וז"ל: כל אינון בני מהימנותא בעאן בכל יומא ויומא לשאלא 
מזונייהו מקב"ה ולצלאי צלותהון עליה מאי טעמא בגין רכל מאן דמצלי 
צלותיה לגבי קב"ה על מזוניה גרים דיתברך כל יומא על ידוי ההוא אילנא 
דמזון דכולא ביה וכו' ועל דא לא ליבעי ליה לאינש לבשלא מזונא מן יומא 

דאס שטייט אייגענטליך אין גמרא )סוטה דף מ"ח ע"ב( תניא רבי 

אליעזר הגדול אומר כל מי שיש לו פת בסלו ואומר מה אוכל 

זארגן  נישט  זיך  ווייל מען טאר  זה מקטני אמנה,  למחר הרי 

אויף די קימעדיגע טאג.

און מיט דעם קען מען פארשטיין א זאך וואס איז לכאורה 

נותר  וואס באמת די איסור  "נותר",  א פלא ביי די מצוה פון 

טרעפט מען ביי אלע קרבנות וואס די מצוה איז צו עסן, אבער 

למעשה די מצוה איז נאר נמנה דורך די מוני המצות נאר ביי 

פארשטיין  מען  דארף  מער  נאך  פסח,  קרבן  פון  מצוה  די 

פארוואס דערמאנט מען נישט די מצוה ביי אנדערע פלעצער, 

און טאקע דעם געדאנק אליינס זאל זיין א מצוה, אז מען זאל 

נישט מאכן קיין פרנסה נאר אויפן היינטיגן טאג, וואס באמת 

זייער  זיין  קען  עס  נאר  אסור,  נישט  דאס  איז  הלכה  פי  על 

זיין אזוי שטארק און קלאר אין  ווייל די מדריגה פון  פשוט, 

די אמונה, אז מען זאל בכלל נישט האבן קיין שום דאגה אויף 

מארגן, דאס איז א גאר א גרויסע מדריגה, דאס איז נאר שייך 

ביי צדיקים, ממילא קען מען נישט מאכן א מצוה אז מען זאל 

ביי  נישט מאכן קיין פרנסה אויף די קימעדיגע טאג, אבער 

די מצוה פון נותר אדער אכילת קדשים, וואס דאס עסט מען 

בקדושה ובטהרה, דארט איז שייך די מצוה פון שלא להותיר.

און אזוי אויך קען מען פארשטיין אז דער עיקר מצוה פון 

נותר איז נאר נמנה ביי די מצוה פון "קרבן פסח", און נישט 

ביי אכילת קדשים, ווייל לויט וווי דער "חינוך" שרייבט דער 

טעם המצוה "שלא להותיר מבשר הפסח", אז דאס איז אלעס 

טוען  מיר  דארפן  ביינאכט  פסח  אז  מצרים,  ליציאת  זכר  א 

בני  נישט פאר  און עס פאסט  טוען,  חורין  בני  וואס  פעולות 

מלכים איבערצולאזן עסן פון איין טאג אויפן צווייטן עכ"ד, 

זיך אויף  ווען מען פירט  ווייל  ולענינינו איז דאס איין טעם, 

ווי בני חורין אלץ א זכר ליציאת מצרים, גדענקט מען דאך 

די אלע נסים וואס דער אייבערשטער האט אונז געטון, און 

זאל  מען  אז  דאך  איז  ניסים  די  געדענקען  פון  תכלית  דער 

יכול,  כל  דער  איז  אייבירשטער  אדער  אמונה  צו  צוקומען 

ואשר לו הכח והממשלה בעליונים ובתחתונים לעשות בהם 

די מדריגה  צו  מען  קומט  אמונה  האט  מען  ווען  און  כרצונו, 

אז מען זארגט זיך נישט פון איין טאג צום צווייטן, און לאזט 

מען מער נישט איבער פון איין טאג אויפן צווייטן, וואס דאס 

איז דאך דער תכלית פון איסור אכילת נותר, אבער באמת די 

מדריגה פון אל תדאג דאגת מחר איז גאר א גרויס מדריגה 

וואס מען טרעפט נאר ביי צדיקים, וואס זיי לעבן א גאנץ יאר 

מיט דעם מהלך.

די מצוה פון שריפת נותר

ביי מצות נותר איז דא נאך א ענף פון די מצוה, וואס איז די 

ולקטו  העם  ויצאו  הה"ד  אחרא  ליומא  יומא  לעכב  דלא  אחרינא  ליומא 
דאוקימנא  כמה  לשבת  שבת  מערב  בר  דייקא  ביומו  יום  ביומו  יום  דבר 

עכל"ק.

כל מצותיך אמונה



מצוה פון "באש תשרופו", אז אויב מען האט יא איבערגעלאזט 

פון די בשר הפסח, איז דא א מצוה מיוחדת אז מען דארף דאס 

נישט  איז  עס  אפילו  מצוה  די  וואס  פייער,  אין  פארברענען 

נמנה אלץ א באזינדערע מצוה פון די תרי"ג מצות, דאך איז 

דאס א חלק פונעם מצוה פון איסור נותר, און לכאורה דארף 

מען פארשטיין וואס איז דער תכלית פון די מצוה פון שריפת 

נותר, פארוואס דארף דאס זיין דוקא אין פייער?, בכלל דארף 

מען פארשטיין דער לשון המקרא פארוואס שטייט א אריכות 

שטיין  געדארפט  ווען  וואלט  עס  תשרופו",  "באש  הלשון 

מיינט  דאס  אז  פארשטיין  אליינס  שוין  מען  וועט  תשרופו, 

"באש" אין פייער?.

ובאמת קען מען דאס נאכמער מסביר זיין, ווען מיר וועלן 

פארשטיין דעם לשון הרמב"ם )הל' קרבן פסח פרק י' הל' י"א( וואס 

איסור  דעם  איבער  לשון  אינטערעסאנטער  א  שרייבט  ער 

פון נותר, וזה לשונו: צריך אדם להשתדל שלא ישאיר מבשר 

הפסח עד בוקר שנאמר לא תותירו ממנו עד בוקר, עכ"ל. אז 

א מענטש זאל זיך משתדל זיין אז עס זאל נישט איבערבלייבן 

פון די פלייש פון די קרבן פסח ביז אינדערפרי, וואס לכאורה 

וואלט  ער  ווייל  לשון,  רגילות'דיגער  קיין  נישט  א  דאס  איז 

געדארפט שרייבן אזוי דער לשון התורה, אז מען זאל נישט 

איבערלאזן ביז אינדערפרי, פארוואס לייגט דער רמב"ם צו 

דער ענין אז מען דארף טוען "השתדלות" כדי עס זאל נישט 

איבערבלייבן קיין בשר נותר.

פון  שורש  דער  אז  געווען  מסביר  האבן  מיר  ווי  אזוי  נאר 

נותר איז דער חלק פון די אמונה, אז א  די מצוה פון איסור 

מענטש זאל נישט האבן קיין דאגת מחר, און ער זאל זיך נישט 

דער  און  טאג,  מארגענדיגער  די  עסן  וועט  ער  וואס  זארגן 

נסיון פון אל תדאג דאגת מחר איז נישט קיין גרינגע נסיון, עס 

איז א דבר התלוי בלב, אז א מענטש זאל באמת זיין קלאר אין 

די אמונה אז נאר דער אייבירשטער איז דער זן ומפרנס הכל, 

ממילא איז דאס נישט אזא גרינגע זאך, ממילא שרייבט דער 

זאל  מען  השתדלות  אסאך  טוען  דארף  מען  מען  אז  רמב"ם 

אריינפלאנצן די אמונה און די בטחון טועף אין הארץ אריין, 

כדי עס זאל נישט צוקומען צו דעם אז מען זאל איבערלאזן 

מבשר הפסח אויף מארגן.

קרבן פסח,  דער  בנוגע  איז טאקע ספעציעל  די מצוה  און 

דאך  איז  פסח  קרבן  פון  מצוה  די  פון  תכלית  דער  ווייל 

אריינצופלאנצן די אמונה אין די נסים פון יציאת מצרים, און 

איז  פסח  טוב  יום  פונעם  מצות  די  פון  תכלית  גאנצער  דער 

דאך דאס, אז מען זאל ווערן קלאר אין די אמונה שלימה, און 

מען זאל טאקע טוען להלכה ולמעשה א פעולה פון אמונה, 

און נישט איבערלאזן קיין בשר הפסח, כדי אריינצונעמען אין 

הארץ אויף א גאנץ יאר אז דער אייבירשטער וועט מיר שוין 

מיר  דארף  איך  און  דארף,  איך  וואס  אלעס  מיט  פארזארגן 

נישט אליינס באווארענען אויפן קימעדיגן טאג.

וואס  לשון  דאס  פארשטיין  גוט  זיין  מען  קען  דעם  מיט 

ח"ו  איז  אז אויב דער מענטש  "באש תשרפו"  זאגט  די תורה 

נעכטן,  פון  איבערגעלאזט  יא  האט  ער  און  אדורכגעפאלן 

וואס דאס מיינט אז ער האט נישט געהאט די ריכטיגע אמונה 

שלימה וואס מען דארף האבן, געט איהם די תורה א עצה, אז 

ער זאל ווידער טוען א "פעולה" און דאס פארברענען בפועל, 

כדי אז דער מענטש זאל גוט אריינעמען אין קאפ אז ער איז 

בכלל נישט אנגעוויזן אויפן נעכטיגן טאג.

און אזוי ווי איך בין דאך עוסק אין דער ענין פון "מודה אני", 

האב איך געקלערט מוסיף צו זיין א שיינעם רמז, ווייל יעדן 

טאג אינדערפרי דארף א מענטש אויפשטיין און געדענקען 

אז אלע זיינע צרכים וואס ער דארף האט שוין דער באשעפער 

אנגעגרייט פאר מיר, און מען האט זיך בכלל נישט וואס צו 

זארגן וואס עס וועט זיין, ממילא הייבט מען אן דעם טאג מיט 

"מודה אני לפניך מלך חי ויקים שהחזרת בי נשמתי בחמלה", 

אז איך בין פארזיכערט אז אלעס וועט היינט זיין אינארדענוג, 

ובדרך רמז קען מען נאך צולייגן אז "באש" איז ר"ת ב'מודה 

עד  ממנו  "והנותר  פסוק,  דער  זאגט  דעריבער  ש'חרית,  א'ני 

בוקר באש תשרופו" אז אויב א מענטש האט יא איבערגעלאט, 

וואס  אני,  פייערדיגע מודה  א  ער עס פארברענען מיט  זאל 

דאס זאגט מען טאקע "בבוקר", וואס דורך די אמונה פון מודה 

וועט ער אריינעמען אין הארץ דער ענין פון אל  אני בבוקר 

תדאג דאגת מחר.

חלק א( "אשר קדשנו" - סגולת המצוה ווייזט 
אויף אמונה

מצוה  די  אז  פארשטענדליך  זייער  דאס  איז  מצוה  די  ביי 

שוין  דאס  האבן  מיר  ווי  לויט  וואס  צוליב  אמונה,  ברענגט 

מסביר געווען באריכות, אז די מצוה פון נישט איבערלאזן איז 

א רעזאלטאט פון אמונה אז מען זארגט זיך נישט אויף מארגן, 

און די מצוה פון "באש תשרופו" איז אויב מען האט נאך נישט 

אריינגענומען די אמונה אזוי קלאר, זאל מען דאס מתקן זיין 

דורך שריפה, אזוי וועט די אמונה אריינגיין אין הארץ

חלק ב( "במצותיו" - עצם קיום המצוה איז א 
נסיון אויף אמונה

לויט וויי מיר האבן מסביר געווען באריכות איז די גאנצע 

איז  מענטש  דער  אויב  אמונה,  אויף  נסיון  א  טאקע  מצוה 

טאקע גרייט צו לעבן אזוי אז עס זאל איהם נישט אנגיין ממש 

צו ער האט אויף מארגן אדער נישט, נאר ווייל ער האט בטחון 

אין השי"ת איז ער פארזיכערט אז ער וועט האבן גענוג, און 

אזוי ווי ביי די מן שטייט קלאר אין די תורה "דבר יום ביומו 

מען  אז  דאס  ווייל  לא",  אם  בתורתי  ילך  אם  אנסאנו  למען 

לאזט נישט איבער אויף מארגן איז א נסיון אוף די שטארקייט 

פון די אמונה. 

און באמת איז די מצוה א זאך וואס מיר קענען די מערסטע 

ארויסנעמען אויף למעשה, ווייל דאס איז באמת א זאך וואס 

די  ווייל  טאג,  איינציגן  יעדן  איינעם,  יעדן  פאר  נוגע  איז 

פרנסה פון א מענטש איז א זאך וואס פארנמעט זייער אסאך 

פונעם מענטש'ס געדאנקענגאנג, און אויב א מענטש וועט זיך 

מאכן קלאר אין בטחון און אין אמונה, וועט זיין גאנצער טאג 

זיין גאנץ אנדערש.

חלק ג( "וצוונו" - דאס מיינט אז יעדע מצוה איז 
א דירעקטער ציוו פון הקב"ה אליינס.

זאל  עס  אז  מדריגה  די  צו  צוקומען  טאקע  וויל  מען  ווען 

דאס  באמת  מען  דארף  מחר,  דאגת  אנגיין  נישט  באמת 

ווען  ווייל  געהייסן,  האט  אייבירשטער  דער  ווייל  נאר  טוען 

קיין  נישט  מען  האט  ה',  ציוו  דער  אויף  זיך  פאלאזט  מען 

שוועריקייטן דאס מקיים צו זיין.



א גיטע וואך, א וואך מיט ישועות און אסאך געלט.

איך האב באמת נישט געפלאנט צו שרייבן וועגן אייער די וואך, 
איך האב שוין דאכצעך מיר שוין גענוג געשריבן וועגן אייער, אבער 
אזוי ווי מען קען זיך עפעס לערנען פון די פאלגענדע שורות וועל 

איך יא שרייבן.

עס האט זיך אנגעהויבן מיט א תמימות'דיגע שאלה וואס איך 
האב באקומען פון מיין חשובע אייניקל א קינד פון 8-9 יאר, וואס 
ווען איך האב גערעדט מיט איהם אויפן טעלעפאון האט ער מיר 
געפרעגט: "זיידי וויאזוי האסטו באקומען אייער די וואך..."?, איך 
מיז אייך דא זאגן אז אט די תמימות'דיגע שאלה האט מיר געגעבן 
אזויפיל חיזוק, אז איר קענט זיך נישט פארשטעלן, ווייל ער האט 
וואך", נאר  מיר נישט געפרעגט "אויב איך האב געהאט אייער די 
ער האט מיר געפרעגט "וויאזוי" איך האב געהאט אייער, דאס האט 
געמיינט פאר מיר זייער אסאך, ווייל איך האב געזעהן אין דעם אז 
ער ליינט אפ וואס איך שרייב יעדע וואך, און ער האט געכאפט די 
"מעסדזיש" אז מען דארף האבן אמונה אז דער אייברשטער וועט 
העלפן, און ער האט נישט געהאט ביי זיך קיין שום ספק און ער איז 
געווען זיכער, אז איך "גיי" אי"ה האבן אייער לכבוד שבת, נאר די 

שאלה איז נאר "וויאזוי"...!!!.

מיט  ארויסברענגען  וויל  איך  וואס  טאקע  איז  דאס  אט  און 
אלע  אין  און  אמונה,  מיט  לעבן  דארף  מען  אז  ארטיקלען,  מיינע 
צו  דא  איז  אייבירשטער  דער  אז  וויסן  מען  דארף  אומשטענדן 
קען  רגע  יעדע  און  פונסטערניש,  גרעסטע  די  אין  אפילו  העלפן, 
מען זעהן די גוטסקייט פון הקב"ה, און מען דארף האלטן אין איין 
מיינע  אויך  אז  וב"ה  אני",  "מודה  זאגן  און  אייבירשטן  דעם  לויבן 

אייניקלעך שיחיו האב שוין דערהערט דעם געדאנק!

מען  דארף  וויאזוי,  געפרעגט  האט  אייניקל  דער  אויב  ממילא 

דאך זיין דער "גיטער זיידע" און ענטפערן...

איך  האב  פארמיטאג  פרייטאג  אז  אמת,  איז:  תירוץ  דער 

נישט  האב  איך  און  אויסזיכט,  קיין  גארנישט  געהאט  נאכנישט 

האב  איך  שבת,  לכבוד  אייער  האבן  גיי  איך  וויאזוי  געוויסט 

זאל  מען  אז  ארבעטער  קאך  עטליכע  וואך  די  פון  במשך  געבעטן 

זיי  וואס  טוען  וועלן  זיי  אז  געזאגט  האבן  זיי  און  ברענגען,  מיר 

מיר  האבן  זיי  און  געבעטן,  איך  האב  פרייטאג  היינט  אויך  קענען, 

קיין  נישט  מיר  ביי  האט  עס  אבער  האבן,  גייען  זיי  אז  צוגעזאגט 

סאך אויסגעמאכט ווייל אזוי ווי איך האב שוין דאס געהערט פון זיי 

במשך די וואך, אבער איך האב געוויסט אז די ישועה וועט קומען 

מכל מקום.

וויזיט, האט מיר איינער  און ב"ה נאכן צוריקומען פון פרייטאג 

מקבל פנים געווען מיט "צוויי אייער", איינס איז געווען גאנץ, און 

די אנדערע אביסל צובראכן, אבער נאכן קאכן איז עס געווען זייער 

פיין, ווייל דער אייבירשטער העלפט אייביג אין די ריכטיגע מינוט, 

און עס איז אמת געווען די שאלה, "וויאזוי" איך האב געהאט, און 

נישט צו איך האב געהאט.

אזוי קומט אויס אז דאס עסן אייער צוויבל איז א זאך וואס יעדע 

וואך ברענגט עס אונז אמונה ובטחון, און עס ברענגט אונז נענטער 

צו הקב"ה, ווי מיר זעהן יעדע וואך ווי ער פארלאזט אונז נישט, און 

מיר וויסן אז ער וועט אונז העלפן, נאר מיר דארפן האבן געדילד און 

אויסווארטן די ריכטיגע מינוט!

איינס פון די חידושים פון הר"ר מרדכי יצחק שליט"א איז, אז 

וואלט  ער  כאילו  ובתפילה  בתורה  עוסק  ער  איז  טורמע  אין  אויך 

דער  מקיים  איז  ער  דאס  נאר  נישט  און  טורמע,  אין  געווען  נישט 

זיינע  מיט  צוזאמען  לערנט  ער  ווי  בניכם,  את  אותם  ולמדתם 

וויאזוי לערנט ער  וועט איר פרעגן  קינדער שיעורים תמידים, איי 

מיט זיי בחברותא?, איז דער תירוץ אז מען האט א שיעור וויפיל 

טאקע  דאס  לערנט  ער  טאקע  אמת  און  טאג,  יעדן  לערענט  מען 

ער  שיקט  וואך  יעדע  אבער  פריי,  דער  אויף  זון  זיין  און  דארט, 

"שאלות" אויפן אי-מעיל ווי ער פארהערט זיינע קינדער )יא, די חתונה 

ווערט  אזוי  שאלות,  איהם  קינדער  זיינע  שיקן  אויך  און  געהאטע!(, 

דער שיעור אנגעהאלטן בחברותא.

איינס פון זיינע שיעורים איז מיט זיין חשובע זון האברך היקר 

פון  שליט"א  סאמעט  מענדל  מנחם  מוה"ר  לעדרים  תורה  מרביץ 

בית שמש וואס דינט אלץ מרביץ תורה אין די ת"ת דברי אמונה אין 

שטאט, און במשך פוןם די לעצטע צייט האט מען געלערנט מסכת 

חגיגה, און מען האט זוכה געווען דאס מסיים צו זיין.

און אט איז וואס ער שרייבט אונז בקיצור )מיר וועלן קימעדיגע וואך 

מעתיק זיין רשימות פון א באטייליגטער(.

שבת אין טורמע )ו(

זיידי וויאזוי האסטו באקומען אייער די וואך?

היכא תמצא: 
הר"ר מרדכי יצחק פראוועט א סיום מסכתא 

אין טורמע - סעודת סיום מסכתא חגיגה 
פארגעקומען אין טבריא
לייוו הוק אפ פון הר"ר מרדכי יצחק



פון  מלמדים  די  זענען  העעל"ט  תשא  כי  פרשת  דאנערשטיג 

הרי  די  צו  געפארן  ארויס  שמש,  בית  אמונה  דבר  תורה  תלמוד 

הגליל צו פראווען א ליל שישי ביי די קברי צדיקים, דער הויכפונקט 

פון  קבר  צום  אנגעקומען  איז  מען  ווען  געווען  איז  מסע  דעם  פון 

התנא רבי מאיר בעל הנס און עס איז געווען א מוראדיגער מעמד 

בקשת תפילה לזכות אבי מורי שליט"א, דערנאך איז געפראוועט 

וואס  סיום מסכת חגיגה",  "סעודת  א  אויפן פלאץ  געווארן דארט 

איז געלערנט געווארן בחברותא איך מיט מיין חשובן טאטן דורך 

די אימעיל,

מיין טאטע אליין איז ארויף געקומען אויף די ליין, און גערעדט 

די  פאר  חיזוק  דברי  און  סיום,  דעם  לכבוד  מינוט   10 לערך  פאר 

מלמדים, עס איז דא בייגעלייגט די דרשה:

דברי ברכה לרגל הסיום מאת הר"ר מרדכי יצחק שליט"א
העתק מהריקארדינג אות באות

א גוטע נאכט מיט גרויס איבעראשונג, איז מיר א געוואלדיגע 

כבוד צו שטיין דא און רעדן צו אייך, "פון ווי איך רעד", און צו א 

פלאץ ווי איר זענט אין טבריה בכבודה של תורה צו דער "סיום 

פון מסכת חגיגה", יעדר סיום איז גרויס עס איז נישט מעגליך 

צו באשרייבן די אפשאצונג וואס הייסט א סיום און נאך מער א 

סיום פון א מסכת און נאך אסאך מער רעד איך דא פון א סיום 

טייערער  מיין  מיט  לערנען  צו  זכיה  די  געהאט  האב  איך  וואס 

חשובער מנחם מענדל פון דא פון טופן גרוב, און עס איז נישט 

נאר תורה נאר נאך אסאך מצוות אויך די מצוה פון ושננתם און 

נאך אסאך מצוות. 

יעצט  דא  זיין  געדארפט  וואלט  איך  אז  איז  אמת  דער   

זיין בגופי צו אזא סיום, אבער  צוזאמען מיט אייך זיך משתתף 

דער אויבירשטער פירט אזוי איז דער גאנצער תכלית פון א איד 

איז צו זיין בטל צו רצון ה', און אז דער אויבישטער וויל אזוי איז 

אזוי גוט. וואלט איך דאך כאטשיג געוואלט רעדן אין טעלעפון, 

לענגער קען מען אויך נישט, רעדן צו לאנג אין טלפון, דארף מען 

בין  איך  וואס  אויף  אנטשולדיגט  בעטן  וויל  איך  און  זיין  מקצר 

נישט צוזאמען מיט אייך.

האט  מען  אז  שמחה  גרעסטער  דער  מיר  איז  עס  און 

ויראת  תורה  משריש  זענען  וואס  מלמדים  די  אויסגעקליבן 

שמים פאר די קינדער זאלן מיר מייצג זיין, און דער שמחה איז 

עד אין סוף אז איך קען רעדן דא, וועל איך זיך טאקע באדאנקען 

פאר די מעגליכקייט צו קענען רעדן און פארן מאכן די סעודה און 

דעם סיום, וואס איז א געווואלדיגע זאך, און מיר בענטשן אייך 

אז איר זאלט אלע זוכה זיין צו מחנך זיין און מגדל זיין די קינדער 

און קענען משריש זיין תורה ויראת שמים אויפן בעסטן אופן צו 

טוהן דעם רצון ה' 

יעצט וועט מען מקשר זיין אנהייב מסכת צום סוף, די מסכת 

איז מסיים אין האור של גהינום שולט בפושעי ישראל שמלאים 

אל  רקתך  הרמון  כפלח  פסוק  אין  שטייט  עס  ווי  כרמון  מצוות 

תיקרי רקתך אלר ריקנין שבך שאפילו רקנין שבך מלאים מצוות 

פון  אש  די  אז  גורם  איז  מצוות  די  אז  וכמה  כמה  אחת  על  כרמון, 

גהינום זאל נישט שולט זיין. איז דאך שווער צו פארשטיין וואס 

שטייט מלאים מצוות עס שטייט דאך ריקתך אז זיין זענען דאך 

ליידיג איז וואס איז דאס אז זיי זענען פול מיט מצוות. 

דער כלי יקר איז מסביר די וואך אין די פרשה ביי די קטורת, 

אז וויבאלד די פושעי ישראל איז אלע עבירות ווערט זכיות און 

אז עס ווער זכיות איז במילא די עבירות ווערט גאר מצוות איז 

דאס איז מלאים מצות די עבירות ווערט מצוות. דארף מען דאך 

פארשטיין וויאזוי איז מען זוכה, אז די עבירות זאל ווערן מצוות 

דארף מען דאך האבן ריכטיגע תשובה מאהבה ווי קומט מען צו 

צו דעם. 

די  מסכת  די  פון  אנהייב  די  מיט  פארשטיין  עס  קען  מען 

הכל חייבין בראייה חוץ מחרש שוטה וקטן  מסכת הייבט זיך אן 

און די משנה זאגט חוץ, חוץ, חוץ, אז מען לערט די משנה דארף 

זאל  חוץ  אזויפיל  אויב  הכל  זאגט  משנה  די  פארשטיין  מען 

און  בראייה,  חייבין  הכל  דער  איז  וואס  בראייה  חייבין  שטייין 

אזויפיל חוץ'ן.

האב איך געטראכט אז מען קען דאס פארשטיין מיט דעם 

המן  פרשת  אין  זאגט  זי"ע  מרימאנוב  מענדלע  ר'  הרה"ק  וואס 

מלא העומר ממנו למשמרת למען יראו, איז ער מסביר אז די מן 

איז אין קאפ אריין לגלגולת'ן, און דורך דעם וואס מען עסט די 

מן ווערט די מוח מזוכך אז מען זעהט די אמונה ממש עין בעין, 

דאס איז טיישט הכל חייבין בראייה, אז דורך דעם וואס איז דא 

די ריכטיגע ראייה ,ווערט אלעס אויסגעהיילט און עס איז נישט 

אלע  אוועק  גייט  אמונה  מיט  ועעל  פראבלעמען.  אלע  די  דא 

פראבלעמען. 

אויב אזוי ווי איז מען זוכה צו אזא אמונה זאגט רבי מענדעל'ע 

פשט און פסוק פארדעם אויפן פסוק וטעמו כצפחית בדבש אז 

די גמרא זאגט און ברכות אז די מן האט געהאט א זעכציגסטל 

טעם פון האניג זאגט ער דאס איז אטקעגן די זעכציג מסכתות 

אז מען לערנט איין מסכת איז דאס פונקט ווי מען עסט די מן 

דאס הייסט, אז מען לערנט היינט אז מען האט נישט די מן 

דורך גמרא קומט מען צו צו די ריכטיגע אמונה, נא ווי נעמט מען 

דען חשק צו לערנען, מען דארף דאך האבן א חשק צום לערנען 

שכן  כל  שטיין  זאל  וכמה,  כמה  אחת  על  מסיים  איז  מסכת,  די 

וואס איז דער על אחת כמה וכמה, נאר על אחת כמה וכמה מיינט 

מען דעם אחת די אמונה כמה וכמה, מיינט אל תיקרי כמה נאר 

דעם  זאגט  מען  אז  אני",  "מודה  דעם  מען  מיינט  מאה,  כמאה 

ווערט מען דאך "רבה אמונתיך", לערנט  מודה אני אינדערפרי, 

מען תורה און אז מען לערנט תורה איז דאס ממש אזוי ווי מען 

עסט די מן, און אז מען עסט די מן האט מען די השפעות פון מן. 

קענען  און  מן,  די  פון  השפעות  די  האבן  טאקע  איר  זאלט 

מחנך זיין די קינדער מיט פילע השפעות טובות, און מיט אלעס 

זיך  זיין  זוכה  זאל  אז מען  זאל העלפן  און דער אויבשטער  גוט, 

איינעם  יעדן  זען  קומען  זאל  איך  צוזאמען,  אלע  טרעפן  צו 

פערזענליך און זיך קענען באדאנקען אויף דעם וואס איר האט 

געמאכט דעם סיום אויף מיין פלאץ, צוזאמען מיט מיין טייערע 

זון מענדל נ"י. אמן 

מזל טוב מזל טוב! וימלא משאלותינו במידה טובה - האט געפועלט אלעס גוטס!

די אינגעלייט הערן אויס די הוק-אפ פון הר"ר מרדכי 
יצחק ביים סיום מסכת חגיגה אין טבריא



דאס האט פאסירט דעם שבת קודש פרשת תצוה י"א אדר א' 

תשע"ט לפ"ק

די ערשטע זאך וואלט איך געוואלט פארציילן עפעס גוטס פון 

די וואך, אז ב"ה מיר האבן היינט געהאט די געלעגנהייט צו מאכן 

געשריבן  מאל  מערערע  שוין  האבן  מיר  ווי  אזוי  לבנה",  "קידוש 

זיין אין  צו  גרינגע זאך דא מקיים  נישט קיין  אז קידוש לבנה איז 

טורמע, ב"ה עס איז געווען א שיינע לבנה, נאכן אריבערגיין אפאר 

פארוואלקענטע טעג, און מיט א הודאה על העבר טוען מיר דאנקען 

דעם אייבירשטן פאר זיינע חסדים, דער אייבירשטער זאל העלפן 

אז מיר זאל אלע האבן א גיטן חודש, און א פרייליכער חודש, און 

טאקע ווי עס פאסט פאר חודש אדר, עס זאל זיין מרבין בשמחה!

אזוי אויך זענען די צוגרייטונגען פאר שבת קודש ב"ה געגאנגען 

פארן  צוגריייטן  געדראפט  האבן  מיר  וואס  זאכן  אלע  און  כשורה, 

שבת איז ב"ה אדורך געגאנגען אלע רעוויזיעס און עס האט נישט 

דעם  דאנקען  טאקע  דארפן  מיר  און  פראבלעמען,  קיין  געמאכט 

באשעפער אז מיר האבן געקענט אפרעכטן דעם שבת מיט שמחה 

מיר  ווי  אינטער  אומשטענדן  און  מעגליכקייטן  די  לויט  וקדושה 

געפונען זיך.

אבער... דא אין טורמע איז יעדע רגע א באזינדערע זמן, און עס 

קען אין יעדע ליאדע מינוט אינטערקומען א נייע סעטואציע מיט 

וואס מען דארף זיך ספראווענען, און זאכן וואס מען קען זיך בכלל 

ווערן  ווען עפעס פאסירט קען מען  און  נישט פאראויס רעכענען, 

אביסל טרויעריג, אבער ווען מען טראכט אריין אביסל טיפער זעהט 

דאס  און  געטון,  דאס  האט  אייבירשטער  דער  נאר  אז  קלאר  מען 

מינוט  יעדע  געזאגט,  ווי  און  אומשטענדן,  די  אין  מחזק  אונז  איז 

דארפן מיר צוקימען צו נסים, און אט דאס האט פאסירט דעם שבת 

נאכמיטאג...

און לאמיר מקדים זיין עטליכע הקדמות כדי צו פארשטיין וואס 

עס האט פאסירט:

און  מוט  די  אז  ארויסגעברענגט  מאל  מערערע  שוין  האב  איך 

מאל  אסאך  זייער  געטוישט  ווערט  טורמע  אין  דא  שטימונג  דער 

במשך פונעם טאג, און א גרויס חלק פון דעם איז דער גורם וועלכע 

וועכטער  ווייל עס זענען דא געוויסע  וועכטער עס דרייען זיך דא, 

אן  נישט  ווערטשאפטן  זיי  וואס  טאג  קיין  אויס  נישט  לאזן  וואס 

זייער  קיין פראבלעמען פאר עטליכע ארעסטאנטן, און בכלל איז 

גאנצער באנעמונג גאר אגרעסיוו, און זייער ציל איז נאר צו ווארפן 

א פחד און א שרעק אויף דער גאנצער אפטיילונג, און עס זענען 

זיכן  זיי  זייער רוטינער ארבעט און  וואס טוען פשוט  וועכטער  דא 

נישט צו כאפן אדער פייניגן, דעריבער ווען מען וויל מאכן געוויסע 

פון  רוטין  דער  לויט  געמאכט  דאס  ווערט  טוען,  צו  וואס  פלענער 

ווען  בערך  שוין  ווייסן  מיר  און  דא,  זיך  געפונען  וואס  וועכטער  די 

טוען  דעם  לויט  און  קומט,  וועכטער  יעדער  צייט  וועלכע  אין  און 

זיינע  זיך  האבן  טאג  יעדן  ווייל  טאג,  אונזער  אויסשטעלן  מיר 

דא  זענען  "וויקענדס"  די  אין  אויך  אזוי  וועכטער,  באשטומטע 

באזינדערע וועכטער, ובדרך כלל קומען זיי יעדער און זייער סדר, 

און זיי טוישן זיך 4 מאל א טאג.

די  אין  נאר  קומט  וואס  וועכטער  די  פון  איינער  דא  איז  עס 

"וויקענדס" )שבת און זונטאג(, דער וועכטער איז באוויסט דא צווישן די 

טורמע ווענט אלץ א גאר גרויזאמער אכזר, ממש ווי די אמאליגע 

"נאטשאלניקעס", און עס גייט נישט אריבער א מאל וואס ער איז 

דא און ער לאזט איבער זיינע אכזריות'דיגע פינגער אפדריקן, עס 

וואך  איז א באזינדערע חסד אז ער ארבעט נאר דא צוויי מאל א 

פון 4:00 נאכמיטאג, שבת און זונטאג, ב"ה אז אין די לעצטע צוויי 

אביסל  טאקע  האבן  מיר  און  געווען,  דאהי  נישט  ער  איז  חדשים 

אפגעאטעמט.

גלייך  און  אנגעקומען,  ער  איז  נאכמיטאג  שבת  דעם  אבער..., 

ווען ער איז אנגקומען האט מען דאס שוין געשפירט אין די לופט, 

אנגעצויגן,  ווערט  אפטיילונג  גאנצער  דער  ווי  געזעהן  האט  מען 

און יעדער איז נערוועז אוף וואס עס ווארט אונז אין די קומעדיגע 

שעות ווען ער וועט זיך דרייען אינטער די פוס.

וועכטער איז אז יעדע שטיק צייט דרייען זיי   דער סדר פון די 

זיך ארום דעם גאנצן אפטיילונג, כדי צו פארזיכערן די זיכערקייט 

פונעם פלאץ, און זיי האבן זייערע רעגולאציעס ווי אפט זיי דארפן 

טוען  וואס  וועכטער  דא  זענען  עס  אז  געזאגט  ווי  און  טוען,  דאס 

דאס פשוט יוצא צו זיין זייער ארבעט, און אז מען זאל זעהן אויף 

דא  זענען  עס  אבער  ארבעט,  זייער  געטון  האבן  זיי  אז  "אייס"  די 

א  פאר  איינעם  כאפן  צו  ציל  א  מיט  דאס  טוען  וואס  וועכטער 

די  אויף  שאפן  אדער  הייסן  פשוט  אדער  עבירה,  מכלומר'שטע 

ארעסטאנטן, וואס אויב מען פאלגט נישט אויס גלייך איז דאס שוין 

פארזיך א עבירה, און אונזער וועכטער ער איז פון די וואס זענען פון 

די מחמירים שבמחמירים, סיי ער האלט אין איין ארומגיין, און סיי 

ער מאכט זיכער צו "טרעפן" עפעס א עבירה, כדי מען זאל גדענקען 

אז ער איז היינט דא געווען... 

נאך א הקדמה:

יעדע שבת עסן מיר די סעודות שבת קודש צוזאמען מיט הר"ר 

זאלן  מיר  כדי  און  שטוב,  אונזער  און  שליט"א,  גאלדשטיין  אהרן 

קענען מאכן א שטיקל "שבת טיש", מאכן מיר א שטיקל פאטענט 

כדי עס זאל האבן א שטיקל צורה פון א טיש, אזוי ווי מיר האבן א 

"סטארידזש האלטער" וואס איז גרויס 4 פוס, לייגן מיר דאס ארויף 

אויף א "סטול" )stool(, און אויף דעם לייגן מיר ארויף א פלעסטיק, 

וואס דאס דינט אלץ א טישטעך, און אזוי עסן מיר די סעודת שבת 

קודש, עס איז טאקע נישט אזוי שיין ווי די שבת טיש אינדערהיים, 

און  קודש,  שבת  פון  אות  א  אריין  דאס  ברענגט  אונז  פאר  אבער 

לויט אונזערע אומשטענדן שפירן מיר א קדושת שבת אויף די טיש 

כל שבת, 

מיט  מעשה  די  פון  וואך  יעדע  אונז  דערמאנט  "טיש"  דער 

אורח  א  אמאל  געהאט  האט  וואס  זי"ע  מגיד  מעזרידשער  דעם 

איהם  ביי  ארומגעקיקט  זיך  האט  ער  ווען  און  קודש,  שבת  אויף 

איהם  ער  האט  בעט,  קיין  געזעהן  נישט  ער  האט  אינדערהיים 

געענפערט,  נישט  איהם  ער  האט  בעט?,  זיין  איז  ווי  געפרעגט 

שפעיטער ווען עס איז געקומען די צייט פון שלאפן, האט ער שוין 

געזעהן א בעט, אבער ער האט נישט געזעהן קיין טיש, האט ער 

איהם געפרעגט ווי איז זיין טיש?, האט ער איהם געזאגט אז דער 

טיש איז געווארן א בעט, ווייל ער האט נישט קיין געלט צו קויפן 

ביידע, האט ער איהם צוריק געפרעגט וויאזוי קען ער לעבן אזוי אין 

אזא ארימקייט, אז ער האט אפילו נישט קיין געהעריג טיש, האט 

ווי איז  ווי איז דיין טיש, און  זי"ע געפרעגט דעם אורח  דער מגיד 

"אז ער איז דאך נאר א אורח  דיין בעט?, האט ער איהם געזאגט 

 דער שטן לאזט נישט קיין מנוחה
אפילו איין מינוט!



וואס גיייט יעצט אויפן וועג, ממילא האט ער נישט דא זיין טיש, 

זיין בעט ביי איהם אינדערהיים",  זיין טיש און  אבער באמת איז 

האט איהם דער מגיד געזאגט, אז ער האט זייער גוט גענטפערט, 

און אז אויך אז מיין טיש און מיין בעט איז אויך אינדערהיים, ווייל 

איך בין נאר דא אויף דער וועלט א אורח, איך האב מיינע אייגענע 

מעבל אינדערהיים ביי זיין חלק אין גן עדן...

אויך  ווייל  משמעות,  טאפעלטע  א  מעשה  די  האט  אונז  ביי 

קיין טיש, אבער  נישט  און  קיין בעט  נישט  דא האבן מיר טאקע 

מיר האפן יעדע מינוט צום באשעפער צו קענען אהיים גיין, וואס 

דארט האבן מיר יא א טיש און א בעט..., און עס האט טאקע אויך 

דער משמעות וואס דער מגיד האט געזאגט אז די אלע יסורים און 

עגמת נפש און קבלת יסורים באהבה האט אונז זיכער צוגעגרייט 

א בעט און א טיש און גן עדן!.

צוריק צום ענין, אט דער סדר פון די שבת טיש האלטן מיר אן 

ווען מיר זענען דא אנגעקומען  שוין א לענגערע צייט, כמעט פון 

קיין  געהאט  נישט  קיינמאל  נאך  האבן  מיר  און  פלאץ,  דעם  צו 

אדר  י"א  טאג  גורל'דיגער  דער  זיך  דערנענטערט  אט  אט 
דערווארטערטער  לאנג  דער  וואס  טאג  דער  איז  דאס  הבעל"ט, 
זיין  איבער  זיין  דן  גייט  ריכטער  אימיגראציע  א  מען  ווען  טאג 
אימיגראציע סטאטוס, און כלל ישראל וויל אביסל וויסן וואס דער 
וואס מיר קענען טוען  וואס מען קען ערווארטן, און  מצב איז, און 
און  פראגעס  קורצע  אפאר  דא  מיר  שרייבן  דעריבער  העלפן,  צו 
ציבור  דער  אז  האפן  מיר  און  פרעגט,  ציבור  דער  וואס  ענטפערס 

וועט פארשטיין וואס מיר האבן צו טוען.

פראגע: אויף וואס גייט מען מען דן זיין ביי דעם איצטיגן 
קאורט?

ענטפער: עס איז א אימיגראציע קעיס, צוליב וואס הר"ר מרדכי 
דאס  וואס  סטאטוס,  קארד"  "גרין  א  אויף  געווען  דא  איז  יצחק 
נאר  בירגער,  אמעריקאנער  א  ווי  סאטוס  זעלבע  די  כמעט  האט 
מיט איין יסודות'דיגער חילוק אז מען דארף דאס באנייען יעדע 10 
געווען  יארן  די  במשך  איז  יצחק  מרדכי  הר"ר  ווי  אזוי  אבער  יאר, 
אין טורמע האט ער אטאמאטיש פארלוירן זיין סטאטוס, ממילא 

דארף מען דאס באנייען.

פראגע: וואס פאר א בענעפיטן וועט הר"ר מרדכי יצחק 
האבן ווען ער וועט ווערן א סיטיזאן?

דאס  איז  כולנה,  על  והעולה  בענעפיטן,  אסאך  גאר  ענטפער: 
צוליב וואס ווען ער וועט ווערן א סיטיזאן וועט ער קענען גיין אין 
גאר  גאר  דארט  זענען  אומשטענדן  די  וואס  טורמע"  "קעמפ  די 

לייכטער.

פראגע: איז טאקע די סיבה פארוואס הר"ר מדרכי יצחק 
איז אין עלנוואד טורמע צוליב דעם?

וואס מען  יאר  די סיבה!, שוין עטליכע  יא, דאס איז  ענטפער: 
טוט פארשידענע השתדלות אז די קאורט זאל צושטאנד קומען, 
א(  שטרויכלינגען,  עטליכע  איבערקומען  געדארפט  האט  מען  און 
די פאלעסי פון די אימיגראציע דיפארטמענט איז אז זיי שענקען 
נישט קיין "קאורט הירינג" נאר ווען מען האלט שוין 2 יאר פאר מען 
פון הר"ר  ווי דער דאטום  פון טורמע, און אזוי  דארף ארויסקומען 
געוען  זייער שווער  איז  יאר  צוויי  ווי  איז אסאך מער  יצחק  מרדכי 
צו באקומען א דאטום, ב"ה נאך גרויס שתדלנות איז געלונגען צו 
באקומען א דאטום, ב( מען קען נאר האבן א "הירינינג" אין עלנוואד, 
צוליב וואס די טורמע איז ספעציעל דיזיינט פאר אימיגראנטן, אז 
זיי קענען האבן א קאורט הירינג דורך א טעלעקאמיוניקאציע, און 
דאס אנקומען פאר הר"ר מרדכי יצחק אין די טורמע איז געווען גאר 
שווער, ג( דאס עצם זיין דארט אין די טורמע אין עלנוואד איז געווען 
זעהן פון די ארטיקלען, מען קען  ווי איר קענט  זייער שווער, אזוי 
זאגן קלאר, אז דער יאר אין עלנוואד איז געווען אסאך שווערער ווי 

אלע יארן פריער, עס איז די שווערסטע יאר זייט די 18 יאר וואס ער 
איז ל"ע און טורמע.

 וואס זענען די שאנסן?
זייער  שאנסן  די  זענען  זאגן  לויערס  די  ווי  לויט  ענטפער: 
זיין  ארויסגעבן  וועט  ריכטער  דער  אז  מעגליך  איז  עס  און  גוט, 
וועט איהם שוין שענקען  אורטייל גינסטיגער אויפן פלאץ און ער 
דעם  אפשטופן  וועט  ער  אז  מעגליך  אויך  איז  עס  בירגערשאפט, 
אורטייל, אבער מען האפט זייער שטארק אז מען וועט הערן גיטע 

רעזאלטאטן בעז"ה.

וואס איז אונזער פליכט?
למקרא  נשואות  עניים  של  עיניהם  ברידער!,  טייערע  ענטפער: 
א  זייער  טאקע  איז  עס  מילתא,  סימנא  טאקע  איז  עס  מגילה, 
גיטע סימן אז מן השמים האט מען צוגעפירט אז די קאורט גייט 
פארקומען אין סאמע חודש אדר, און נאכדערצו אין אדר ב' וואס 
איז שוין לכל הדעות א זמן שמחה, און נאכדערצו אז עס גייט זיין 
ביום י"א אדר, וואס איז אייגענטליך א גאר גיטער טאג, א טאג וואס 
ווי די גמרא הייבט אן אין מסכתא  מען קען שוין ליינען די מגילה 
מגילה, מגילה נקראת בי"א וכו', וואס דאס געט אונז די שטארקע 

האפענוג אז דער אורטייל וועט זיין א גונסטיגער בעז"ה.

אבער רבותי! דער מצב איז גענוג אנגעצויגן, טייערע אידן! 
יאר,   18 ווי מיר האלטן דא! עס איז שוין  מען דארף פארשטיין 
האלט  מען  דורכפעלער,  פון  יארן  אזויפיל  נאך  שוין  האלט  מען 
צו  טירל  איינציגע  איין  געבליבן  איז  איז  עס  אויס,  נישט  שוין 
פארלייכטערן דעם מצב, הר"ר מרדכי יצחק קוקט שוין אזוי לאנג 
מיטגעמאכט,  אזויפיל  שוין  האט  ער  דאטום,  דער  אויף  ארויס 
וויל שוין טרעפן א שטיקעלע מנוחה, אזוי אויך די משפחה  ער 
קען שוין נישט צוקיקן דעם צער וויאזוי זייער געטרייער טאטע 

ווערט נעבעך אזוי מושפל עד לעפר די לעצטע 18 יאר. 

מאנטאג  מאמענט:  גורלדיגער  אויפן  ארויס  קוקט  אלעס 
פרשת צו י"א אדר ב' הבעל"ט בשעה 8:00 צופרי ווען עס וועט 
זיך אנהייבן דער קאורט, און עס דער עתיד פון אונזער ברידער 

הר"ר מרדכי יצחק וועט ווערן אנטשלאסן!

רבי מרדכי יצחק דארף איצט אונזערע תפילות, לאמיר מרבה 
בתפילה זיין.

מען בעט אלע תלמיד תורה'ס, ישיבות, בעלי בתים, אברכי 
זיין צו זאגן תהלים "קימעדיגע מאנטאג צו  הכולל, זאלן מסדר 

בשעה 8:00", אז מען זאל זוכה זיין צו א גיטע ענדע בעז"ה.

ולה' הישועה!

השתדלו והרבה תחינה ובקשה!
עס דערנענטערט זיך דער טאג פונעם קאורט

י"א אדר ב' – מאנטאג פרשת צו הבעל"ט



שרייבט פאר הר"ר מרדכי יצחק שליט"א אייערע הערות און 
געדאנקען אויפן גליון, אדער איבער סיי וואס, ער איז זיך 
מחי' מיט א יעדע בריוו, אימעיל, טעקסט וואס ער באקומט!

שיקט איהם א בריוו לדרוש בשלמו

Mordechai Samet
83253-054

Allenwood LSCI
PO BOX 1000

White Deer, PA 17887
אימעיל

 mordchasamet@gmail.com
טעקסט מעסעדש 718-618-9419

צו טעקסן אדער אימעילן קען מען נאר שרייבן אויף ענגליש 
און מען קען גארנישט עטעטשן

א  לייגן  צו  אריין  זעהט  ביטע  בריוו  א  איר שרייבט  ווען  ב.  נ. 
קען  יצחק  מרדכי  ר'  ווי  נומער  א  אדער   , אדרעס  אימעיל 
צו שיקן א בריוו  וואס  אייך קאנטאקטן דורך טעקסט. צוליב 
פון דארט איז פארבינדן מיט געוויסע שוועריקייטן איז דאס 
אז  וויסן  לאזן  און  באדאנקען  צו  אייך  אים  פאר  גרינגסטע 
וויל  )ווען ער  ער האט דערהאלטן דעם בריוו עלעקטעראניש. 
שרייבן א בריוו מוז ער באקומען פון זיי א אדרעס ארויסגעפרינט אויף 

א סטיקער, און דאס איז א גאנצע שפיל ביז מען באקומט דאס פון זיי(.

א( עס מוז זיין א ווייסע ענוועלאופ

די  אויף  "סטיקער"  שום  קיין  לייגן  נישט  זאל  מען  ב( 
די  אויף  נישט  און  ריטורן אדרעס,  די  אויף  נישט  ענוועלאופ, 

אדרעס פון די תפיסה

ג( די ריטורן אדרעס מוז זיין קלאר געשריבן

ד( בעסער אז מען שרייבט א ריטורן אדרעס אויפן בריוו, ווייל 
צומאל עפענען זיי די בריוו, און זיי געבן איהם איבער נאר די 
בריוו און נישט די ענוועלאופ, אזוי ווייסט מען נישט ווער עס 

האט דאס געשיקט.

שיקט א בריוו

אזוי ווי די תפיסה איז זייער ווייט ארום 3 שעה פון 
אפסטעיט, און 4 שעה פון ברוקלין, וואס דאס איז זייער 
ווייט פון די היימישע געגנטער, דעריבער אפעלירן מיר

'פאר פרישע וואלענטירן'
וואס זאלן ארויפגיין אויפן 'וויזיטונג ליסטע'.

אזוי אויך זענען די קאסטן פון גיין באזוכן גאר הויך, דעריבער 
אפעלירן מיר צום אחינו בני ישראל שיחיו, ווער עס קען

מנדב זיין א טריפ $250 
פאר די משפחה אדער גוטע פריינד אז מען זאל איהם 

קענען אפטער גיין באזוכן.

אויב ווילט איר גיין באזיכן קען מען באקומען אן 
אפליקאציע – דורכן שרייבן א אימעיל צו:

MoideAniSamet@gmail.com

גייט באזוכן

צו באקומען דעם גליון אדער פאר סיי וועלכע הערות 
בנוגע דעם גליון שיקט אן אימעיל צו 
MoideAniSamet@gmail.com 

אדער רופט\טעקסט אויף 845-202-0461

גליון מודה אני
שוין  דאס  האט  וועכטער  דער  אפילו  און  דעם,  מיט  פראבלעמען 

צענדליגער מאל געזעהן, און ער האט אונז קיינמאל נישט געזאגט 

קיין ווארט איבער דעם טיש.

שלש  אינמיטן  געהאלטן  האבן  מיר  ווען  נאכמיטאג  שבת  דעם 

סעודות, און דער וועכטער איז אדורכגעגאנגען זיין רוטינע שפאציר, 

ווען ער איז אריינגעקומען און אונזער שטוב האט ער אונז געזאגט 

אז ער וויל דאס נישט מער בשום אופן!, איך האב אנגעהויבן איהם 

זיין אז איך מאך דאס לכבוד שבת, אבער ער האט מיר  צו  מסביר 

צו  אנגעהויבן  האט  ער  נאר  ווארט,  א  אויסרעדן  געלאזט  נישט 

וויל נישט הערן פון גארנישט!", "אויב נעמסטו דאס  שרייען, "איך 

נישט אוועק אין די מינוט וועל איך דאס צוברעכן אויף שטיקער"!.

פארשטייט זיך אז איך האב זיך נישט געטענ'ט מיט איהם נאר 

איך האב באשלסן אז איך דארף איהם שוין פאלגן תיכף ומיד, און 

אפילו אזוי, איז א נס אויס ער וועט מיר נישט געבן א "שאט", אבער 

האב  איך  און  קודש,  שבת  פון  זמן  נאכן  געווען  שוין  איז  עס  ב"ה 

דאס אראפגענומען, איך בין נאר געווען אביסל באזארגט וואס איך 

עטליכע  געהאט  נאך  האב  איך  אבער  מלכה,  מלוה  מיט  טוען  וועל 

די  צו  וואך  יעדע  ווי  אזוי  געגאנגען  מיר  זענען  ביזדערווייל  שעה, 

באריכות  שוין  האב  איך  ווי  הבדלה,  מאכן  צו  אפיס  "לוטענעטס" 

געשריבן פאריגע זימער, 

ווען עס איז געקומען צו מלוה מלכה האבן מיר באשלאסן אז מיר 

וועט  און ער  צוריקקומען  וועט  ווייל אויב ער  ריזיקירן,  נישט  גייען 

זעהן אז מיר האבן איהם נישט געפאלגט קענען די קאסעקווענצן 

זיין זייער נישט גוט ה"י, ממילא האבן מיר געגעסן די סעודת מלוה 

מלכה אן קיין טיש, נאר מיר האבן געלייגט די זאכן אויף דער ערד, 

און אזוי געגעסן, עס האט אונז דערמאנט וויאזוי עס זעהט אויס אין 

אלע שטובער יעדן ערב פסח, ווען די קאך איז שוין פסח'דיג, און מען 

כאפט אריין א שטיקל מאלצייט אין די האלל ווען מען זיצט אויף א 

"סטול", און מען לייגט אראפ די עסן אויף דער ערד, און אנשטאט 

ערבי  איז  עס  כאילו  געווען  מצייר  זיך  מיר  האבן  צובראכן,  זיין  צו 

אזוי  זיך  האבן  מיר  און  פראוועזאריש,  אזוי  עסט  מען  אין  פסחים 

אינטערגעשמייכלט און געוויצלט אויף אונזער מצב...

ווען מיר זענען אזוי געזעצן מיט הר"ר אהרן האט ער מיר געזאגט 

אז דאס איז א סימן אז די ישועה איז אט אט שוין דא, ווייל ווען מען 

זאכן אין  די  צוזאם  פון א פלאץ נעמט מען שנעל  דארף ארויסגיין 

מען לעבט אפאר טעג אזוי פראוועזעריש, אזוי אויך אונז זיצן מיר 

אזוי ערב פסח'דיג, ווייל מיר גייען שוין אהיים בקרוב...

און  וועכטער  דער  ערשינען  ווידער  איז  סעודה  אונזער  אינמיטן 

האט אריינגעבליקט און שטוב, און מיר האבן געקענט זעהן אויפן 

מיטשענען  מיר  וויאזוי  זעהן  צו  "הנאה"  קענטליכער  זיין  פנים 

און  געבליקט  האט  ער  ערד,  דער  אויף  האלב  אזוי  עסן  צו  זיך 

נישט  איז  הנאה  זיין  אבער  ווארט...,  א  אן  אוועקגעגאנגען,  זיך 

צוגעקומען צו אונזער הנאה אז טראץ וואס מיר זיצן דא אין טורמע, 

זיצן מיר אינאיינעם און מיר עסן מלוה מלכה, און מיר ווערן נישט 

צוקלאפט און צובראכן פון די אלע מניעות און עיכובים

זיך  מאכן  וואס  זאכן  פארשידענע  די  פון  איינס  בלויז  איז  דאס 

מיר  און  טאג,  יעדן  איבערקומען  דאס  דארפן  מיר  און  שטענדיג, 

גלייבן אז אלעס וואס דער באשעפער טוט איז לתועלת פאר אונזער 

דער  וואס  תפקיד  דעם  אויסצופירן  זכיה  די  האבן  מיר  און  גוטס, 

באשעפער האט אויף אונז ארויפגעלייגט.

א גיטע וואך, א וואך פון רפואות, א וואך פון ישועות, ברכה, 
והצלחה, מיט אסאך גאלדענע רענדלעך...



ווילן מיר  לאור די מצב הבריאות פון סקולענער רבי'ן שליט"א, 
מעורר זיין אידישע קינדער בנוגע די ענין פון טעכנאלאגיע,  כדי 

ס'זאל זיין א זכות פאר א רפואה שלימה פארן רבי'ן שליט"א.

מיר דארפן שרייען צום אויבערשטן 
מיט 6 יאר צוריק - בעפאר די כינוס כלל ישראל,  האט דער סקולענער 
רבי שליט"א אויפגעטרעטן מיט א פייערדיגע דרשה פאר די רבנים פון 

–ניו יארק,  ווי ער האט מסביר געווען פאר די חשוב'ע רבנים די וויכטיג
קייט פון די כינוס.  אין די פאלגנדע שורות וועלן מיר ציטירן חלקים פון 

די דרשה וואס דער רבי שליט"א האט דאן גערעדט. 

"דא איז מען נישט געקומען פשוט שמעוסן, מען איז געקומען 
שרייען!" - האט דער רבי שליט"א אנגעהויבן צו רעדן:

 ויצעקו בני ישראל אל ה'! מ'זעהט וואס עס טוהט זיך נעבעך, עס 
ברענט א פייער רח"ל! מ'ווערט פאר'סמ'ט, פארברענט פון דעם 
געווען!  נישט  נאך  איז  פייער  אזא  טמאים,  כלים  די  פון  יצה"ר, 

יעדן טאג ווערן פארברענט נשמות!!!"

רבי  דער  אז  זעהן  געקענט  מען  האט  רעדע  די  פון  אנהייב  ביים  שוין 
שליט"א ברענט און פלאקערט קעגן די טמא'נע 

דורכשניטלי א  געווען  נישט  איז  דאס  –כלים. 
ווערטער  געווען  זענען  דאס  נאר  דרשה,   כע 
ארויסגעזאגט פון א הארץ וואס ווייטאגט אויף 
די שווערע רוחניות'דיגע זומפ אין וועלכע פילע 

אידישע קינדער פאלן ליידער אריין.

קריאת ים סוף בזמן הזה 
–עס האט זיך דאן ארומגעדרייט צווישן די מע

נטשן פארשידענע שאלות אויף די כינוס,  ווען 
פילע האבן געוואלט אפפרעגן און אוועקמאכן 
איז  "עס  אסיפה.   גאנצן  פונעם  נויטיגקייט  די 
שוין צו שפעט!" - האבן אסאך זיך געטרויט צו 
זאגן - "די אינטערנעט איז שוין געווארן א חלק 

פון אידישן פאלק,  און מען קען שוין גארנישט נישט טוהן מער…! )ח"ו("

די  אין  זעהן  וועלן  מיר  ווי  געענטפערט,  דעם  אויף  האט  רבי  דער  און 
פאלגנדע ווערטער: 

"מענטשן פרעגן: ס'איז אזא וועלט, וואס גייט מען דא אויפטוהן 
מיט די אסיפה?

ניין!  מיר וועלן שרייען צום רבוש"ע.

אזוי ווי ביי קריעת ים סוף אידן זענען אנגעקומען צום ים מ'האט 
נישט געוואוסט וואס צו טוהן, פאראויס האט מען נישט געק

ענט גיין, די מצריים פון אונטן, נחשים ועקרבים פון ביידע זייטן, 
מ'האט זיך נישט געקענט רירן, אבער ויצעקו בני ישראל אל ה', 
דער אייבערשטער וועט העלפן, און ער האט טאקע געשפאלטן 
עס  אז  פארשטעלן  געקענט  נישט  קיינער  זיך  ס'האט  ים.  דעם 

וועט זיך שפאלטן דער ים.

אזוי איצטער אויך מ'זאל נישט זאגן מ'קען גארנישט טוהן, דער 
רבוש"ע טוהט!

מיר וועלן מאכן אן איתערותא דלתתא, און שרייען צום אייבער
שטן, און אזוי ווי דער אייבערשטער האט דעמאלטס געשפאלטן 
דעם ים, וועט ער איצטער אויך שפאלטן דעם ים פון די תאוות, 

וואס יעדן טאג ווערן דערטראנקען פרישע נשמות." )עכ"ל(

ס'איז וואונדער איבער וואונדער, ווען מיר זעען אז די ווערטער וואס 
דער רבי שליט"א  האט געזאגט מיט 6 יאר צוריק,  ווערן טאקע היינט 
א  גאר  אויף  היינט  שטייט  כלים  טמא'נע  די  קעגן  מערכה  די  מקיום! 
נישט  קאמף  דער  ווערט  הילף  אויבערשטנס  מיטן  און  ניווא,  הויעכע 
ווער  שטערקער!  אסאך  ווערט  עס   - פארקערט  גאר  נאר  קלענער,  
וואלט זיך געגלייבט אז דער קאמפיין קעגן טעכנאלאגיע וועט זיך אזוי 

אויסברייטערן און פארשפרייטן איבער די גאנצע אידישע וועלט?!

די מלחמה איז נאך טאקע  זייער ווייט פון געענדיגט, עס פאלן ליידער 
ווערן פאר'סמ'ט מיט  ווען אידישע נשמות  יעדן טאג פרישע קרבנות 
די שעדליכע כלים,  טראצדעם קען מען זעהן ווי די ים הייבט זיך אן צו 

צושפאלטן...

טעכ די  אנטקעגן  קאמף  דער  –דורכאויס 
נאלאגיע איז כלל ישראל געקומען צו דער 
הכרה אז די טריפה'נע כלים זענען נישט אין 
גרויסע  א  און  אידישקייט  מיט  איינקלאנג 

סתירה אין היטן תורה און מצות!

–רוב מענטשן האבן דאן נאך נישט איינגעז
עהן וויפיל שטרויכלונגען די כלים ברענגען 
אן,  ווען אין קעגנזאץ איז שוין היינט דא א 

שטארקע אויפוואכונג דעראויף. 

יא!  דאס איז קריאת ים סוף בזמן הזה!  און  
מיטן אויבערשטנס הילף זעען מיר שוין די 

אנהייב פון די צושפאלטונג…! 

עמלק פון היינטיגן דור 
און דאן האט דער רבי שליט"א מסביר געווען א וויכטיגע פונקט: 

"דער טאטע זצ"ל האט געזאגט עס שטייט תמחה את זכר עמלק 
איז דאס מתחת השמים? מיר  וואס  מתחת השמים לא תשכח 

ווייסן דאך אז עמלק איז מתחת השמים?!

נאר עמלק האט געוואלט אפשוואכן די אידן פון אמונה אז עס 
טוט זיך אלעס אליין מתחת השמים.

אידן דארפן אבער וויסן אז אלעס טוט זיך מעל השמים, כי גדול 
מעל שמים חסדך, פונעם הימל פירט זיך אלעס! און דער עמלק 
דאס  אפקילן  גענומען  זיך  האט   - בדרך  קרך  אשר   - רשע  דער 

יראת שמים, און אפגעקילט די אידן פון השגחה פרטית.

נאר אמונה!
בעזהי”ת אדון כל

"עס איז שוין צו שפעט!" - 
האבן אסאך זיך געטרויט צו 

 זאגן - 
"די אינטערנעט איז שוין 

געווארן א חלק פון אידישן 
פאלק,  און מען קען שוין 

גארנישט נישט טוהן מער…!"

אין ישראל ניזונין אלא בזכות 'האמונה' פרנסה איז נאר מיט 'אמונה'
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עמלקים  הייסן  זיי  טומאות,  די  געברענגט  אריין  האבן  וואס  די 
ווייל דאס קילט אפ די מענטשן פון דער אמונה און פון דער הש

גחה, זיי פארלייגן זיך אויף די זעלבע זאכן - אויף די אויגן - וואס 
אין דעם איז תלוי די אמונה, אזוי ווי עס שטייט שאו מרום עיני

כם וראו מי ברא אלה." )עכ"ל(

ליידער איז די אינטערנעט דער עמלק פון היינטיגן דור… 

דו  "אוודאי  זאגן:  און  טעות  א  מאכן  וועלכע  מענטשן  דא  זענען  עס 
וואס האבן אפענע אינטערנעט, זיי זענען נישט אויסגעהאלטן, 
אבער איך האב דאך א גוטע פילטער, איך באנוץ זיך נאר מיט א 

'כשר'ע אינטערנעט'!"

איז  אינטערנעט  נישט!  באשטייט  אינטערנעט'-דאס  'כשר'ע 
טרייף, אינטערנעט איז די עמלק פון היינטיגע צייטן...!

–מיר וועלן עס מסביר זיין מיט א משל פון א קליין קינד וועלכע איז אל
ערגיש צו די מילך מיט א גוטן הכשר,  און דעראיבער מוז מען פיטערן 

מילך  מיט  קינד  דאס 
נישט  האט  וועלכע 
אויב  הכשר.  קיין 
די  קומען  וועט  עס 
מאמע און זאגן:  "די 
מילך איז כשר!" וועט 
ניין  גערעכט?   זיין  זי 
און ניין!  די מילך איז 
אבער  כשר,   נישט 
קיין  דא  נישט  ס'איז 
קינד  דאס  ברירה, 

נישט  די דאזיגע  די כשר'ע מילך,  און מוז טרינקען  פארטראגט נשט 
כשר'ע מילך!

דא  זענען  עס  אינטערנעט.  די  מיט  ערקלערן  מיר  קענען  זעלבע  דאס 
ברירה.  בלית  אינטערנעט  זיך באנוצן מיט דער  מוזן  וועלכע  מענטשן 

–אבער צו זאגן אז די אינטערנעט איז כשר ווייל עס האט א גוטע פיל
טער? דאס איז א גרייז! דערפאר, אויב עמיצער דארף זיך באניצן מיטן 
זאל  נאר מען  נוץ עס ממילא',  'איך  זאגן  נישט  זאל מען  אינטערנעט, 
מען  ווען  פארשטענדליך  ווי  דערפון.  געניסן  צו  ווייניגער  ווי  פראבירן 

ניצט די אינטערנעט,  זאל עס 'נאר' זיין מיט א גוטע פילטער.

דער רוח הטומאה אין עקבתא דמשיחא 
פארשפ אזוי  צייטן  היינטיגע  פון  עמלק  דער  זיך  האט  פארוואס  –און 

רייט? אט די תירוץ האט דער רבי געענטפערט: 

זענען  דמשיחא  עיקבתא  פון  צייטן  די  אז  וויסן  דארפן  "מיר 
דער  צדיקים.  גרויסע  די  ביי  פריער  פון  געזעהן  פאראויס  שוין 
זיידן  גרויסע  זיין  פון  געזאגט  נאך  האט  שליט"א  רבי 
זיך  האט  ער  וואס  זצ"ל  ישראל  ושארית  שם  בעל  דער 
י"ג,  )זכרי'  נביא  אין  שטייט  עס  וואס  אויף  געשטעלט 
רוח  "ואת  לבוא  לעתיד  אז  געזאגט  האט  הקב"ה  אז  ב'( 
הטומאה אעביר מן הארץ" גייט ער מבטל זיין די טומאה 

פון די וועלט, ]רש"י זאגט אז רוח הטומאה מיינט מען 
עס  ווען  גענוג  געווען  וואלט  לכאורה  הרע[,  יצר  די 
האט  פארוואס  הארץ,  מן  אעביר  הטומאה  ואת  שטייט 

דער פסוק געדארפט מוסיף זיין דער ווארט 'רוח'?  

דער תירוץ איז: אז 
המ ביאת  די  נפאר 
שווע גייט  נשיח 

רוח  א  בעוה"ר  בן 
אן  אויף  הטומאה 
מען  וואס  אופן 
נישט  עס  וועט 
קעננ 'דיג  תממשו

ען אנכאפן, און אפילו בעניני קדושה גייט דער יצר הרע 
וועלן אריינברענגען א רוח א לופט פון טומאה. און אויף 
הטונ "רוח"  ואת צוגעזאגט  באשעפער  דער  האט   דעם 

מאה אעביר מן הארץ.
עס איז איבריג צו זאגן אז היינט זעהט מען דעם רוח הטומאה 
וואס  אינטערנעט  דער  פון  "כח"  דער  פארבן,  זיינע  אלע  מיט 
האט  דאס  רוח,  א  נאר  איז  עס  אנכאפן  נישט  טאקע  קען  מען 
זיך ליידער פארשפרייט, און ער וויל איבער נעמען דאס גאנצע 
רוח  שטיק  איין  זיין  זאלן  אלע  אז  לעבן  און  שכל  מענטש'ליכע 

הטומאה ח"ו.

אבער מיר דארפן זיך מחזק אזוי ווי רבינו שליט"א האט געזאגט ביים 
לה'  אבער  קליפות,  די  מיט  מלחמה  א  איז  עס  ישראל:  כלל  כינוס 
הישועה דער אייבערשטער וועט אוודאי העלפן מ'וועט מצליח זיין.

פרנסה איז פון הימל
דער רבי שליט"א האט קיינמאל נישט געזאגט קיין גענויע פרטים צו 

נאר ער האט אל זיך באניצן מיטן אינטערנעט,  וויאזוי  און  –מען מעג 
עמאל געהייסן מען זאל פרעגן די רבנים. ביים כינוס כלל ישראל האט 

דער רבי געזאגט עס זאל נישט זיין אין קיין שום "אידישע שטוב".

א יאר צוריק פ' בשלח תשע"ח האט  דער רבי געזאגט זיין מיינונג בנוגע 
זיך באניצן מיטן סמארטפאון און געזאגט בלשון קדשו:

בזכות  אלא  ניזונין  ישראל  אין  'אמונה',   מיט  נאר  איז  פרנסה 
סמארט די  כלים,  טמא'נע  די  נעבעך  דא  איז  היינט  'האמונה'. 

פאונס, מ'מוז עס האבן צו די פרנסה ? ווייס איך וואס!  עס מאכט 
קאליע די פרנסה! מ'דארף עס צוברעכן און אוועקווארפן! די נייע 

זאכן ברענגען חלילה נייע חלאים רעים!

פרנסה איז מן השמים, מיט 'אמונה' קען מען האבן פרנסה, געזו
נט און אלעס איז נאר מיט אמונה."

טאגטעגליך קומען אריין צענדליגע טעלעפאנען אין סקולענער הויף,  
ווי מענטשן פון איבער די גאנצע וועלט רופן אן פאר הזכרה'ס, צו בעטן 
א ברכה פאר א רפואה אדער א ישועה.  ווי אויך פרעגט מען שאלות אין 

היינט זעהט מען דעם 
רוח הטומאה מיט אלע 
זיינע פארבן, דער "כח" 

פון דער אינטערנעט

'כשר'ע אינטערנעט'- 
דאס באשטייט נישט! 
אינטערנעט איז טרייף, 

אינטערנעט איז די עמלק 
פון היינטיגע צייטן...!
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געזונטהייט, שידוכים, פרנסה,   א.ד.ג.

אבער ווען דער רבי שליט"א רעד איבער די ענין פון טעכנאלאגיע און 
ווארנט אז דאס מאכט קאליע די פרנסה און ברענגט אן חולאים רעים, 

–איז דא מענטשן וואס טראכטן אזעלכע ווערטער ווי: "דער רבי פאר
שטייט נישט אין די ענינים, ער ווייסט נישט אז מען קען נישט אן דעם, 

וכדומה…"

פרעגט זיך דא א הארבע קשיא: "וויאזוי קען זיין אז ווען מען פרעגט 
פארן רבי'ן א שאלה אין דאקטעריי,  פרנסה,  א.ד.ג., געטרויט מען דעם 

–רבי'ן אז ער פארשטייט,  אבער ווען דער רבי רעדט איבער די שעדלי
כקייט פון די טעכנאלאגיע,  פליצלינג 'פארשטייט' דער רבי נישט אין 

די זאכן?!

דער ענטפער דערצו איז:  דער נסיון איז גאר גרויס,  און דער יצר הרע 
פארדרייט די קאפ פון די מענטשן. 

–אין די פרשיות וואס מען ליינט די וואכן,  זעען מיר אז די אידן אין מצ
רים האבן געהאט די זעלבע נסיון.

אין ספר הק' כליל תפארת )פון הרה"ק רבי ישעי' מיאס זכי"א( שטייט 
אויפן פסוק וירא ישראל את מצרים מת שפת הים – אז די אידן האבן 
זוהר  דער  סוף.  ים  פונעם  ברעג  אויפן  טויטערהייט  מצרים  די  געזעהן 
הקדוש שרייבט אז דאס מיינט אז זיי האבן געזעהן די שר אין הימל פון 

די מצרים ווי ער ליגט אויך טויטערהייט אויפן ברעג.

פרעגט דער כליל תפארת פאר וואס האט הקב"ה געדארפט דאס טוהן 
און ווייזן פאר די אידן ווי די שר פון די מצרים ליגט טויט?! 

זענען  מצרים  אין  אידן  די  וויבאלד   אז  געווען   איז  סיבה  עיקר  דער   
געווען פארכאפט אין עבודה זרה.

 כאטש זיי האבן זיך שטארק געהאלטן מיט די שם לשון און מלבוש, 
איז זייער אמונה נישט געווען גאנץ. 

און וואס איז געווען זייער טעות?

זיי האבן געגלייבט אז ס'איז דא א באשעפער, נאר זיי האבן געמיינט 
אז די שר פון מצרים אין הימל האט אויך א כח איבער די אידן. ממילא 
האבן די אידן געדינט דעם מזל טלה - די מצרי'שע מזל. און אזויווי זיי 
האבן געדינט די מצרי'שע עבודה זרה,  האבן די מצרים געהאט א כח 
זיי צו פייניגן. אבער מיר ווייסן אז אין מזל לישראל, און נאר הקב"ה איז 

איבער די אידישע קינדער.  

איז וויבאלד די אידן זענען געווען פארגלייבט אין די פאלטשע גלויבונג, 
האט זיי הקב"ה געדארפט ווייזן ווי די 
און  טויט,  אויך  ליגט  מצרים  פון  שר 
נאר דענמאלטס ויאמינו בה' - האבן 
אין  שלימה  באמונה  געגלייבט  זיי 

הקב"ה.

ים  לאמיר אריינקלערן, די אידן ביים 
זעהן  נאך  געהאלטן  שוין  האבן  סוף 
זיך  און  מצרים,  די  אויף  מכות  צעהן 
מוסר נפש געווען למען כבודו יתברך 
ים  אין  לעבעדיג  אריינגעטאנצן  און 

סוף, געזעהן ווי דער ים שפאלט זיך, וויאזוי איז מעגליך אז זייער אמונה 
איז נאך נישט געווען גאנץ?! 

 כדי זיי זאלן צו קומען אז זייער אמונה זאל ווערן ערגענצט האט נאך 
אויסגעפעלט  אז מען זאל זיי ווייזן ווי דער שר פון מצרים איז טויט, און 
זיכער אז דער מצרי'שער שר  זיי פארשטאנען פאר  דעמאלטס האבן 

האט מער נישט קיין שום כח. 

–דער כליל תפארת ערקלערט ווייטער, אז די אידן האבן פאר דעם גע
מיינט אז די מלאכים זענען די גרעסטע זאך פון די גאנצע בריאה. און 
זיי   – עבדו  ובמשה  בה'  ויאמינו  צו  צוגעקומען  זיי  זענען  דענמאלטס 
האבן געגלייבט אין משה וועלכער איז געווען דער צדיק הדור אז ער 
איז דער העכסטער פון אלע. ]און זיי האבן זיך מקשר געווען מיט אים 
און ער האט זיי מעלה געווען[ און הערשט דאן האבן זיי געקענט זוכה  

זיין צו זינגען שירה "אז ישיר משה ובני ישראל."

זיין אויף די אידן  פון היינטיגע  מיט דעם פשט קען מען אויך ממליץ 
די  צו  קומט  עס  ווען  אז  צייטן 
זיי  גלייבן  טעכנאלאגיע  פון  נושא 
נישט אינגאנצן אין וואס דער רבי 

שליט"א זאגט. 

סמארטפאן  דער  אז  האלטן  זיי 
בענגט זיי פרנסה, אזוי ווי די אידן 
און  געגלייבט  האבן  מצרים  און 
גורם  האט  דאס  וואס  טלה  מזל 

–געווען אז די מצריים זאלן זיי קע
נען פייניגן.

וואס איז געווען שווער?
הרה"ח ר' ירמי' קליין הי"ו האט פארציילט אז עס איז געווען אין 

־איינע פון די תקופות וואס דער רבי האט זיך זייער שטארק געמיט
שעט צו שאפן גרויסע געלטער פאר פדיון שבויים )ארויסצונעמען 

־די אידן פון די רומניא'שע תפיסות( און פאר די מוסדות חסד לאב
רהם אין אר"י, און דער רבי איז שוין געווען שוואך.

האט ער געהאט מיטגעפיל מיט די גרויסע טירחות, האט זיך דער 
רבי אנגערופן צו ר' ירמי' הי"ו: "דו מיינסט אז דאס הייסט שווער? 

פון  ווינטן  די  ווען  סקוליען  אין  דערהיים  אין  געווען  איז  שווער 
פון  געגאנגען  ארום  בין  איך  און  געבוזשעוועט,  האט  השכלה  די 
ישיבה צו ישיבה, צו אויפקלערן די בחורים אז זיי זאל'ן איינזעהן 
זייערע  געהאלטן  שוין  האבן  בחורים  די  און  וועגן,  שלעכטע  די 
אפיקורס'אישע בלעטלעך אונטער די גמרות! עס איז געווען שווער 
זיי איבערצורעדן און נאך מער שווער איז געווען אויפצוקלערן די 

גוטע קעפ."  

 )בעווה"ר שטייט מען היינט צוריק אין אזא מצב אז עס דרייען זיך 
מינות אין די טאשן, און דער אייבערשטער זאל העלפן מיר זאלן 

זיך קענען ראטעווען(.

אבער יעצט ווען מען ליינט די פרשה 
פון קריעת ים סוף און אז די אידן זענען 
צוגעקומען צו די גאנצע אמונה... דארף 

מען נתעורר ווערן אין אמונת צדיקים און 
אז וואס דער רבי זאגט איז אמת ויציב
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אזוי אויך, ווער ווייסט ווי סאך נישט גוטע זאכן 
פאר  גורם  איז  סמארטפאן  מיטן  באניצן  דאס 

אידישע קינדער? 

אבער יעצט ווען מען ליינט די פרשה פון קריעת 
–ים סוף ווי מען זעהט אז די אידן זענען צוגעקו

אויך  און  הקב"ה  אין  אמונה  גאנצע  די  צו  מען 
אין אמונת צדיקים, דארף מען נתעורר ווערן אין 
אמונת צדיקים און געטרויען אז וואס דער רבי 
זאגט איז אמת ויציב, און גלייבן אז  ווען משיח 
ווי מען שחט דעם   וועט מען זעהן  גייט קומען 
– אינטערנעט, און מען וועט נאך  – עמלק  שטן 

זעהן ווי ער ליגט טויטערהייט.

עוד ינובון בשיבה
מיר וועלן ענדיגן מיט א ווארט פון כ"ק מרן אדמו"ר מסקולען זצ"ל וואס שטייט אין נועם 
אליעזר תהלים )צ"ב(: דער רמב"ם האט געשריבן פאר זיין זוהן רבי אברהם אז באמת האט 
א נשמה אויף די וועלט נישט קיין מנוחה. ואשרי פאר דער וואס ענדיגט שנעל זיינע טעג 

און יארן.

דער הייליגע חתם סופר )בפתיחה לשו"ת חיו"ד( פרעגט: אויב אזוי פאר וואס זעהן מיר 
צדיקים האבן אריכות ימים און  זענען ינובים בשיבה? זיי האבן דאך שוין זיכער זיך משלים 

געווען זייער עבודת השם אין די אינגע יארן?

ענטפערט דער חתם סופר: אז דער באשעפער לאזט זיי נאך דא בעולם הזה לטובת זיינע 
קינדער און תלמידים אז זיי זאלן הנאה און זיך קענען משלים זיין, און דאן איז דאס נישט 

קיין טירחה פאר'ן צדיק, נאר א זכות אז ער קען משפיע זיין.

מיט דעם טייטשט דער רבי זצ"ל די פסוק "עוד ינובין בשיבה דשנים ורעננים יהי'" אפילו 
זיי האבן שוין משלים געווען זייער תכלית אויף די וועלט,  פארוואס?   להגיד כי ישר ה' וכו' 
צו קענען אויסלערנען דרכי היושר דרכי ה' און באלייכטן די הערצער פון זייערע תלמידים 

מיט קדושה וטהרה.

דערווייטע זיך  טוט  מען  און  ה'  לדבר  לשמוע  זוכה  זענען  וואס  אלע  די  ממילא 
זיך מקבל נישט צורירן צו קיין  וואס זענען  רן פון די טמא'נע כלים און בפרט די 
סמארטפאון, איז עס זיכער א גרויסער זכות עס זאל נמשך ווערן פון אויבן  בריאת 

השלימות אריכות ימים ושנים טובים דשנים ורעננים פאר מרן רבינו ישראל אב
רהם בן שינא רחל שליט"א, ביז מיר וועלן זוכה זיין לביאת משיח צדקינו, ובנין בית 

המקדש השלישי בב"א.

יעדער קען העלפן
אויפן  געזאגט  האט  זצ"ל  מסקולען  אדמור  כ"ק 
אין  קומט  הקב"ה  ווען  אז  ו:(  )ברכות  חז"ל  מאמר 
אידן  צען  קיין  נישט  טרעפט  ער  און  המדרש  בית 
– מנין ווערט ער גלייך אין כעס אזויווי עס שטייט 

־)ישעי' נ, ב( מדוע באתי – פאר וואס בין איך געקו
מען, ואין איש - און ס'איז נישט דא קיין מענטש.

פרעגט זיך א קשיא עס שטייט אז הקב"ה טרעפט 
נישט קיין מנין ד.מ. עס קען זיין אז עס איז אפילו 
דא ניין מענטשן, און פאר וואס שטייט ואין איש - 

אז הקב"ה טרעפט נישט "קיין מענטש". 

נאר דער תי' איז אז מען זעהט עס שטייען ניין אידן 
איז  עס  אז  זיין  מיז  מנין  קיין  נישט  האבן  זיי  אין 
ווייל  מענטש  נארמאלע  קיין  זיי  צווישן  דא  נישט 
אויב יא וואלט ער שוין געזעהן און גע'עסק'נט עס 
זאל זיין מנין. אזוי אויך ביי אונזער מלחמה יעדער 
מען  מדריגה,  זיין  לויט  ארויסצוהעלפן  טוהן  קען 

דארף נאר וועלן.

יצא לאור ע"י 
 אז נדברו-סקולען

646-448-2778 
פקס 718-236-1459

 אז 
נדברו
סקולען

היינט איז דא נעבעך די טמא'נע 
כלים, די סמארטפאונס, מ'מוז עס 

האבן צו די פרנסה? ווייס איך וואס!  
 עס מאכט קאליע די פרנסה!

מ'דארף עס צוברעכן און 
אוועקווארפן! די נייע זאכן ברענגען 

חלילה נייע חלאים רעים!

ווערט א חלק פון די טויזנטער אידן וואס האבן זיך שוין מקבל געווען נישט צוצורירן און נישט 
 אריינקוקן אין קיין סמארטפאן לזכות רפואה שלימה לרבינו ישראל אברהם בן שיינא רחל

כ״ק אדמו״ר מסקולען שליט״א

 קבלות קען מען אריינשיקן דורך די פעקס נומערן:

845.356.2030    718.236.1459

 לזכות ולבריאות השלימות של
כ"ק מרן רבינו ישראל אברהם בן שינא רחל שליט"א

אוועקווארפןצוברעכן

והמצא לי ולכל בני ביתי  מזונותי...  "בהיתר ולא באיסור"

בעזהי"ת אדון כל

דו 
ב

ע
ה 

ש מ ב ו  ' ה ב ו  נ י מ

א
י
בעוז וחדוהו

גייען מיר אלע מקיים זיין מיט א שטארקייט

די צווי מצות "לשמוע לדברי חכמים" און "ובערת הרע מקרבך"

און צוברעכן די טמא'נע טעלפאנען )סמארטפאונס מיט פילטערס(

און דורך דעם יושפע שפע רב מיט "פרנסה בריוח"

כפי הוראת אבינו רוענו כ"ק מרן רבינו שליט"א  
ביי סעודה שלישית פרשת בשלח העעל"ט

אז מען דארף דאס "צוברעכן" און "אוועק ווארפן"



 הצלת כלל ישראל מגזירת הטעכנאלאגיעווערט א חלק פון טויזענטער אידן וואס זאגן תהלים יומי ל

 

 

 ויקרא )זכור(-גליון פ"ח

 נא לשמור על קדושת הגליון

 שב"ק ער"ש יום ה' יום ד' יום ג' יום ב' יום א' 

 עב עא ע סט סח סז סו ויקרא

 עט עח עז עו עה עד עג צו

vtzh 

  מאי סמארטפאוןעל הגמרא 

נמצא נופך על  חנוכה תשע"ט( – 74)גליון 

 :"תוספות ישנים"פירוש רש"י מ

בא"ד הגמ' איבעיא להו רעגיסטער מהו 

 ]לרכוש סמארטפאון[

רש"י טייטשט וועגן דער רעגיסטער 

וואס האט א סמארטפאון, אז וויבאלד 

אס ער איז פארנומען מיט'ן צוליב דעם וו

סמארטפאון ווערט אנגעזאמלט א גרויסע 

 שורה פון מענטשן, 

, פארוואס דארף מען תוספותפרעגט 

צוקומען צו דעם איסור פונעם 

סמארטפאון? ס'איז דאך דא דעם איסור 

מענטשן שטייען און  –פון גניבה 

ווארטן. יש לומר, ענטפערט תוספות, אז 

אינעם וויבאלד ער איז שקוע 

סמארטפאון, פארגעסט ער וואס ער 

האט געלערנט אין חדר פר' יתרו, דעם 

 איסור פון לא תגנוב.

מכל מקום קשה, פרעגט תוספות, אבער 

זיינע קינדער לערנען דאך יא אין חדר, 

און זיי קענען אים דערמאנען, יש לומר, 

ענטפערט תוספות, ס'רעדט זיך דא אז 

קיין ער האט נאר טעכטער און נישט 

 זין.

מהרש"א, לכאורה הייליגע פרעגט די 

וואלט תוספות געקענט ענטפערן אז 

ס'איז מסתבר אז ער געדענקט יא פון 

לא תגנוב, נאר וויבאלד ער איז אזוי 

פארטיפט אינעם סמארטפאון פארלירט 

ער זיין יראת שמים און ס'גייט אים 

דענקט עס אפילו נישט אן. אפילו ער גע

 וצע"ג. ע"כ.דערשרעקט ער זיך נישט. 

אי נמי, קען ( תוספות המשך דברי)

מען זאגן אויף אן אנדערע וועג, אז 

זין איז ער נעבעך אזוי אפילו ער האט 

ן אינעם כלי אז ער האט אריינגעטינקע

שוין נישט קיין שום קשר מיט זיי און 

זיי קענען אים נישט דערמאנען פונעם 

 איסור פון לא תגנוב.

יג גליונות )מען קען אראפנעמען אלע פריערד
 (דימאנד סיסטעם-אן-דורך דעם פעקס

 (22351 מעסעדזש)

 

 המקרא הזה אומר דרשני
 :"וכלים מכלים שונים"פסוק  מדרש פליאה )?( אויפן

עס ? זאגט דער מדרש, "שֶמְשַנִים את בעליהם", "שונים"וואס מיינט 
ה און פון א מענטש צו א בהמפארטוישט אים פון א איד צו א גוי 

  רח"ל.

. מענטשן מיינען אז איםמען לערנט אין  –ששונים בו" " דאמרי איכא
מען קען נוצן די 
כלים נאכצוקוקן 

 . תורה זאכן

 אמרי ואב"א
 –" שֶיְשֵנִים בו"

מען שלאפט אין 
אדער דעם. 

זיצט מען אויף 
עס שעות 
נאכאנאנד און 
מען שלאפט 

. אדער אז איין
מען איז 
צוגעבינדען צו 
דעם בשכבך 
ובקומך, כמבואר 

 בהקארטלעך.

עבר  ,פלוני"אמר 
לו  הושנה נעש

ער  –" כהיתר
מאכט פאר זיך 

ווען זיין א היתר. 
וואלט רב 

וואלט ער קיינמאל נישט , וואס ער זעהט אלס אין זיין כלי געוויסט
פאר דעם. נאר, עבר ושנה, ער האט שוין עובר  געגעבן קיין היתר

געווען, מאכט ער פאר זיך א היתר, אבער ס'איז נישט קיין אמת'ע 
 היתר.

 (22328 מעסעדזש) 

 ווייל מען קען ווערן א גוי...
א קינדערגארטן מלמד האט געפרעגט די קינדער וואס זיי וועלן זיין 

אז ער  געענטפערטפארשטעלט אויף פורים, און איין אינגל האט 
 דו וועסטוועט זיין א סמארטפאון. האט מען אים באשריגן, "וואס?! 

 זיין א סמארטפאון?! מען קען דאך ווערן א גוי מיט דעם!"

געווען  דער אינגל וואס האט מוחהביידע עלטערן פון דרך אגב, 

 ..סמארטפאונס.האבן 

 (23513)מעסעדזש 

 להבל וריק
איך האב געהערט א 
רעקארדינג פון עטליכע יאר 
צוריק פון הרה"צ ר' יצחק 
משה ערלאנגער שליט"א 
ווען ער האט געפראוועט 

ת פורים. מתוך די סעוד
הדברים האט ער געזאגט 
אז די ווארט "אייפאון" אין 
ענגליש איז א צאמשטעל 

 – ”I Fun“פון די ווערטער 
מיין גאנצע לעבן איז א 
שטיק אונטערהאלטונג, 
 הוילקייט און שוואוילטאג

בכלל,  אן קיין שום תוכן –
 ...ךנעבע

 (21873 שמעסעדז)

נקבים נקבים חלולים 

 חלולים
אין ספר הערוך שטייט, אז 

וואס זענען  די יריעות
יי די סעודת געווען ב

האבן געהאט אחשורוש 
, כדי מכשיל צו זיין לעכער

די מענער. אחשורוש האט 
געוויסט אז אן יריעות וועלן 

האט ער די אידן נישט קומען, 
געמאכט די יריעות, און 

. געמאכט לעכער דערין
 והנמשל מובן מאליו...

 (23577 מעסעדזש)

צורת ע"ז חקק המן על 

 לבו
דרשה פונעם כ"ק אדמו"ר הפורים 

 רב שליט"א

וואס איז דער חילוק צווישן א 
לאנדליין )טעלעפאון אין 



 

 

 ואכלת ושבעת... ודברתם בם... ועשו להם ציצית  
 )אלעס מיט א הכשר(

 (00-53, דערנאך 8-1-2, ניגונים אפטיילונג )דרוק ארכיוועןיגון ביי די מען קען הערן די נ

 איך האב א פאון א נייע, –מיין נאמער איז ישעי' 
 מיט א גרויסע זיגל פון מרדכי היהודי,

 הייליגע תורהאון צו זיין  –איך בין א קנעכט פון בורא 
 אנא עבדא דקודשא בריך הוא!

 אבער אויך א כשר'ע טאפ –מ'דארף א כשר'ע טאפ 
 לייט האב איך אינדערהיים,-א שפיגל מיט א פלעש

 ,קען איך עס פארגעסן –ביים שלאפן און ביים עסן 
 ,און א פארפאסטער קאלל היט ער מיך עני טיים

 סימפל. צו נוצן איז עס –מען קויפט עס ביי ר' גימפל 

 ווען מ'ענדיגט דרוקט מען ענד - מען דרוקט דעם נומער נאכדעם סענד

 דעם סימבאל איך טראג אצינד - איך בין א אידיש קינד

 א קאפל מיט א ציצית מיט א כשר'ע פאון!

שטוב( און א סעלפאון? א סעלפאון קען מען מיטנעמען וואו מען 
וויל, און א לאנדליין )לכה"פ די 
אמאליגע( זענען צוגעבינדען 
מיט א שטריק. קען מען זאגן אז 
איינס איז "זה" און איינס איז 

א  –"הוא". "זה" איז לשון נוכח 
ס'איז דא פאר דיר,  –דליין לאנ

און "הוא" איז א סעלפאון, לשון 
מען קען עס באהאלטן  –נסתר 

 אין טאש...

הוא  ידי מגילה פרעגט דאך, "מ
?" איז המן געווען הואואיזה  זה

"זה" אדער "הוא"? ענטפערט 
המן אליין אז ער איז נישט קיין 

שוה איננו  זה"וכל  –לאנדליין 
אינגאנצן דער "זה" איז  –לי" 

ער דארף א  –אר מירנישט פ
 סעלפאון. 

שטעלט זיך דער שאלה, איז עס 
געווען א כשר'ע סעלפאון אדער 
א טריפה'נע? ס'איז פשוט אז 

המן  –ס'איז געווען א טריפה'נע 
 זאל זיין כשר?!

אבער מיר האבן ראיות צו דעם 
אויך. קודם כל, המן איז געווען א בעל גאווה, אלעס איז "מיר". ווי 

 )מיר(. I, אלעס איז IPhone ,IPADוי הייסן נאר די אלע כלים? אז

נאך א זאך, היינט זענע דא גרופעס פון מענטשן וואס האלטן אז 
שאטן  וואססעלפאונס זענען שעדליך ווייל זיי האבן וועיוו"ס 

גרין". המן האט געהאט א -פאר'ן געזונט. די גרופע רופט זיך "גא
אסתר המלכה, און ס'שטייט דאך אויף משונה'דיגע שנאה אויף 

של חסד משך  וחוט" –זי איז געווען גרין  –"  ירקרקת הי'איר "
עליה". ער האט דא נישט געקענט פארטראגן. איז המן געווען א 

 סעלפאון.

ן די : ס'שטייט איי' אז ער איז געווען א סמארטפאוןנאך א רא
המן בן המדתא", די בריוון זענען געקומען פון  מחשבתמגילה "

המן'ס קאמפיוטער. און אז דו וועסט טענה'ן אז אפשר האט ער 
זאגט ס'איז געווען נאר געהאט א קאמפיוטער אינדערהיים, ווער 

קאמפיוטער וואס ליגט אין טאש, קוק אריין אין -אינעם סעלפאון

ער  –" המן בלבו מחשבות ערמים. "'אשר הניא' די ווערטער פון
האט אריינגעלייגט סמארט קאמפיוטערס אינעם הארץ. דאס איז 

 געווען די פראבלעם.

 ךלאסתר הערט אזא מעשה, איז וואס טוט מען אין אזא פאל? "
 .כינוס כלל ישראלגעמאכט א  –" כנוס את כל היהודים

ן שיקט קומט אריין או ערהמן צום משתה, און  זידערנאך רופט 
לא  אפ"פמעסעדזשעס און טעקסט. ווי אזוי ווייסט מען דאס? "

איך האב יא געברענגט דעם עפ"פ  –אותי"  כי אם ...הביאה אסתר
 פאון(.-)א"ף איז אויך ר"ת איי

איז א  צו דער סעודה. אין אידיש אסתר האט געברענגט זרעונים
המן קומט מיט  . אבערדאס מיינט א פילטער –ייער" זרעוני א "ז

בבית?!"  אימעילמנין? "הגם לכבוש את המלכה  –זיינע אימעילס 
דא ביי מיר אינדערהיים מאכסטו דיינע  –אחשורוש רעגט זיך 

 אימעילס?!

אחשורוש איז שוין געווען אביסל 
ער האט געהאט א  –בעסער 

ר טעלעפאון. ס'שטייט משומ
כלים מדאך אין ראשונים אז "

ב" איז ראשי רלכות מיין וונים ש
 תיבות משומר.

האט מען געכאפט דעם המן און 
ארויפגעטראסקעט אויף א 
גרויסע בוים, "עץ חיים היא 

 –למחזיקים בה ותומכיה מאושר" 
איז געבליבן אז מען דארף האבן 

 כשר'ע סעלפאונס.

 (23622 מעסעדזש)

 יהגזירת כל
א ראי' אז ס'איז געווען 
סמארטפאונס ביי דער סעודה פון 

ס'שטייט דאך  –אחשורוש 
די  זאגט"וכלים מכלים שונים". 

ליינען אז מען קען מהרש"א 
כלים וואס  –"מְכַלִים" 

די . וועלכע כלים פארלענדען
 ווי א סמארטפאון?!  מענטשהייט

(22269 מעסעדזש) 



 

 

 מחיית עמלק פורים פראגראםקינדער! מען קען שוין מיטהאלטן דער געוואלדיגע, געשמאקע  עטייער  
 ווערדפילע גורולות  פורים וואלן   אינטערסאנטע מעסעדזשעס 

 עניוממעין פונעם   6  4 6 און דרוק  845-400-1111רופט אריין 

 
3 "ווער ווייסט פארוואס מען רופט א סמארטפאון א דמלמ

 טמא'נע כלי?"

3 "ווייל מען רירט עס אייביג אן פאר מען וואשט נעגל נגלאי
 וואסער!"

 (33722 מעסעדזש) 

 

מלמד3 "ווער ווייסט וואס 
 מיינט א סמארטיסט?"

אינגל3 "איך ווייס. ווען איך 
פאר מיט מיין טאטע אין 

ר דער קאר, און דער קא
אין פארנט פון אונז 

, זאגט אמעלעךפפארט 
מיין טאטע אז דאס איז 

 זיכער א סמארטיסט."

 (33427 מעסעדזש)

 
)א  עס וויל"איינער וואס 

דארף  נישט סמארטפאון(
ווי מען נישט מסביר זיין 

, אגיין אן דעםאזוי זיך צו ב
, וואס וויל עסאון איינער 

קען מען נישט מסביר זיין 
אן זוי זיך צו באגיין ווי א
 ."דעם

 (22511)מעסעדזש 

 

און בלעקבער"י וואלטן נאר געווען פרוכט, וואלט "ווען עפ"ל 
 דער לעבן געגאנגען א סך גרינגער."

 (25312 מעסעדזש)

 
און דער טעלעפאון איז  קלוג"אמאל זענען מענטשן געווען 

ון דער 4 היינט זענען די טעלעפאונס קלוג אקלאץגעווען א 
 מענטש איז געווארן א קלאץ."

 (26123 מעסעדזש)

 

 

 יסגאבעוקבתא דמשיחא חוצפא 
 ה? וואס ווייזט ראשי תיבות חוצפה:ברענגט ח'ו'צ'פ'ס'

 ואס וס וסטאקעפויסטע ווצפה'דיגערהייט חזעצט וצשומרים ה
טריפה -זירחוי וזר'ן חרובירן פדור הדיקי צוען וייפן פו צוצפה חאבן ה
 און, פאבן הו צ

 ס חרנסה פורך צועגן ורשע המן הוי ואינגלעך -דרחאָפּן פו צ
 שלום.ו

 ברהחוילע הוי וייט ציטערן פ 
רעכערהייט פייגן צואס ו

ואס ובלים הסידישקייט ח
נשמה היות, חארברענען פ
 וגרינדצולייגן צ

 ייעך הון פוקוקן צועט ושי"ת ה
וס ח' הארפארן פוערן וו צלילה ח
 סידישחייליג הירן פו צרחם ו

 (22426 מעסעדזש) 

 
את  וכל ישראל ישמחו וירננו

 השריפה אשר שרף ה'
מרושע המן ההרשע "...די לוי' פון 

בן המדתא המכונה בפי כל 
ך קר'סמארטפוני' נכד לבעל אשר 

עמלק זכרונו לקללה, וועט 
ארויסגיין פון יעדער אידישע 
שטוב בעצם יום הפורים און וועט 

ע זיך אפשטעלן ביי אלע אידיש
בתי מדרשים איבער די וועלט 
בתופים ובמחולות. עס וועט 
פארן פון ניו יארק און וועט זיך 
אפשטעלן אין אירופה אויפן וועג 
קיין ארץ ישראל, וואו דארטן 

שאול תחתית  איןוועט ער פארן 
ם יצו זיין אייביגע רוה. וכל בית ישראל ישמחו על ראש הסמארטפונ

 לק מעל כל ישראל.אשר שרף ה' ומחה ה' מחיית עמ

אזוי ווי ס'איז נישט געווען ווער ס'זאל אפשווענקען און אפרייניגן די 
שמוציגע וואסער וואס די טאכטער האט געגאסן אויפ'ן טאטען 
וויבאלד קיינער האט נישט געוואלט צורירן צום סמארטפאון, וועט 

סיי פונעם  –די נאז  קליפס צו פארשטאפן-פארטיילט ווערן נאז
גערויך פונעם מיסט און סיי פונעם טומאה וואס ער איז געווען 

 מחובר צו א גאנצע לעבן

 אזוי אויך וועט זיין צוגעשטעלט מוזיק ביי אלע הייזער פון וואו די לוי'
וועט ארויסגיין. שפעטער נאכ'ן לוי וועט מען זיך זעצן שבעת ימי 
השמתה ביי אלע אידישע הייזער צו פראווען די גרויסע שמחה פון 

 מחיית עמלק.

 פאלגסט נאך ווייטערדיגט מודעות איבער'ן גרויסארטיגן לוי'..."

 (22489 מעסעדזש)



 

 

 על הנסים לחנוכה שחל בפורים
ים, וְעַ  עַל סִּ לְחָמוֹת, הַנִּ פְלָאוֹת, וְעַל הַנֶחָמוֹת, וְעַל הַמִּ יתָ  כמול הַעֺרְקָן, וְעַל הַגְבוּרוֹת, וְעַל הַתְשׁוּעוֹת, וְעַל הַנִּ שֶׁעָשִּ

ים הָהֵם זְמַן בימי המתיונים, והרפורמים, והצדוקים, והפרנקיסטים, והמשכילים, כן עשית לנו לַאֲבוֹתֵינוּ בַיָמִּ  :הַזֶה בִּ

חבורת השומרים בכל  ימֵיבִּ 

ערי ישראל, כשהתחיל 

להתנוצץ את הטעכנלאגיע 

כְּשֶׁעָמַד באופן מבהיל ונורא, 

הסמארטפאון הרשע, עֲלֵיהֶם 

הוא ברשעו מתחלתו ועד 

סופו, משונה במראה, אמה 

 וחצי רחבו ואמה וחצי קומתו,

יד לַהֲרֹג  קֵּשׁ לְהַשְׁמִּ ולעקור, בִּ

וחמתו בערה בו לשרוף 

ים,כָּ  הנשמות של  ל הַיְהוּדִּ

נַעַר  שריפת נשמה וגוף קיים, מִּ

ים, בזמן  וְעַד זָקֵן, טַף וְנָשִּׁ

קצר מאד, מכה מהלכת, עד 

שיכלה כל הנשמות שבגוף 

יחָם  ח"ו, ויבז בעיניו לשלוח יד בקצינים שבמחנה, במטרה לְהַשְׁכִּּ

להיות משוקע בתאוות עוה"ז חור כרפס ותכלת ודמיונות תוֹרָתֶךָ, 

ות בראיות אסורות, וליצנות, וקרירת עמלק על שוא, בהסתכל

דברי התורה והנביאים שבזמן הזה, וישנו מן המצוות, ונהנין 

מסעודה של אותו רשע באיסורי הנאה בנייעס וקליפס ושאר הבלי 

עוה"ז, ושקוע בתוך הסמארטפאון אבל וחפוי ראש, ראשו ורובו 

רגע  טבעו בים סוף, תמיד בכל יום ובכל עת ובכל שעה ובכל

ב'עדיקשן נורא, לקיים וקשרתם על ידיך, קשורה בו ככלב 

בעבותות אהבה, כי נמכרנו אני ועמי לעבודתו, ואוחזין מעשה 

אבותיהם )אבי אבות הטומאה( בידיהם ידי עשיו, וטובל אצבעו 

בדם )סקרין( וחותה אילך ואילך, ונעשו ידיו שניות לטומאה, וכל 

לו כי כן צוה האינטערנעט,  עבדי הסמארטפאון כורעים ומשתחוים

ירָם מֵחֺקֵּי רְצוֹנֶךָ,  שפרצו חומות מגדלי, הגדרים וסיגים, וּלְהַעֲבִּ

בכלים מכלים שונים, ותחת ואבדיל אתכם מכל העמים נעשה מפוזר 

ומפורד בין העמים, ויתערבו בגוים וילמדו ממעשיהם, עד שמגיעין 

ו, הפנקס פתוח לשלש חמורות, ע"ז ג"ע ושפ"ד, כי נפול תפול לפני

וכל מי שרוצה ליטול את השם יכול להניח שם מעסעדזשעס, אגרות 

ראשונות ואחרונות בכל מה שלבו חפץ, ועל כרחו יענה אמן, 

ומשלחת וחוזרת מעסעדזשעס אהין און צוריק, והסמארטפונים 

יצאו דחופים ומבוהלים בחפזון לבל יעבור שיעור חימוץ בלי 

ונחמד למראה, עד שנחמץ לגמרי ועוד להסתכל בו, כי טוב לעינים 

מחמץ אחרים, והכל בדברי שקר וכזב לצורך פרנסה של עשרת 

אלפים ככר כסף ודברי שטותים והבלים, ומתוך שהותרה לצורך 

פרנסה הותרה נמי שלא לצורך, ולהיות כל איש שרר בביתו איש כל 

הישר בעיניו יעשה, והופקר הדבר לעשות כרצון איש ואיש, 

ם שונות, חד אמר פקח היה )סמארט( וחד אמר טיפש היה, ודעותיה

ים עָמַדְתָ לָהֶם בְעֵת צָרָתָם חד אסר וחד שרי,  ,וְאַתָה בְרַחֲמֶיךָ הָרַבִּ

שומרים" הפקד לעירך, " ויפקד המלך )מלכו של עולם( פקודים,

ינָם  להיות שומרים לטומאה חמורה, דיני הסמארטפאון דַנְתָ אֶת דִּ

סל לעדי קידושין, ודינו כצואה לגבי תפילה, וכפרוץ לגבי שהוא פו

ים, יחוד, כמו שהורו כל יודעי דת ודין,  ים בְיַד חַלָשִּׁ בוֹרִּ מָסַרְתָ גִּ

ים, ים בְיַד מְעַטִּ חבורת השומרים ועוד מעט העומדים על  וְרַבִּ

יםהמשמר,  יקִּ ים בְיַד צַדִּ ביד אפיקורסים ביד מאמינים, ליצנים  ,רְשָׁעִּ

יראים, אנזעצערס ביד גבירים, ונתבטל בתכלית הביטול את כל 

נסיון האינטערנעט, קימו וקבלו היהודים לקיים את כל מה שמצוים 

הרבנים והצדיקים, קימו למעלה מה שקבלו למטה )כמו שדרש 

פוה"ד הרב וואזנער זי"ע בדרשת שבת שובה ע"ה: "בבי"ד של 

ערנעט פתוח, אין לו חלק מעלה פוסקים כמותי ומי שיש לו אינט

לעוה"ב( וקונין רק סעלפאון כשר הנחתם בטבעת המלך, חותם 

בתוך חותם, להעביר את רעת הסמארטפאון ואת מחשבתו אשר 

נוּלבתיהם  וְאַחַר כַּךְ בָאוּ בָנֶיךָחשב על היהודים,  את  וּפִּ

את מוחם  ופנוהסמארטפאון משם לקיים תשביתו שאור מבתיכם, 

צי ע"ז ומינות וכפירה ומחשבות אסורות ולשון הרע ולבם מכל שמ

קְדָשֶׁךָורכילות וביטול זמן,  הֲרוּ אֶת מִּ מקדשי מעט, ועשו תקנות  וְטִּ

חמורות בכל קהלות הקודש שלא להוציא את הסמארטפאון ברבים 

יקוּ נֵרוֹת בְחַצְרוֹתחלילה, וחזרו  דְלִּ לבם נר ה' נשמת אדם, נשמות  וְהִּ

מים, וחזרו לעבודתם כבראשונה, עבדים היינו ישראל לאביהם שבש

לסמארטפאון, ויוציאנו משם ביד חזקה, בדברי חוזק וליצנותא 

דע"ז, בעזות )חוצפה( דקדושה, ויהיה לכל בני ישראל זרע ברך 

השם, צדיקים וישרים, ודובר שלום לכל זרעו, משפחה ומשפחה 

אבי אבות , עֵץוְאֶת בָנָיו עַל הָ  את הסמארטפאון וְתָלוּ אוֹתוֹביחד, 

הטומאה האינטערנעט עם עשרת בניו, אי אפשר לפורטם כי רבים 

[סמארטפאון, 1הם, כי הזמן יכלה והם לא יוכלו, כי כלו כל הקיצין ]

[בלעקבערי, 5[אייפאון, ]4[קאמפיוטער, ]3[טעלעוויז'ן, ]2]

[אימעיל, ובכל שום 11[טעקסט, ]9[קליפס, ]8[וידיו, ]7[ענדרויד, ]6]

סטופיט פאון(,  –שמאטע פאון  –דאית ליה, )שמד פאון וחניכה 

משליכין אותו לאשפה שבשוק בגט פטורין ואגרת שבוקין, תמחה 

את זכר עמלק הסמארטפאון צורר היהודים, נבילה סרוחה, וביער 

לְהוֹדוֹת  רוח הטומאה מן הארץ, ונעשה נס לשושנים, שושנת יעקב,

מְךָ הַגָדוֹל   וּלְהַלֵל לְשִּׁ

 




